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شریعتمداری در آغاز عملیات اجرایی طرح تولید آهن اسفنجی در سقز: 



جایگاه مسئولیت اجتماعی 
در کسب وکار )۳(

 )CSR( مس��ئولیت اجتماعی س��ازمان ها و ش��رکت ها
تنه��ا منحص��ر ب��ه فعالیت های مس��تقیم یک س��ازمان یا 
شرکت نیست، بلکه این مس��ئولیت به همه کارها و کسانی 
که به نوعی با آن ش��رکت یا س��ازمان در ارتباط مس��تقیم یا 
غیرمستقیم هستند مربوط می شود و عملکرد شخص سوم 
هم به طور ناخ��ودآگاه بر عملکرد ش��رکت تأثیر می گذارد؛ 
به طور مثال ما با ش��رکتی همکاری می کنیم که مسئولیت 
اجتماعی برای محصول یا خدمات خود قائل نیس��ت و مردم 
و مش��تریان بعد از مدتی متوجه این موضوع می ش��وند، در 

نتیجه این امر بر کیفیت کار ما نیز تاثیر می گذارد.
م��ردم اگر متوجه ش��وند که به طور مثال ش��رکت بنز که 
بهترین اتومبیل را تولید می کند، لنت ترمز خود را از شرکتی 
خریداری می کند که نس��بت به محیط زیس��ت حساسیت 
ندارد و از موادی مضر برای محیط زیس��ت  در تولید محصول 
اس��تفاده می کند، بدون شک این موضوع بر عملکرد بنز نیز 

تاثیر خواهد گذاشت.
بنابرای��ن انتخ��اب اف��راد یا ش��رکت هایی ک��ه به نوعی 
تامین کننده مواد اولیه ش��رکت ما هس��تند هم به نوعی در 
ارتباط با مسئولیت اجتماعی ما است. کار با تامین کنندگانی 
ک��ه محیط زیس��ت را آل��وده می کنن��د ب��ه هم��ان اندازه 
غیرمس��ئولانه اس��ت که خود م��ا محیط زیس��ت را آلوده 
کنیم. در واقع ما باید به ش��کل اخلاق مداری با مش��تریان و 

تامین کنندگان کار کنیم.
به طور معمول شرکت های بزرگ لبنیات، مواد اولیه خود 
به ویژه ش��یر را از افراد گوناگون و دام��داران تهیه می کنند، 
اما این ش��رکت ها واحدهای نظارتی و آزمایش��گاه دارند که 
به طور مرتب از نظر بهداشتی بر کار دامداران کوچک نظارت 
می کنند تا خدای نکرده، تقلبی در کار رخ ندهد. مس��ئولیت 
اجتماعی شرکت ها و مؤسسه های بزرگ و کوچک ارتباطی 
ب��ه بزرگی و کوچک��ی آنها ندارد و هرک��دام در جایگاه خود 

نسبت به جامعه پیرامون مسئولیت داشته و دارند.
ب��رای کس��ب وکاری مس��ئولانه، م��وارد گوناگونی باید 

موردتوجه مدیران ارشد سازمان و شرکت قرار گیرد:
۱- در هر س��ازمانی کارکنان مهم ترین بخش را تش��کیل 
می دهن��د و از س��رمایه مالی نیز مهم تر هس��تند. در زمینه 
کارکن��ان، چیزی بیش از پایبندی صرف به الزام های قانونی 
س��ازمان لازم اس��ت. باید انگیزه های کارکنان را برای انجام 
مسئولیت اجتماعی بیشتر کرد و عملکرد کارکنان را در نظر 
گرفت تا بهره وری کار در محیط شرکت و سازمان بالا برود.

۲- عملکرد ش��رکت یا س��ازمان مدام باید ازس��وی واحد 
ارزش��یابی بررسی شود تا ببینیم شیوه کار یا جنس تولیدی 
یا خدمات ارائه ش��ده چه تاثیری بر جامعه می گذارد و آیا کار 
م��ا به طور فعال در جامعه نق��ش و تاثیر مثبت دارد و مردم و 

مشتریان از ما راضی هستند.
۳- کس��ب وکار ما چه تاثیری بر محیط زیست می گذارد 
و برای اس��تفاده موثرتر از منابع و کاهش آلودگی و ضایعات 
چ��ه  کاری می توانیم انجام دهیم و چقدر به تاثیرات مثبت یا 
منفی زیست محیطی کس��ب وکارمان توجه کرده ایم و چه 

راه هایی برای بهبود آن به کار گرفته ایم.
۴- آی��ا توانس��ته ایم از رس��انه های عمومی در راس��تای 
آگاهی رس��انی در زمین��ه فعالیت ه��ای مس��ئولانه خود به 
افکار عمومی اس��تفاده کنیم یا فقط در محدوده کسب وکار 
خودمان حرکت های کوچک و درون سازمانی انجام داده ایم.
۵- مس��ئولیت اجتماعی تنها هزینه کردن پول و سرمایه 
نیست. برقراری روابط اجتماعی با محیط اطراف با استفاده از 
علم و دانش روابط عمومی می تواند عملکرد ما را بهینه  کند و 
تاثیراتی شگرف بر کسب وکار ما باقی بگذارد و تضمینی برای 

موفقیت و آینده سازمان و شرکت باشد.
CSR -۶ می تواند به ما در بهبود عملکرد کسب وکارمان 
کم��ک کند، با نگاه ب��ه آینده و برای کنار آم��دن با قوانین و 
محدودیت های جدید ما را آماده و از هزینه های اتلاف انرژی 
یا پرداخت هزینه های ضایعات غیرضروری س��ازمان یا خط 

تولید باتوجه به نیاز مخاطب جلوگیری کند.
۷- و ام��ا مهم تری��ن مزیت CSR ایجاد چه��ره مثبت از 
کسب وکار ما است. مشتریان بالقوه و موجود تمایل بیشتری 
برای خرید از کس��ب وکاری اخلاق مدار و خوش نام خواهند 
داشت، این در حالی است که توجه به مسئولیت اجتماعی ما 
را به س��مت سازمان یا شرکتی اخلاق مدار و خوش نام سوق 

خواهد داد.
ن��گاه اخلاقی به کس��ب وکار را می توان ماحصل نوع تفکر 
مس��ئولیت اجتماعی ش��رکت ها در دنیای امروز دانست که 
به نوعی، پرستیژ ش��رکت ها را در سطوح بین المللی تعریف 

و تبیین می کند.
به ط��ور معم��ول ش��رکت های ب��زرگ چندملیت��ی، 
 CSR Annual( س��الانه گزارش مس��ئولیت اجتماع��ی
Report( را منتش��ر می کنند تا ب��ه مخاطبان خود )اعم از 
س��هامداران یا ذی نفعان( اعلام کنند که فعالیت یک س��ال 
گذش��ته آنها، تا چه اندازه از محیط زیس��ت و استانداردهای 
زیس��ت محیطی و اجتماع��ی حمای��ت ک��رده و محصول 
 نهای��ی آنها، عامل��ی تخریبی ب��رای آینده بش��ریت نبوده

 است.
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سرمقاله

معاون طرح های توسعه معدن و صنایع معدنی گفت: تا یکی دو 
سال آینده، سنگ آهنی برای صادرات نخواهیم داشت.

به گزارش ایمیدرو، اردش��یر س��عدمحمدی در برنامه پرس��مان 
رادی��و گفت وگ��و با موض��وع »معادن و عب��ور از خام فروش��ی در 
ح��وزه معدنی« اظهار ک��رد: درحال حاضر بخش قاب��ل توجهی از 
 اس��تخراج ۸۰ میلیون تنی س��نگ آهن، در داخل کش��ور فرآوری 

می شود.
گندل��ه  و  کنس��انتره  فعل��ی  تولی��د  ظرفی��ت  اف��زود:  وی 
س��نگ آهن ب��ه ترتی��ب ۴۸میلی��ون و ۴۵میلی��ون تن اس��ت و 
 ت��ا س��ال ۱۴۰۴ ب��ه ۱۶۰میلی��ون تن س��نگ آهن نی��از خواهیم 

داشت.

ب��ه گفت��ه وی، اکنون بخ��ش کم��ی از س��نگ آهن دانه بندی 
از س��وی بخ��ش خصوصی ص��ادر می ش��ود و دریک یا دو س��ال 
آین��ده با توجه ب��ه راه اندازی واحدهای جدید کنس��انتره و گندله 
در منطق��ه س��نگان و گل گهر کرم��ان، نه تنها س��نگ آهنی برای 
ص��ادرات نخواهیم داش��ت بلکه با کمب��ود این م��اده معدنی نیز 
روب��ه رو خواهیم ش��د. از ای��ن رو، موضوع ایج��اد ارزش افزوده در 
 فرآیند تولید س��نگ آهن در دستور کار قرار گرفته و عملیاتی شده

 است.
وی با اش��اره به اینکه شرکت فولاد تکنیک طرح های فولادی را 
پای��ش، رصد و کنترل می کند تصریح کرد: تاکنون ۳۲ میلیون تن 
ظرفیت تولید فولاد خام ایجاد ش��ده و تا پایان امس��ال به ظرفیت 

۳۸ میلیون تن فولاد خواهیم رسید. 
همچنی��ن جزئی��ات دسترس��ی به ظرفی��ت مورد نظ��ر تا افق 
 ۵۵ میلی��ون تن در س��ایت ش��رکت ملی ف��ولاد قابل مش��اهده

 است.
سعدمحمدی افزود: بیشتر سرمایه گذاری های باقی مانده تا افق 
۵۵ میلیون تن، مربوط به بخش خصوصی است. این طرح ها هر ۲ 
ماه یک بار پایش و کنترل می شوند و مشکلات، سرمایه گذاری ها و 

روند پیشرفت مورد بررسی قرار می گیرد. 
ستاد زنجیره فولاد در شرکت ملی فولاد تشکیل شده و مشکلات 

را بررسی می کند تا این اتفاق رخ دهد.
وی ادام��ه داد: در منطق��ه س��نگان قرار اس��ت ۴۰ میلیون تن 

سنگ آهن استخراج کنیم که برای این میزان، نیاز به ۱۲۰ میلیون 
ت��ن باطله برداری داریم. حجم عملیات معدنی در این منطقه ۱۶۰ 

میلیون تن بود.
ای��ن کار برای تولی��د ۱۵میلیون تن گندل��ه و ۱۷/۵میلیون تن 
کنس��انتره برنامه ریزی ش��ده که از س��وی بخش خصوصی شامل 
شرکت های فولاد مبارکه، فولاد کاوه، توسعه ملی و سرمایه گذاری 

پارسیان انجام می شود.
وی ادام��ه داد: آنچه در این افق، به عنوان چالش مطرح اس��ت 
موضوع زیرس��اخت ها، انتقال مواد معدنی و نیز صادرات به وسیله 
اسکله هاس��ت ک��ه در این ح��وزه باید ح��دود ۱۳ میلی��ارد دلار 

سرمایه گذاری شود تا زنجیره کامل شود.

تا ۲ سال آینده، سنگ آهنی برای صادرات نمی ماند

 عملی��ات اجرایی ط��رح تولید گندله آهن ش��رکت 
صبانور یاس��وکند بیجار، ط��رح تولید گندله آهن در قروه و 
کارخانه تولید آهن اسفنجی شرکت ذوب آهن )فولاد گستر 
الماس( سقز، روز پنجشنبه با حضور محمد شریعتمداری، 

وزیر صنعت، معدن و تجارت آغاز شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت که برای کلنگ زنی تعدادی 
پروژه در زنجیره فولاد به اس��تان کردس��تان س��فر کرده، 

عملیات اجرایی این طرح را آغاز کرد.
ای��ن طرح ظرفیت تولید ۱/۴میلیون تن آهن اس��فنجی 
خ��ام، ۲ میلیون تن گندله و ۲ میلیون تن کنس��انتره آهن 
دارد و محص��ولات تولیدی آن در م��واد اولیه صنعت ذوب 
و ن��ورد مورد اس��تفاده ق��رار می گیرد. مج��ری طرح، یک 
سرمایه گذار خارجی است و سرمایه گذاری کل آن ۱۵ هزار 
و ۱۰۰میلیارد ریال شامل ۳هزار و ۹۴۰ میلیارد ریال ریالی 
و ۲۱۵ میلیون یورو ارزی اس��ت. این کارخانه در زمینی به 
مس��احت ۱۰۵ هکتار با زیربنای ۲۰ هکتار در شهرس��تان 

سقز ساخته خواهد شد.
زم��ان راه ان��دازی این ط��رح س��ال ۱۴۰۰ خواهد بود. 
پیش بینی می ش��ود این طرح در زم��ان بهره برداری کامل 
برای یک هزار و ۱۵۰ نفر به طور مس��تقیم اشتغال به وجود 

آورد.
این کارخانه ها با ظرفیت تولید س��الانه حدود ۳ میلیون 
و ۴۰۰ ه��زار تن و پیش بین��ی ۲۱ هزار و ۱۰۰ میلیارد ریال 
س��رمایه گذاری ارزی و ریالی در این شهرستان ها ساخته و 
پیش بینی می شود پس از بهره برداری، از فروش خام حدود 

۳ میلیون و ۴۰۰ هزار تن مواد معدنی جلوگیری شود.
۸۵۰۰ کیلومتر ژئوفیزیک هوایی در کردستان

وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تجارت ک��ه پنجش��نبه برای 
کلنگ زن��ی تع��دادی ط��رح در زنجی��ره فولاد به اس��تان 
کردستان سفر کرده بود، گفت: در مجموع استان کردستان 

در حوزه معدن جایگاه ویژه ای دارد. 
ب��ه گ��زارش ایرنا، محمد ش��ریعتمداری اف��زود: در این 
اس��تان، ۸ هزار و ۵۰۰ کیلومتر ژئوفیزیک هوایی و عملیات 
اکتش��افات معدنی به وسیله بالگرد انجام شده، ضمن اینکه 
تمام پهنه های کردس��تان زیر نظر اکتش��افات ژئوفیزیک 

هوایی قرار گرفته است. 
وی ب��ا بیان اینکه عملیات اجرایی معدن طلای س��قز از 
اولویت ه��ای کاری این وزارتخانه اس��ت، یادآور ش��د: این 
نخس��تین طرح برای جلوگیری از خام فروش��ی و فرآوری 

محصولات معدنی در کردستان است. 
وزیر صنعت، معدن و تج��ارت وجود بازارچه های مرزی 
در اس��تان را مزیتی اقتصادی برش��مرد و گفت: با تفکیک 
فهرس��ت کالاهای ممکن در بازارچه ها، درصدد هس��تیم 

فعالیت های اقتصادی و مبادلات مرزی را رونق دهیم. 
شریعتمداری اضافه کرد: بازگشایی بازارچه سیف سقز را 
پیگیری خواهم کرد و در این زمینه، رایزنی هایی با مقامات 
عراقی انجام ش��ده اس��ت. امیدواریم در کمترین زمان این 
بازارچه بازگش��ایی شود، البته بسته شدن بازارچه سیف به 

دلیل مشکلات امنیتی آن سوی مرز است. 
فولاد، عامل توسعه شهرستان قروه  �

وزیر صنع��ت، معدن و تج��ارت در آیین آغ��از عملیات 
اجرای��ی واحد تولیدی ۸۰۰ هزار تنی آهن اس��فنجی قروه 
گف��ت: ایجاد صنایع فولاد در این شهرس��تان ب��ا توجه به 
ظرفیت ه��ای آن در آین��ده عامل توس��عه صنایع مختلف 

می شود.
محمد ش��ریعتمداری فولاد را از پایه های اساسی توسعه 
دانس��ت و اظهار کرد: ذخایر سنگ آهن کشور بر ۳میلیارد 
تن افزون می شود که نویدبخش آینده روشن برای پیشرفت 

کشور است.
وی ب��ا بی��ان اینکه کش��ورهای صاحب صنع��ت اکنون 
واحده��ای ف��ولادی خ��ود را در مقیاس ه��ای بزرگ چند 
میلی��ون تنی در کنار دریا ایجاد می کنند، افزود: ما به خاطر 
ایجاد اش��تغال، واحدهای فولاد را در نقاط مختلف کش��ور 

راه اندازی می کنیم.
شریعتمداری با ابراز امیدواری نسبت به اینکه شهرستان 
ق��روه در آینده صاح��ب صنایع مهمی ش��ود، تاکید کرد: 
وضعیت صنعتی قروه در مقایس��ه با دیگر شهرس��تان های 

استان کردستان  مطلوب تر است.
وی یادآور ش��د: قرار است ش��رکت صبانور در کنار واحد 
تولید آهن اسفنجی نسبت به تولید کنسانتره اقدام کند که 
این زنجیره می تواند شرایط مطلوبی را در حوزه صنعت این 

منطقه ایجاد کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت به انجام مطالعات ژئوفیزیک 
هوایی در ۵هزار کیلومتر مربع از شهرستان قروه اشاره کرد 
و گفت: امیدواریم نقاط امیدبخش بیش��تری را در اکتشاف 

معادن جدید در قروه بیابیم.
قروه، بزرگترین ظرفیت طلای کشور �

وی به وجود معدن طلای زرکوه در شهرس��تان قروه نیز 
اشاره و اظهار کرد: اگر میزان تولید طلای این معدن به ۵تن 

برسد، بزرگترین معدن طلای کشور خواهد شد.
شریعتمداری سنگ مرمر قروه را یک برند جهانی دانست 
و افزود: صنایع داخلی استان کردستان از جمله مصنوعات 
سنگی باید به طور کامل از منافع این معادن بهره مند شوند، 
البته معادن س��نگ مرمر قروه باید به ط��ور کامل نیازهای 
شهرس��تان را پوش��ش دهند و س��پس به دیگر نقاط صادر 

کنیم.
وی حض��ور ش��رکت ایمی��درو در پروژه زنجی��ره فولاد 
کردس��تان را نویدبخش موفقیت این پروژه دانست و گفت: 
شرکت ایمیدرو از محل منابع داخلی خود باید در کمترین 
زمان نسبت به شروع عملیات اجرایی در قروه و بیجار اقدام 

کند.
ظرفیت های فراوان معدنی کردستان  �

وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت در فرودگاه س��نندج بر 
بارور ش��دن ظرفیت های معدنی استان کردستان تاکید و 
اظهار کرد: دیار کردس��تان س��رزمینی زرخیز بوده و دارای 
ظرفیت های فراوان معدنی اس��ت که این اس��تعدادها باید 

شکوفا و بارور شوند. 
ش��ریعتمداری توج��ه ب��ه ظرفیت های معدنی اس��تان 
کردستان را در دولت تدبیر و امید بسیار ارزشمند دانست و 
افزود: در این استان عملیات  گسترده اکتشافی برای یافتن 
معادن جدید، انجام شده که می تواند عرصه های مناسبی را 

برای فعالیت های معدنی آزاد می کند. 
وی اس��تفاده از ظرفیت بزرگ معادن برای توسعه استان 
را مه��م ارزیابی و اظهار کرد: ایج��اد زنجیره فولاد می تواند 
زمینه  اشتغال و بسترهای مناس��ب را برای توسعه صنعت 

در استان فراهم کند.
کشف ذخیره سنگ آهن در یزد، آینده  �

فولاد را تضمین می کند
وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت همچنین گف��ت: کار 
اکتش��افی بزرگی را در سراسر ایران انجام دادیم که مبتنی 

بر ژئوفیزیک هوایی بود.
محمد شریعتمداری اظهار کرد: ۲۸۰ هزار کیلومتر مربع 
از محدوده اکتش��افی، در اختی��ار ایمیدرو و بقیه در اختیار 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور قرار گرفت.

شریعتمداری تصریح کرد: در یزد به ذخیره بزرگ سنگ 
آهن در منطقه ۲۱ دس��ت یافتیم که آین��ده فولاد ایران را 

تضمین می کند.
وی ب��ا تاکی��د ب��ر اینکه در آهن اس��فنجی هم��واره در 
جایگاه نخس��ت یا دوم جهان هس��تیم، افزود: ستاد فولاد 
را ایج��اد کردیم تا چالش ایجاد توازن را بررس��ی کنیم. وی 
ظرفیت زنجیره فولاد را ۲۰۰ میلیون تن اعلام کرد و گفت: 
۱۲۰میلیون تن آن از گذشته بوده و ۸۰میلیون تن مربوط 

به دولت یازدهم و دوازدهم است.
ش��ریعتمداری خاطرنشان کرد: اس��تان کردستان یکی 
از پر آب ترین استان هاس��ت و به ان��دازه کافی منابع آبی به 

پروژه ها تخصیص داده شده است.
عارضه یاب�ی ۱۸۰ ش�هرک ب�ا هم�کاری  �

دانشگاهیان
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت همچنین روز پنجش��نبه 
در آیی��ن بهره برداری از کلینیک صنعت و س��رمایه گذاری 
اس��تان کردس��تان با اش��اره به اینکه مش��کلات متعددی 
گریبانگیر واحدهای تولیدی اس��ت، گفت: این وزارتخانه با 
همکاری اس��تادان دانشگاه، عارضه یابی واحدهای تولیدی 

و صنعتی در ۱۸۰شهرک صنعتی کشور را انجام می دهد.
محم��د ش��ریعتمداری اظهار ک��رد: مش��کلات بانکی، 
برخوردار نب��ودن از فناوری، قابل رقاب��ت نبودن کالاهای 
تولیدی و نرخ س��ود تسهیلات اعطایی از جمله چالش های 

پیش روی واحدهای صنعتی است.
به گزارش ایرنا، ش��ریعتمداری اف��زود: در حال پیگیری 
و شناس��ایی عارضه های واحدهای تولیدی هس��تیم و در 
این راستا علاوه بر فعال ش��دن ۱۸۰کلینیک شهرک های 
صنعتی کش��ور از توان علمی دانش��گاهیان و صاحبان این 

عرصه نیز استفاده می کنیم.
وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت با بیان اینک��ه راه اندازی 

کلینی��ک صنعت و س��رمایه گذاری در س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت کردس��تان طرحی ابتکاری اس��ت، تاکید 
کرد: می توان از این فرصت برای شناس��ایی بیش��تر و ارائه 

راه حل های تاثیرگذار در صنعت استان استفاده کرد.
ش��ریعتمداری همچنی��ن از پیش��نهاد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به هیات دولت و مجلس ش��ورای اس��لامی 
نسبت به تخصیص ۳۰هزار و ۲۰۰میلیارد ریال اعتبار برای 
کاهش س��ود تسهیلات بانکی به منظور نوسازی و بازسازی 

واحدهای تولیدی خبر داد.
وی یادآور ش��د: این میزان اعتبار در راس��تای حمایت از 
واحدهای تولی��دی برای کاهش نرخ تمام ش��ده و ارتقای 
کیفیت محصول در صورت تخصیص به واحدهای تولیدی 

و صنعتی اعطا می شود.
شناس�ایی ۷ محدوده معدنی در اس�تان  �

کردستان 
مهدی کرباس��یان، رییس هیات عامل ایمیدرو در آیین 
کلنگ زن��ی طرح یک میلی��ون تنی گندله س��ازی صبانور 
گفت: در اس��تان کردس��تان ۷محدوده معدنی شناسایی 
ش��ده که ۳ مورد مربوط به س��نگ آهن و ۴ مورد مربوط به 

طلا و پلی متال هاست.
کرباس��یان افزود: طرح گندله س��ازی یک میلیون تنی 
بیجار، آهن اس��فنجی و فولاد کردستان، زنجیره فولاد را در 

استان کردستان تکمیل می کند.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، مهدی کرباس��یان که 
همراه وزیر صنعت، معدن و تجارت به اس��تان کردس��تان 
سفر کرده، گفت: شهرستان های بیجار و قروه هر کدام یک 
کارخانه آهن اس��فنجی با ظرفی��ت ۸۰۰ هزار تن خواهند 

داشت. 
توس�عه زنجی�ره ف�ولاد در کردس�تان،  �

نیازمند حمایت
محمد کلانت��ری، مدیرعامل صبانور در آیین کلنگ زنی 
این طرح که در ش��هر یاس��وکند بیجار انجام ش��د، گفت: 
طرح یک میلی��ون تنی گندله صبانور در ۲س��ال آینده به 
بهره برداری می رس��د و عملیات اجرای��ی آن تا ۳ماه آینده 

آغاز می شود.
وی افزود: ب��ا اجرای این طرح ظرفی��ت تولید گندله در 
صبانور به ۲میلیون تن می رس��د. وی تصری��ح کرد: تا افق 
۱۴۰۴ مع��ادل ۴میلیون تن س��نگ آه��ن، ۲میلیون تن 
کنس��انتره س��نگ آهن و ۲میلیون تن گندله در ش��رکت 
صبانور تولید خواهد شد. به گفته وی، توسعه زنجیره فولاد 
در کردس��تان نیازمند حمایت استاندار کردستان و معاون 

معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت است.
کلانتری تاکی��د کرد: صبانور، بزرگترین ش��رکت غرب 
کشور و چهارمین ش��رکت بزرگ سنگ آهنی ایران است. 
وزی��ر صنع��ت، معدن و تجارت در برنامه س��فر به اس��تان 
کردستان، همچنین کلنگ طرح های ورق گرم کردستان، 
آهن اس��فنجی فولاد گس��تر الم��اس و کلینیک صنعت و 

سرمایه گذاری استان را به زمین خواهد زد.

اج�رای بزرگترین ط�رح صنعتی تاریخ  �
کردستان کلید خورد

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توس��عه منابع استاندار 
کردس��تان گفت: روز پنجشنبه با سفر وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، عملیات اجرای��ی بزرگترین طرح صنعتی تاریخ 
استان کردس��تان با س��رمایه گذاری نهایی بیش از ۳۶۰۰ 

میلیارد تومان آغاز شد. 
به گزارش ایس��نا، حس��ین فیروزی اظهار ک��رد: یکی از 
بزرگترین مزیت ها و ظرفیت های معدنی استان کردستان، 
وجود ذخایر قطعی  سنگ آهن با درجه خلوص بالاست که 
در چند س��ال گذش��ته، جلوگیری از خام فروشی معادن و 
تلاش جدی برای ایجاد صنایع معدنی به ویژه فرآوری سنگ 
آهن و ایجاد زنجیره فولاد به منظور ایجاد اش��تغال جوانان 
فارغ التحصیل دانش��گاهی، خلق ث��روت و ارزش افزوده در 
کردستان، وجهه همت مدیران دولت تدبیر و امید در کشور 

و استان بوده است.
فی��روزی اضاف��ه کرد: کارخانه آهن اس��فنجی س��قز با 
سرمایه گذاری خارجی بیش از ۸۰۰ میلیارد تومان از جمله 

طرح هایی بود که عملیات اجرایی آن آغاز شد.
وی، بیجار و قروه را از شهرس��تان های مستعد در بخش 
سنگ آهن و صنایع معدنی و از جمله مقصدهای سفر وزیر 
صنع��ت، معدن و تجارت برش��مرد و افزود: در شهرس��تان 
بیجار، ط��رح فرآوری س��نگ آهن و ایج��اد زنجیره فولاد 
آغاز می ش��ود. در س��ال گذشته س��رمایه گذاری  مناسبی 
برای تولید کنس��انتره از سوی دو ش��رکت صبانور و کیمیا 
معادن س��پاهان در بیجار انجام شد. فیروزی تاکید کرد: با 
بهره برداری های جدید، میزان تولید کنس��انتره در زنجیره 
ف��ولاد بیج��ار افزایش خواهد یافت و ع��لاوه بر آن عملیات 
اجرایی حلقه های بعدی زنجیره فولاد در شهرستان بیجار 

آغاز خواهد شد.
معاون اقتصادی استاندار کردستان به سرمایه گذاری ها 
ب��رای ایجاد زنجیره فولاد در کردس��تان نیز اش��اره کرد و 
افزود: این س��رمایه گذاری ها با محوریت ایمیدرو)سازمان 
گس��ترش و نوس��ازی صنایع معدنی( و مشارکت چند نهاد 
و ش��رکت دیگر انجام ش��ده که از محل آنها برای ۶۰۰۰ نفر 
ش��غل مس��تقیم و برای۶۰۰۰ نفر دیگر شغل غیر مستقیم 
ایجاد می شود. فیروزی به یکی از مهم ترین دغدغه های این 
روزه��ای مردم که همانا میزان اس��تفاده از منابع آبی برای 
ایجاد زنجیره فولاد اس��ت اشاره کرد و به صراحت گفت: در 
ایج��اد زنجیره ف��ولاد به هیچ وجه از مناب��ع آب زیرزمینی 
اس��تفاده نخواهد ش��د و آب مورد نیاز این طرح های بزرگ 

صنعتی از محل روان آب ها و ذخیره پشت سدهاست.
وی می��زان مص��رف س��الانه آب ب��رای زنجی��ره فولاد 
کردس��تان را حداکثر ۱۵میلیون مت��ر مکعب اعلام کرد و 
افزود: این مقدار آب مصرفی برای صنایع فولاد کردستان در 
مقایسه با ذخیره چند میلیارد متر مکعبی سدهای استان، 
رقم چشمگیری نیس��ت و رقیبی برای کشاورزی استان به 

شمار نمی رود.

فراخوان ش��رکت در دوازدهمین دوره جش��نواره بین المللی فیلم 
مس��تند ایران »س��ینماحقیقت« امروز منتش��ر می ش��ود. یکی از 
بخش های این جش��نواره به فیلم های مستند بخش معدن و صنایع 

معدنی اختصاص دارد.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی ایمیدرو، مس��ابقه فیلم های مس��تند 
مع��دن و صنایع معدنی ایران از دیگر بخش ه��ای رقابتی این دوره 
از جشنواره است که آثار مستند حوزه معدن و صنایع معدنی ایران 
نظیر طرح های س��اخت، توسعه، تجهیز و نوس��ازی صنایع تولیدی 

متالوژی، استخراج و فرآوری مواد معدنی را شامل می شود.
همچنی��ن اجرای کاره��ای اکتش��افی، محیط زیس��ت، معدن و 
چالش ه��ای اجتماعی، ایمن��ی، انرژی در مع��ادن و صنایع معدنی، 
انسان و معادن می تواند از موضوع های این بخش باشد. در این بخش 
که با مش��ارکت ایمیدرو برگزار می شود، به ۳اثر برگزیده بدون قید 
زمان فیلم و س��ال تولید جوایزی اهدا می ش��ود؛ ضمن اینکه هزینه 
تولید فیلم اول برگزیده این بخش با موضوع معدن و صنایع معدنی، 
از س��وی این سازمان تامین خواهد ش��د. بر اساس اعلام مسئولان 

جش��نواره بین المللی سینما حقیقت، تهیه کنندگان و مستندسازان 
ضمن مطالعه آیین نامه جش��نواره، تا ۳۱ش��هریور۹۷ فرصت دارند 
مش��خصات جدیدترین آثار مس��تند خود را در وب سایت جشنواره 
به نشانی www.irandocfest.ir ثبت کرده و نسخه ای از فیلم را 
حداکثر تا ۱۰مهر به دفتر جشنواره سینماحقیقت ارائه کنند. امسال 
بخش ه��ای رقابتی جش��نواره بین المللی س��ینماحقیقت تغییراتی 
کرده اند؛ از جمله انتخاب و داوری فیلم های بخش »مس��ابقه ملی« 
در ۳گروه مس��تندهای کوتاه)تا ۴۰ دقیقه(، مستندهای نیمه بلند)از 

۴۰ تا ۷۰ دقیقه( و مس��تندهای بلند)ب��الای ۷۰ دقیقه( که همین 
الگو در بخش »مسابقه بین الملل« هم لحاظ خواهد شد. دوازدهمین 
دوره جش��نواره بین المللی فیلم مس��تند ایران »سینماحقیقت« به 
دبیری س��ید محمد مهدی طباطبایی نژاد، ۱۸ تا ۲۵ آذر ۱۳۹۷ در 
ش��هر تهران برگزار می شود. گفتنی است، سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنای��ع معدنی ایران با هدف معرف��ی ظرفیت های بخش 
معدن و صنایع معدنی کشور؛ ماه گذشته در نخستین سفر، تعدادی 

از مستندسازان شناخته شده کشور را به مس سونگون اعزام کرد.

فراخوان دوازدهمین جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران منتشر می شود
ایمیدرو، حامی مالی فیلم برگزیده بخش معدن و صنایع معدنی جشنواره سینما حقیقت

 ظرفیت های معدنی کردستان
 باید بارور شود 

شریعتمداری در آغاز عملیات اجرایی طرح تولید آهن اسفنجی در سقز: 
ناصر بزرگمهر
 مدیر مسئول
به نام او که هرچه بخواهد همان می شود
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کردستان؛ افقی تازه در 
معادن ایران

کاهش فروش محصولات 
فولادی روسیه و قزاقستان 

به ایران
معامله گران فولاد می گویند فروش کویل های فولادی 
گرم نورد روس��یه و قزاقس��تان به ایران تا حدودی تحت 
تاثی��ر تحریم های جدید امریکا کاهش یافته در حالی که 
تقاض��ای ایران برای واردات این محصولات پیش از اعلام 

تحریم ها نیز کاهش پیدا کرده بود.
به گزارش ایس��نا، به نظر می رس��د با وج��ود اعتراض 
کرملی��ن به تحریم ه��ای یکجانبه امریکا، ش��رکت های 
روس��ی به دلیل نگرانی از مجازات های امریکا، رفتارشان 
را در ف��روش تغییر داده اند. اما واردات کویل های فولادی 
گ��رم ن��ورد که در صنای��ع مختل��ف از لوله تا خ��ودرو و 
تجهیزات کش��اورزی مورد اس��تفاده قرار می گیرد، تنها 
بخش کوچک��ی از مصرف ای��ران را تش��کیل می دهد و 
می تواند جایگزین ش��ود. به گفت��ه معامله گران، واردات 
ای��ن محصولات حت��ی پیش از اع��لام تحریم ها به دلیل 
قیمت ه��ای پایین و تقاض��ای ضعیف، اف��ت پیدا کرده 
ب��ود و تحریم ه��ای امریکا تنها این روند را تس��ریع کرده 
اس��ت. صادرات کویل ه��ای فولادی گرم نورد از س��وی 
ش��رکت های فولادس��ازی سورس��تال و ام ام کی روسیه 
و کارخانه آرس��لورمیتال در قزاقس��تان انجام می شد. بر 
اس��اس گزارش گروه تحقیقات��ی CRU، مصرف کویل 
ف��ولادی گرم نورد ایران ۵/۶ میلیون تن در س��ال جاری 

بود که از این میزان، ۰/۸ میلیون تن وارد شده بود.
فروش آنها ش��امل کویل گرم نورد با ضخامت کمتر از 

۲میلی متر بود که آن زمان در ایران تولید نمی شد.

اس��تان کردستان یک ظرفیت فوق العاده معدنی است 
که تا کنون از نظرها دور مانده است.

در نتیجه اقدامات گس��ترده اکتشافی در این استان در 
چند سال اخیر از سوی ایمیدرو و سازمان زمین شناسی، 
به ذخایر قطعی خوبی با درجه خلوص بالا دست یافته ایم.
خط کانه زایی سنندج-س��یرجان یک��ی از پهنه های 
کانی س��از مهم ایران اس��ت که در آن، معادن سنگ آهن 
گل گه��ر و ذخای��ر س��رب و روی را داری��م. در این پهنه 
همچنین ذخایر طلای تیپ کوهزایی داریم که از اس��تان 

کردستان عبور می کند.
سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی از دهه ۷۰ 
توجه ویژه ای به اس��تان کردستان داشت. با افتخار اعلام 
می کنم زمانی که کردس��تان یک منطقه جنگی به شمار 
می رفت و مین گذاری ش��ده بود، عملیات اکتشافی را در 
آن انجام دادیم. نقش��ه ای برای مین ها وجود نداش��ت و 
بارندگی ها آنه��ا را جابه جا کرده بود. با وجود این خطرها 
ورقه صدهزار متری اکتش��افی را در ای��ن منطقه برقرار 
کردی��م که ۲۵۰ هزار کیلومتر مربع را ش��امل می ش��د. 
نتیجه این اقدامات، کش��ف ذخایر س��نگ آه��ن از نوع 
اس��کارن مگنتیت��ی در مناطق حس��ن آباد، س��الاران و 
رنگری��زان بود. همچنی��ن در منطقه »صاحب« س��قز، 
ذخیره سنگ آهن کشف شده است. در نزدیکی مرز ایران 
و ع��راق نزدیک مریوان و منطقه ظفرآباد نیز ذخیره آهن 
خوبی معرفی شده اس��ت. به طور کلی استان کردستان 
منطقه پوزولان خیز خوبی اس��ت و دارای ذخایر پراکنده 
آهن، سرب و روی است. همچنین ذخایر خوب سیلیس 
در یوریوش و کانی جش��نی استان کردستان کشف شده 
و انواع س��نگ های نمای قروه از دیگر ذخایر کشف شده 

این منطقه است.
در منطقه شاه نشین مریوان یکی از ذخایر خوب باریت 
کشور را شاهد هستیم و در منطقه میگ مریوان نیز برای 
نخس��تین بار در کشور جیوه کشف شده است. آنتیموان 
و ذخای��ر قابل توجهی از فلورین در قرآباد و س��نگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی زیادی در آن  به چشم می خورد؛ در 

منطقه قروه نیز آنتیموان و آرسنیک وجود دارد.
با اکتش��افات خوب در این منطقه، در منطقه س��قز و 
قروه به ذخایر قابل توجه بوکس��یت برخوردیم در حالی 

که ایران از نظر وجود این کانی، ضعیف است.
جای خوشحالی است که اقدامات اکتشافی به ساخت 
کارخانه های صنایع معدنی فولاد و فرآوری س��نگ آهن 

منجر شده است.
س��ازمان زمین شناس��ی، در منطقه آلوت کردس��تان 
ب��ا روش ژئوفیزیک هوایی عملیات اکتش��افات با فاصله 
۲۵۰ متری را انجام داده و امس��ال هم برنامه های دیگری 
در این منطقه در دس��ت اقدام دارد. همچنین ژئوشیمی 
در منطقه کردس��تان با فاصله یکصدهزارم انجام ش��ده و 
در برخی مناطق نقش��ه های ۲۵ه��زارم با این روش تهیه 
ش��ده اس��ت. مجموع همه این اقدامات نش��ان می دهد 
معدن و صنایع معدنی می تواند یکی از محورهای توسعه 

همه جانبه استان کردستان به شمار رود.

بهروز برنا
مشاور شرکت تهیه و تولید مواد معدنی

یادداشت

خبر

تولید فولاد خام چین در نیمه نخست امسال به دنبال تقویت 
تقاضای داخلی با ۷ درصد رشد همراه شد.

ب��ه گزارش  چی��لان  به نقل از اس��تیل مینت، ف��ولاد چین 
ک��ه بزرگترین تولیدکننده فولاد جهان اس��ت در نیمه نخس��ت 
 امس��ال با رش��د تولید ۷ درصدی به ۴۵۰ میلیون و ۶۰ هزار تن

 رسید.
دلیل این رش��د تولی��د، قیمت های بالای داخل��ی با توجه به 
تقاض��ای مثبت در بازار داخلی اس��ت که ب��ه نوبه خود منجر به 

رشد تولید شده است.

همانگون��ه که گفته ش��د بنا ب��ه اعلام دفتر مل��ی آمار چین، 
تولی��د فولاد خام این کش��ور در نیمه نخس��ت امس��ال به ۴۵۰ 
میلی��ون و ۶۰ ه��زار ت��ن رس��ید که نس��بت ب��ه ۴۱۹ میلیون 
 و ۲۰ ه��زار تن مدت مش��ابه س��ال گذش��ته رش��د ۷ درصدی

 داشت.
ای��ن کش��ور در ماه گذش��ته می��لادی بی��ش از ۸۰ میلیون 
و ۲۰۰ ه��زار تن ف��ولاد خام تولید کرد که نس��بت ب��ه ماه مه 
 ک��ه ۸۱ میلی��ون و ۱۲۰ ه��زار ت��ن تولید بود ی��ک درصد افت 

داشت.

تولید فولاد خام چین در ۳ ماه متوالی از آوریل تا ژوئن به طور 
مداوم رشد را به ثبت رسانده است.

گفتنی اس��ت ماه گذش��ته رش��د تولید ۱۰ درصدی نس��بت 
به مدت مش��ابه س��ال گذش��ته داش��ت چراک��ه تولی��د فولاد 
 خام در این ماه از س��ال گذش��ته ۷۳ میلی��ون و ۲۳۰ هزار تن

 بود.
افزایش تولید در پی افزایش قیمت و بالا رفتن حاش��یه س��ود 

فولادسازان و سود آنهاست.
تقویت تقاضا در بازار داخلی از بخش ساخت و ساز و مسکن و 

همین طور خودرو باعث شده تولیدکنندگان فولاد چین افزایش 
س��طح تولید را در دس��تور کار قرار دهند تا سود چشمگیری به 

دست آورند.

عملکرد مثبت فولادسازان چینی در نیمه نخست سال جاری میلادی

معدنکاران از وام ارزان و وثیقه 
استقبال نمی کنند

مدیرعامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی در نشست کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی ایران: 

محبوبه ناطق:  صبح روز یکش��نبه گذش��ته جلسه 
کمیس��یون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران در 
محل ات��اق، با موضوع تاثیر بازار ثانوی��ه ارز بر فعالیت های 

معدنی و صنایع وابسته تشکیل شد. 
مهم تری��ن موضوع های مطرح ش��ده درباره تاثیر خروج 
امری��کا از برجام در بخش ه��ای مختلف، مربوط به معدن و 

صنایع معدنی بود.
ارز صادراتی را برنگردانیم چه کنیم؟ �

حس��ن حس��ینقلی، نایب رییس کمیس��یون معادن و 
صنای��ع معدنی ات��اق بازرگانی ایران در این جلس��ه گفت: 
برگرداندن ارز حاصل از صادرات، موضوعی اس��ت که همه 
صادرکنن��دگان این بخش آن را قبول دارند اما متاس��فانه 
ذهنیت��ی در بدن��ه دولت ش��کل گرفته که ما ای��ن ارز را بر 
نمی گردانی��م در حالی که در نامه ای ب��ه آقای جهانگیری 
تاکی��د کردم اگ��ر م��ا ارز صادرات��ی را برنگردانیم چگونه 

می توانیم واحد تولیدی خود را اداره کنیم؟
وی ادام��ه داد: اگر ارز یک محموله را برنگردانیم محموله 
بع��دی را چه کنیم؟ حقوق کارکنان و کارگران و همچنین 
هزین��ه مواد اولیه، برق و گاز را از چ��ه محلی باید پرداخت 

کنیم؟
وی ادام��ه داد: نکت��ه مهمی که آقای س��رقینی، معاون 
معدنی وزی��ر صنعت، معدن و تجارت بر آن تاکید بس��یار 
دارن��د این اس��ت که چ��ون از ارز ۴۲۰۰ تومانی اس��تفاده 

می کنیم ارز حاصل از صادرات را نیز باید برگردانیم. 
در بخش س��رب و روی حداکثر ۱۱ درصد مواد اولیه را با 
ارز۴۲۰۰ تومانی می گیریم اما مواد ش��یمیایی مورد نیاز ما 
که ش��امل پرمنگنات و پتاس است و در فلوتاسیون و تولید 
روی استفاده می شود با ارز آزاد تامین می شود و تحویل ارز 
به دولت منطقی نیس��ت. ضمن اینکه اگر بخواهیم این ارز 
را تحویل بدهیم آن را از کدام ش��بکه باید بازگردانیم؟ اگر 
نظام بانکی کار می کرد و طرف تجاری می توانس��ت برای ما 
ال س��ی باز کند این خواسته منطقی بود، از این رو خواسته 

دولت مکانیسم عملی هم ندارد. 
وی اف��زود: ما ب��ه عنوان فعال اقتص��ادی قبول داریم در 
تنگنای فعلی که کش��ور در آن قرار گرفته و ممکن اس��ت 
بدتر هم ش��ود، ارز ۴۲۰۰ تومانی باید ب��رای رفع نیازهای 
ضروری کش��ور اس��تفاده ش��ود. در نتیجه با دولت در این 
زمین��ه همراهیم و خ��ود را یک فعال اقتص��ادی جنگجو 
می دانیم چراکه تولید و حفظ اش��تغال در این ش��رایط، به 

نوعی جنگ در جبهه اقتصادی است.
وی ب��ه یک نکته دیگ��ر در صادرات مواد معدنی اش��اره 
کرد و افزود: امروز مش��کل اصلی ما این اس��ت که خریدار 
چینی کش��تی های ایرانی را قبول نمی کند و کار روز به روز 

سخت تر می شود. 
خودتحریمی؛ ممنوع �

غلام س��رور نوتی زهی، عضو کمیسیون معادن و صنایع 
معدن��ی ات��اق بازرگانی ای��ران نیز در این نشس��ت گفت: 
متاس��فانه به نام تحریم، برخی مس��ئولان خودتحریمی را 
شروع کرده اند در حالی که سال هاست با تحریم روبه روییم. 
با این حال تحریم های یک جانبه امریکا تاثیر منفی بر کشور 
خواهد داشت. در این شرایط نیاز است دست از خودتحریمی 

و  برداش��ته 

شرایط را بدتر نکنیم. 
وی اف��زود: صادرکنن��ده، ارز حاص��ل از ص��ادرات خود 
را ب��رای واردات ماش��ین آلات و مواد اولیه نی��از دارد. وزیر 
صنع��ت، معدن و تجارت نیز این موض��وع را قبول کرده اما 
زیرمجموعه ایش��ان، تنها اجازه استفاده ۲۰درصدی از ارز 
صادراتی را ب��رای واردات نیازهای داخلی واحد تولیدی به 

صادرکننده داده  است. 
وی س��امانه نیما را دیگر مش��کل بخش معدن و صنایع 
وابسته، اعلام و تاکید کرد: احتمال حذف این سامانه وجود 
دارد.  او در بخش دیگری از س��خنان خود تصریح کرد: تک 
نرخی ش��دن ارز فای��ده ای ندارد و موجب فس��اد، قاچاق و 
مسائل وابس��ته به آن شده و بر مشکلات بازار ارز افزوده، از 
این رو باید بازار موازی ایجاد و ش��رایط تک نرخی برداشته 
ش��ود. نوتی زهی با اش��اره به اینکه دول��ت می تواند از نظر 
کارشناس��ان در این ش��رایط بیشتر اس��تفاده کند، گفت: 

اکنون زمان آزمون و خطا نیست.
پیمان های ارزی غیرواقعی �

رضا جمش��یدی، عضو هیات نماین��دگان اتاق بازرگانی 
صنای��ع و مع��ادن و کش��اورزی ارومی��ه نیز در نشس��ت 
کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران گفت: 
مشکل مهم، پیمان های ارزی غیر واقعی است. به طور مثال 
نمک را ۴۸ دلار پیم��ان می کنند در حالی که ما ۱۲۰هزار 
تومان در هر تن که معادل ۲۸دلار است می فروشیم. به این 
ترتیب صادرکننده باید ۴۸دلار برای هر تن نمک به سامانه 
نیما ببرد. از این رو نیاز اس��ت ارزش پیمان ها به روزرسانی 
شود. وی افزود: برگشت صرافی ها بهترین تاثیر را در شرایط 
فعلی در دور زدن تحریم ها دارد. دولت مکلف به این موضوع 
است. در هر معامله ای که نام دولت می آید سختگیری های 
طرف خریدار بیش��تر می ش��ود و بخ��ش خصوصی خیلی 
راحت ت��ر می توان��د ورود کرده و راهکاره��ای انتقال ارز را 
ایجاد کند. وی افزود: دیدگاه دولت درباره بخش خصوصی 
درباره بازنگرداندن ارز، ناش��ی از حضور دلالانی مانند بابک 
زنجانی اس��ت در حالی که بخ��ش تولیدی با دلالان تفاوت 
دارد و ناچار است سرمایه خود را به کشور بازگرداند در غیر 
ای��ن صورت نمی تواند ادامه حی��ات دهد و باید بین دلال و 

تولیدکننده تفاوت قائل شد. 
۱۵روز توقف صادرات سرب و روی �

یوس��ف مرادلو، دبیر و رییس هیات مدیره انجمن صنایع 
و مع��ادن اتاق بازرگانی نیز در این نشس��ت گفت: انجمن و 
فعالان س��رب و روی جلس��ه ای به مدت ۳/۵ساعت با وزیر 
صنعت، معدن و تجارت برگزار کردند که در آن مش��کلات 
خود را به طور مفصل بیان کردیم و آقای ش��ریعتمداری در 

این زمینه دستوراتی دادند.
وی با بیان اینکه صادرات ش��مش سرب و روی را ۱۵روز 
متوقف کردند، گفت: نرخ جهانی س��رب و روی ۳۲۵۰دلار 
ب��ود و صنعت مجبور ش��د صادرات خود را ب��ا ۲۵۲۰دلار 
انجام دهد. چه کس��ی می تواند این خس��ارت میلیاردی را 
در این بازار رقابتی جب��ران کند؟ ۱۵روز کامیون ها زیر بار 
ماندن��د و دموراژ پرداخت کردیم. برخ��ی کارخانه ها چند 
ب��ار بارگیری کرده و آن را خال��ی کردند. تولیدکنندگان از 
وضعی��ت پیش آمده گریه می کردن��د. اگر صادرات ممنوع 

یا آزاد ش��ود وضعیت ما مش��خص اس��ت اما در این شرایط 
گم��رک و وزارتخانه هیچ چیزی را به عهده نمی گیرند. این 
مسئله اعتبار ما را نزد خریداران خارجی از بین برد و گفتند 
اگر ایراد از ش��ما بود تحمل می کردی��م اما زمانی که دولت 
ش��ما اینگونه مانع تراشی می کند ما چگونه اطمینان کنیم 

و قرارداد ببندیم؟
مرادل��و افزود: ۲۵درصد س��هم خاک از مع��ادن داخلی 
داریم و ۷۵ درصد ظرفیت تولید ما خالی اس��ت. حالا که با 
هزاران مشکل خاک را وارد کردیم دولت می گوید ما کاری 
نداریم و باید ارز صادراتی را به س��امانه نیما بدهید. برای آن 
مقدار خاکی که از معادن تولیدی تامین شده، گردن مان از 
مو باریک تر است اما برای بقیه تولید مگر ارز ۴۲۰۰ تومانی 
گرفته ای��م که ارز حاصل از ص��ادرات آن را به نیما بدهیم؟ 
اعتصاب کامیوندارها ۷۰ درصد به نرخ تمام شده اضافه کرد 
و از طرف دیگر تامین خاک از داخل، تنها ۱۱ درصد در نرخ 
تمام ش��ده موثر است. با این وجود تمام ارز را باید به سامانه 
نیما پرداخت کنیم، در حالی که هیچ کدام از این مس��ائل را 

دولت در نظر نمی گیرد.
اتاق بازرگان�ی، ارزیابی ریس�ک انجام  �

دهد
مدی��ر برنامه ری��زی و نظارت راهب��ردی ایمیدرو گفت: 
بیش از یک ماه اس��ت که آثار ناش��ی از تحریم ها را ارزیابی 
می کنیم؛ فلزات، کش��تیرانی و بیمه از مواردی اس��ت که با 
خروج امریکا از برجام دچار مش��کلات زیادی می ش��وند و 
ایمیدرو مورد به مورد آن را با س��ازمان کشتیرانی، سازمان 

بنادر، بیمه و... در جلسه هایی بررسی کرده است.
س��میه خلوصی ادامه داد: ۵۰درص��د صادرات حجمی 
کش��ور مربوط به بخ��ش معدن و صنایع معدنی اس��ت به 
این دلیل بار زیادی برای کش��تیرانی داریم. در جلسه های 
مش��ترک با مدیرعامل کشتیرانی، اذعان کردند اگر رفت و 
برگشت کش��تی با صادرات مواد و واردات تجهیزات انجام 

شود مشکلی از نظر حمل نخواهیم داشت. 
وی اف��زود: از آنج��ا ک��ه ایمیدرو جلس��ه های زیادی در 
ای��ن زمینه برگزار کرده و گزارش هایی به وزیر داده ش��ده، 
ذهنیت آقای شریعتمداری نسبت به این مشکلات و مسائل 

مثبت است.
   وی ادام��ه داد: با تش��کیل کارگروه های ویژه، می توانیم 
وضعی��ت قب��ل و بعد از خ��روج امریکا از برج��ام را ارزیابی 
کنیم، ب��ه ویژه درباره فلزات اساس��ی مانن��د فولاد، مس، 
 آلومینیوم و زغال س��نگ ک��ه در فهرس��ت تحریم ها قرار

 دارند. 
خلوص��ی افزود: در ایمیدرو س��تاد ویژه ای به این منظور 
تشکیل شده که می توانید نتایج بررسی خود را اعلام کنید 
یا به طور مس��تقیم به آق��ای ش��ریعتمداری انتقال دهید 
چراک��ه باید اطلاعات کارشناس��ی از س��طوح پایین به بالا 
برود. در این راستا پیشنهاد می کنم اتاق بازرگانی، مدیریت 
ریس��ک را بر اساس مدل س��اده ای که ایمیدرو تهیه کرده، 

انجام دهد. 
مورد عجیب نخواستن تسهیلات �

مدیرعامل صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدن��ی گفت: 

در دول��ت یازدهم و دوازدهم ب��ا تلاش های صورت گرفته، 
ارائ��ه تس��هیلات صندوق ب��ه فعالان بخش مع��دن از ۱۰ 

میلیارد تومان به ۱۱۰ میلیارد تومان رسیده است.
فرید دهقانی، مدیرعامل صندوق بیمه س��رمایه گذاری 
فعالیت های معدنی در جلس��ه کمیسیون معادن و صنایع 
معدن��ی ات��اق بازرگانی ای��ران اظهار ک��رد: مصوبه مجمع 
س��رمایه ۱۴۳ میلیارد تومان اس��ت و ب��ه زودی با ثبت آن 

سرمایه افزایش خواهد یافت.
دهقانی افزود: اتفاق خوبی که اس��فند س��ال گذشته رخ 
داد قابلیت اس��تفاده بخش معدن و صنایع معدنی از منابع 
قانون اشتغال توسعه روستایی است. این قانون برای بخش 
کشاورزی، دامپروری و دامداری بوده که مسئولان متقاعد 
ش��دند توسعه روستاها با بخش معدن انجام  شود. به همین 
دلیل توافقنامه ۴جانبه ای بی��ن معاونت معدنی، ایمیدرو، 
معاونت اشتغال ریاست جمهوری و معاونت اشتغال وزارت 

کار امضا شد که در مرحله اجرایی قرار دارد.
وی افزود: با این حال نکته جالب و عجیب این است که با 
وجود گذشت این مدت، بخش معدن از این تسهیلات هیچ 
اس��تقبالی نکرده در حالی که بخش کشاورزی و دامپروری 
۱۷هزار میلیارد تومان برای بانک های عامل طرح ارس��ال 
کرده اس��ت.  دهقانی با بیان اینک��ه بخش معدن در جذب 
اعتبارات با بخش های دیگر به صورت رقابتی عمل می کند، 
افزود: این در حالی اس��ت که تس��هیلات این بخش افزون 
ب��ر ۱۲هزار میلیارد توم��ان بوده و از س��ود ۶ تا ۸درصدی 
برخوردار اس��ت که توثیق آن را صندوق بیمه فعالیت های 
معدنی انجام می دهد. دهقانی با اش��اره به اینکه پس از این 
جلسه با مدیرعامل بانک توس��عه و تعاون قرار دارم، تاکید 
کرد: توافقنامه ما با پس��ت بانک نیز نهایی ش��ده است.  وی 
ادامه داد: در همین راس��تا به ۳۱ اس��تان کشور نامه زدیم و 
خواس��تاریم تمام معادن و صنایع معدنی اس��تان ها که در 
فاصله ۲۰کیلومتری روس��تاها قرار دارند  در س��امانه کارا 

ثبت نام کنند. 
مدیرعامل صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی با تاکید بر اینکه دلیل استقبال نکردن معدن از این 
تسهیلات برای من مشخص نیست، تصریح کرد: منابعی که 
می توانند مولد و اشتغالزا باشند به وام هایی برای جابه جایی 
چند دام از خانه ای به خانه دیگر تبدیل شده اند. این موضوع 

را وزارت کار و وزارت کشاورزی هم می دانند.
وی ادام��ه داد: در ای��ن راس��تا ما س��هل ترین فلوچارت 
را داری��م؛ ثبت نام معادن در س��امانه کارا به س��ازمان های 
صنع��ت، معدن و تج��ارت اس��تان ها م��ی رود و کارگروه 
شهرس��تان و اس��تان نداریم. پس از بررس��ی، ضمانتنامه 
می دهیم و بر اس��اس این ضمانتنامه، کارگروه ملی تصمیم  

می گیرد و معادن به بانک عامل معرفی می شوند.
دهقانی در ادامه افزود: در بانک عامل هم آسان ترین راه، 
مربوط به صندوق بیمه فعالیت های معدنی اس��ت. بازرسی 
دیگر طرح ها دس��ت کم ۲ماه زمان می ب��رد در صورتی که 
تم��ام کارهای تخصصی ما را صندوق انجام می دهد و زمان 

کمتری صرف می شود.
وی ادام��ه داد: زمان��ی معدن��کاران از اینک��ه پروان��ه 

بهره ب��رداری، ضمان��ت مورد قب��ول بانک ها نب��ود گلایه 
می کردند. حالا منابع هس��ت و امکان توثیق وجود دارد اما 
اس��تفاده از این تسهیلات کند پیش می رود. اگر اشکالی در 

صندوق بیمه وجود دارد، اطلاع دهید.
وی تصری��ح کرد: برای رفع مش��کلات صن��دوق، آن را 
مکانی��زه کردیم. درخواس��ت بررس��ی و ص��دور بیمه نامه 
به طور آنلاین انجام خواهد شد و نیازی به مراجعه حضوری 
و ارتباط با بدنه کارشناسی صندوق نیست. کار به استان ها 
واگذار ش��ده و از بدنه نظام مهندسی کشور به طور مطلوب 
استفاده شده اس��ت. درخواس��ت می کنم اتاق ایران برای 
اتاق های اس��تانی اطلاعیه ای تنظیم کنند تا در سریع ترین 

زمان بتوانیم از این منابع استفاده کنیم. 
دهقان��ی افزود: ما می توانیم با س��فارش فعالان معدن به 
واردات و س��فارش ماشین آلات ورود پیدا کنیم و صندوق، 
تامین کننده نیازمان باش��د. البته با سفارش شما به عنوان 
یک واس��طه عمل می کنیم که فکر می کنم این هدف نیز تا 

۲۰ روز دیگر اجرایی شود. 
در ای��ن زمینه برخ��ی معدنکاران عنوان کردند س��قف 
پایین تس��هیلات که ۳ تا ۴میلیارد تومان است و همچنین 
فرآیند بانک های عامل، مهم ترین عامل اس��تقبال نکردن 

معدنکاران از سامانه کاراست.
دهقانی در این زمینه توضیح داد: س��قف تسهیلات برای 
بخش معدن ۱۵میلیارد تومان است و طرح های بالادستی 
را نیز ثبت و بررس��ی می کنیم. امش��ب دوباره با وزارت کار 

نشستی داریم تا آخرین چانه زنی ها را انجام دهیم. 
او درب��اره بانک های عامل نیز گفت: درباره بانک صنعت و 
معدن، این حرف درس��ت است یعنی به حدی سختگیری 
در ای��ن بانک زیاد اس��ت که معدنکار ط��رف آن نمی رود. با 
پست بانک توافق کردیم که تمام بررسی های کارشناسی و 
FS اقتصادی ما را به عنوان نهاد حاکمیت بپذیرد و دیگر به 
این مسائل کاری نداشته باشد. این توافق انجام شده است و 

بانک توسعه و تعاون هم آن را خواهد پذیرفت.
وی ادامه داد: باید به س��متی بروی��م که کل فرآیند اخذ 

تسهیلات از این صندوق ۴۰ روز بیشتر نشود.
دلایل استقبال نکردن معدنکاران �

یک��ی دیگر از معدنکاران به پیش��ینه ن��ه چندان خوب 
صندوق درباره اعطای تس��هیلات و اطلاع رس��انی نشدن 
دلایل اس��تقبال نکردن معدنکاران اشاره کرد و گفت: اخذ 
تسهیلات از س��وی معدنکاران مستلزم تسویه حساب های 
گذش��ته آنها با بانک ه��ا و همچنین پرداخ��ت بدهی های 
مالیاتی اس��ت. اجبار به پرداخت حق��وق دولتی معوق نیز 
یک��ی دیگر از موانع دریافت تس��هیلات جدید برای فعالان 

معدنی است. 
وی ادام��ه داد: مانع دیگر، رکود در معادن اس��ت به ویژه 
معادن کوچک و متوسط که بیشتر از ۵۰ درصد آنها تعطیل 
هس��تند و با سازمان های استان ها ارتباط کمرنگی دارند. از 
این رو در جریان این مسائل قرار نمی گیرند.  وی درخواست 
کرد: بهتر اس��ت وام هایی نیز به منظور تامین س��رمایه در 
گردش معادن به آنها اختصاص یابد تا بتوانند دوباره س��رپا 

بایستند.



معدن
 شنبه

 6 مرداد 1397 
 14 ذی القعده 1439  

 28 ژوئیه2018 
 سال اول  شماره 11

ایمیدرو ۲۰۰میلیارد ریال 
به معادن خراسان شمالی 

اختصاص داد
معاون امور صنایع و معادن س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراسان ش��مالی گفت: بر اساس قرار داد منعقد 
ش��ده با ایمیدرو، این ش��رکت تا ۲۰۰میلیارد ریال برای 
اجرای پروژه های راه سازی معادن استان هزینه می کند.

به گزارش ایرنا، مرادعلی قلی پور اظهار کرد: این میزان 
اعتبار تا سال ۱۴۰۰ در این استان هزینه می شود.

وی افزود: در سال۹۷ برای راه سازی ۳معدن در جنوب 
اس��تان، کارهای مقدماتی انجام و مناقصه برگزار شده و 

پیمانکار مشخص شده است.
وی خاطرنش��ان کرد: بر اس��اس قرارداد منعقد ش��ده 
با سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور، ۴۵ 
میلیارد ریال از اعتب��ارات دفتر مقام معظم رهبری برای 
مطالعات اکتش��افی معادن اس��تان منظور شده و اکنون 

مطالعات ژئوفیزیک هوایی معادن در حال انجام است.
قلی پور اظهار کرد: از ۳۲ هزار کیلومتر خطی، عملیات  
۱۸ه��زار کیلومتر انجام ش��ده و بقیه در دس��ت پیگیری 

است.
وی گف��ت: در مجموع ۷ هزار کیلومتر مربع مس��احت 
ظرفیت های معدنی اس��تان مورد مطالعه و بررس��ی قرار 
می گیرد و نتایج این مطالعات در اختیار س��رمایه گذاران 

معدن قرار داده می شود.
قلی پور افزود: بر اس��اس مصوبه ش��ورای برنامه ریزی 
و توس��عه اس��تان، اعتبار مورد نیاز برای زیرساخت های 
معدنی اعم از راه س��ازی، برق رس��انی و گازرسانی تامین 

می شود.
معاون ام��ور صنایع و معادن س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت خراس��ان شمالی خاطرنش��ان کرد: معادنی که 
دارای مزیت ه��ای اقتصادی هس��تند در اولویت تامین 

زیرساخت ها هستند.
 ۲۸ماده معدنی از ۶۸ماده معدنی موجود در کش��ور در 
خراسان شمالی وجود دارد، ذخیره قطعی معادن استان 
یک میلیارد و ۵۸میلیون تن و ذخیره اس��تخراج اس��می 
معادن ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تن است. سالانه ۵ میلیون 
و ۸۰۰ هزار تن ماده معدنی در اس��تان خراس��ان شمالی 
استخراج می شود. میزان سرمایه گذاری در بخش معدن 
اس��تان هم یک هزار و ۳۴۰ میلیارد ریال گزارش ش��ده 

است.

اختصاص ۶۸۰ میلیارد 
ریال اعتبار برای طرح های 

زیربنایی در سال ۹۶
مجری طرح ایج��اد زیربناهای لازم در معادن بزرگ و 
مناطق معدنی گفت: طی سال ۹۶، بیش از ۶۸۰ میلیارد 

ریال اعتبار برای این طرح اختصاص یافت.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ای��ران، رامین بهمنی با بیان این 
مطلب اظهارکرد: از اعتبار اختصاص یافته، ۳۶۸ میلیارد 
ری��ال از مناب��ع عمومی )اس��ناد خزانه اس��لامی(، ۳۰۰ 
میلی��ارد ریال حقوق دولت��ی و ۱۲ میلیارد ریال از منابع 
داخلی به طرح زیربناهای لازم در معادن بزرگ و مناطق 

معدنی اختصاص داده شد.
وی ادامه داد: طی سال گذشته، از اعتبار تخصیص داده 
ش��ده مبلغ ۵۳۰ میلیارد ریال به مش��اوران و پیمانکاران 

طرح پرداخت شد.
مجری طرح ایج��اد زیربناهای لازم در معادن بزرگ و 
مناطق معدنی با اش��اره به برنامه های سال ۹۷ این طرح 
تصریح کرد: در بخش راه س��ازی، کار مطالعات ۱۳ پروژه 
)۱۸۲ کیلومت��ر( جدید انجام خواهد ش��د و ۶ پروژه )۶۳ 

کیلومتر( نیز اجرا می شود.
وی اف��زود: در بخ��ش برق رس��انی نیز ۲ پ��روژه )۵۲ 
کیلومت��ر( وارد فاز مطالعاتی می ش��ود و ۳ پروژه )۱۰۴ 

کیلومتر( به اجرا می رسد.
بهمنی گفت: برای اجرای پروژه های راه س��ازی و برق 
رس��انی به معادن در س��ال ۹۷، حدود ۶۹۰ میلیارد ریال 

نیاز است.

در سه ماهه نخست امسال محقق شد
جهش ۱۵۱درصدی سود 

»فملی«
شرکت ملی صنایع مس ایران به دلیل رشد درآمدهای 
عملیات��ی و افت هزینه های مالی طی س��ه ماهه امس��ال 
توانس��ت س��ود ۱۹۱ریالی برای هر سهم بس��ازد که در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل رشد ۱۵۱درصدی نشان 

می دهد.
ب��ه گ��زارش م��س پ��رس، ف��روش »فمل��ی« طی 
س��ه ماهه امس��ال ۲،۶۳۱میلی��ارد تومان محقق ش��ده 
که رش��د ۷۰درصدی نس��بت به فروش س��ه ماهه سال 
۹۶ نش��ان می ده��د. در این بی��ن، مبلغ ف��روش کاتد با 
جه��ش ۲۳۴درص��دی مواجه ش��د و به تنهای��ی درآمد 

۱،۸۷۹میلیارد تومانی نصیب شرکت کرد.
س��ود عملیاتی با جهش ۱۵۵درصدی مواجه شده و از 
طرفی ش��اهد افت ۹۵درصدی هزینه های مالی شرکت 
در م��دت مذکور هس��تیم. از این رو، نهایتاً س��ود خالص 
ب��ا ۱۵۳درصد افزایش به ۱،۱۴۷میلیارد تومان رس��یده 
اس��ت. با توجه به سرمایه ۶،۰۰۰ میلیارد تومانی شرکت 

سود هر سهم سه ماهه نیز رقم ۱۹۱ریال اعلام شد.

اخبار

معاون اقتصادی و مالی ش��رکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
درب��اره تصمیم اخیر هیات دولت مبنی بر کاهش عوارض صادرات گندله 
از ۱۵ درصد به ۵ درصد گفت: حجم تولیدات گندله ایران در حدی نیست 
که موقعیت صادرات داشته باشد. بسیاری از شرکت هایی که تولیدکننده 
گندل��ه هس��تند علاوه ب��ر مص��رف گندله تولی��دی خود باید از س��ایر 
تولیدکنن��دگان نیز خریداری کنند تا ماده اولیه آنها به طور کامل تامین 
شود.  به گزارش بورس ۲۴ مرتضی علی اکبری اضافه کرد: کاهش عوارض 
صادرات نمی تواند منطقی باشد. بر عکس، در چنین شرایطی باید تعرفه 
و عوارض صادرات گندله افزایش یابد تا تولیدکنندگان نسبت به صادرات 

آن ترغیب نش��وند و نیاز داخلی ش��رکت ها به گندل��ه از تولیدکنندگان 
داخل��ی تامین ش��ود. هیات دولت، روز یکش��نبه همین هفته تصمیمی 
گرفت که به نظر می رسد به جای آثار مثبت، تاثیر منفی بر سنگ آهنی ها 
داش��ته باش��د. هیات دولت اعلام کرد عوارض صادرات گندله از ۱۵ به ۵ 
درصد کاهش خواهد یافت. این پیش��نهاد در ش��رایطی مطرح ش��ده که 
عده ای از کارشناسان این حوزه، اعتقاد دارند نیاز زیاد منطقه به صادرات 
گندل��ه، ظرفیت های قابل توجهی را به منظور ص��ادرات این محصول از 
کش��ورمان به وجود آورده اما ش��واهد و آمار از موض��وع دیگری حکایت 
می کند. بر اس��اس آمار منتشر شده از سوی شرکت مهندسی بین المللی 

ف��ولاد تکنی��ک، ظرفیت گندله مورد نیاز کش��ور هم اکن��ون حدود ۷۵ 
میلیون تن است. این در حالی است که ظرفیت موجود گندله کشور ۴۲/۶ 
میلیون تن است. در نتیجه، کشور ما به ۳۲/۲ میلیون تن گندله نیاز دارد 
که حدود ۳۱ میلیون تن آن برای ایجاد ظرفیت تولید برنامه ریزی ش��ده 
است و در دست اجرا قرار دارد. بنابراین آمار نشان می دهد با توجه به اینکه 
حجم تولید گندله ایران بیش��تر از مصرف این محصول نیست، سیاست 
کاهش تعرفه صادرات می تواند آثار مخربی برای مصرف کنندگان داخلی 
داشته باشد. این در حالی است که در مقابل این نگرش، اعتقاد دیگری نیز 
وجود دارد. مهرداد اکبریان، رییس انجمن س��نگ آهن اعتقاد دارد وضع 

عوارض ص��ادرات، مالیات ارزش افزوده و افزای��ش حقوق دولتی معادن 
موج��ب تضعیف صادرات خواهد ش��د، در صورتی که دولت باید حمایت 
از صادرات فولاد را در اولویت قرار دهد تا چرخ معدن دچار مشکل نشود.

 ظرفیت موجود گندله، حدود ۵۷ درصد نیاز کشور است

در حاشیه بازدید مستندسازان از معدن مس سونگون مطرح شد

ساخت ۵ تا ۱۰ فیلم مستند 
صنعتی با مشـارکت  ایمیدرو

علی نعیمی: ماشین های معدنی؛ غول پیکرهایی که به احتمالی 
تعریف ش��ما را از ماش��ین آلات دچار تغییر می کنند؛ ابزارهایی 
ساخته دست بشر که یک تنه می توانند به دل کوه بزنند و آن را به 
سرمایه ای عظیم تبدیل کنند. آفتاب که به وسط آسمان می رسد 
اتوب��وس حامل مستندس��ازان در منطق��ه ای خوش آب وهوا در 
میانه های دش��ت های ممتد به رش��ته کوه های قفقاز می ایستد. 
اینجا خورش��ید از همه جا به انسان نزدیک تر است و باد ملایمی 
که از س��مت ش��مال می آید روح را جلا می دهد و از ش��دت گرما 
می کاهد. معدن مس س��ونگون ش��بیه هیچ ک��دام از معادنی که 
پیش تر دیده بودند، نبود. پچ پچ های توی مس��یر از بر هم خوردن 
نظام ذهنی مستندس��ازان می گفت. از اینکه تصورشان از معدن 
چهره س��یاه کارگران معادن زغال س��نگ اس��ت که بیش��تر در 
فیلم های ساخته کشور ش��یلی دیده اند. آن کوه های عظیم و آن 
ماش��ین آلات غول پیکر اما چیز دیگری بود. آنها آمده بودند تا در 
ارتفاعات س��ونگون و از گذر ش��هر رنج دیده ورزقان جدال سنگ 
، در جریان  و آهن را از نزدیک ش��اهد باش��ند. به گزارش 
بازدید جمعی از مستندس��ازان از مجتمع مس س��ونگون تبریز و 
ارائه توضیحات پیرامون بخش های گوناگون این معدن، نشستی 
ب��ا حضور ناصر بزرگمهر، مش��اور رییس هی��ات عامل ایمیدرو و 
س��یدمحمدمهدی طباطبایی نژاد، مدیرعامل مرکز گس��ترش 
س��ینمای مس��تند و تجربی پیرامون تولید مستندهای صنعتی 
برگزار شد. در این نشست ناصر بزرگمهر با تشکر از طباطبایی نژاد 
و مستندس��ازانی که این بازدی��د را پذیرفته بودند، اظهار کرد: به 
پیش��نهاد دکتر مهدی کرباس��یان، رییس هیات عامل سازمان 
توس��عه و نوس��ازی معادن و صنای��ع معدنی ای��ران و همچنین 
حس��ین منصوری، مدیر ارتباطات س��ازمان ایمیدرو که همواره 
علاقه مند به هنر هس��تند و با همکاری مرکز گس��ترش سینمای 
مستند و تجربی مقرر شد سازمان ایمیدرو امسال در دوازدهمین 
جش��نواره س��ینماحقیقت ورود کند و در بخشی مستقل شاهد 
رقابت فیلم های مس��تند صنعتی و معدنی باش��یم. وی ادامه داد: 
همچنین از این پس بخشی از جشنواره را به حوزه معادن و صنایع 
معدن��ی اختصاص خواهیم داد تا اگ��ر مدیریت ها هم تغییر کرد، 
این همکاری ها ادامه داش��ته باش��د. بزرگمهر با اشاره به تشکیل 
کارگروهی برای بررس��ی طرح های پیشنهادی در حوزه صنعت و 
معدن گفت: این کارگروه شامل آقایان معصومی، طباطبایی نژاد، 
حق گو، رزاق کریمی، منصوری و بنده اس��ت و خوش��بختانه باید 
بگویم در نخستین گام بودجه موردنظر برای حضور در جشنواره 
س��ینماحقیقت و تولی��د فیلم های صنعتی تامین ش��ده اس��ت. 
مش��اور رییس هیات عامل ایمیدرو افزود: نخس��تین پیشنهاد ما 
این بود که تعدادی از فیلمس��ازان با بخش های گوناگون معادن 
و صنایع معدنی کش��ور آشنا شوند. نخس��تین قرعه به نام معدن 
مس س��ونگون افتاد و ج��ا دارد از مهندس ش��ریفی، مدیرعامل 
مجتمع مس س��ونگون که درحال حاضر در اینجا حضور ندارند، 
تش��کر کنم. وی در ادامه عنوان کرد: سفرهای بازدید از معادن و 
صنایع معدنی تا زمان جش��نواره سینماحقیقت و پس از آن ادامه 
خواهد یافت و گروه های دیگری از مستندس��ازان برای بازدید از 
معادن دیگر دعوت خواهند ش��د. بزرگمهر با بیان اینکه کش��ور 
م��ا در حوزه نف��ت و گاز وضعیت خوبی دارد اما متاس��فانه افکار 
عمومی از توانمندی های کش��ور در حوزه معادن و صنایع معدنی 
اطلاع��ات خوب��ی ندارند، تصریح کرد: ما در حوزه معادن بس��یار 

قوی هستیم و شاید اگر روزی نفت ما تمام شود، معادن ما بتوانند 
جایگزی��ن آن ش��وند. ۶۳ ماده معدنی در ایران وج��ود دارد و در 
۴ س��ال گذش��ته پهنه هایی که مورد اکتش��اف قرار گرفته اند، با 
پهنه هایی که در ۱۰۰ س��ال گذشته روی آنها فعالیت انجام شده، 
برابری می کند. در محدوده ش��رق کش��ور از جنوب خراس��ان تا 
انتهای سیس��تان و بلوچستان ۲۵۰هزار کیلومتر مربع معدن در 
مدت ۴ س��ال گذشته به کمک س��ازمان زمین شناسی و سازمان 
انرژی اتمی شناس��ایی ش��ده و مورد بهره وری قرار گرفته اند. در 
خراس��ان منطقه س��نگان در ۲ سال گذش��ته فعال شده و آنچه 
در آنج��ا اتفاق افتاده به اندازه عس��لویه اس��ت. وی افزود: به نظر 
می رس��د با نگاه دکتر کرباس��یان فرصت خوبی در حوزه معادن 
و صنای��ع معدنی ایجاد ش��ده و خانواده هنر و رس��انه هم باید به 
مرور در این حوزه فعال ش��وند. امی��دوارم بازدید امروز مقدمه ای 
برای توجه بیش��تر دوس��تان به ح��وزه مع��ادن و صنایع معدنی 
ای��ران باش��د. طباطبایی نژاد ه��م در این نشس��ت گفت: حضور 
مثب��ت دکتر بزرگمهر مس��یر امیدوارکنن��ده ای را برای معرفی 
معدن و صنایع معدنی ایران و ارتقای س��ینمای مستند در بخش 
فیلم های صنعتی ایجاد خواهد کرد. همچنین از دکتر کرباسیان 
بس��یار سپاس��گزارم که همواره به عنوان یک��ی از علاقه مندان به 
س��ینما مشوق فعالان این بخش بوده اند. ایشان هنوز هم باوجود 
مسئولیتی که دارند، به خوبی سینمای مستند را دنبال می کنند. 
وی با اشاره به گس��ترش فیلم های مستند اجتماعی عنوان کرد: 
اتفاقی که در س��ال های گذش��ته در حوزه س��ینمای مستند رخ 
داده و تا حدودی تحت تاثیر جشنواره ها و حوزه بین المللی بوده، 
رشد فیلم های مستند اجتماعی است. متاسفانه فیلم های مستند 
حوزه صنعت و معدن که می توانستند به عنوان یک رسانه هنر در 
خدمت توسعه کش��ور قرار گیرند، رشد کیفی خوبی نداشته اند. 
وی ادام��ه داد: یک��ی از مهم تری��ن مولفه های توس��عه یافتگی 
کشورها، رسانه اس��ت. مهم ترین رسانه، سینما است و سینمای 
مستند به طور خاص یکی از نشانه های توسعه یافتگی یک جامعه 
اس��ت. گاه ممکن اس��ت به دلیل برخی جذابیت ها در یک حوزه 
از پرداخت��ن به حوزه های دیگر غافل ش��ویم ی��ا غفلت هایی که 
در ی��ک ح��وزه وجود دارد باعث کم توجهی به آن ش��ود. به گفته 
مدیرعامل مرکز گس��ترش اگر امروز بزرگترین اتفاق های کشور 
رسانه ای نش��وند، دیده نخواهند شد. س��ینمای مستند بهترین 
وس��یله برای یک مجموعه تولیدی، صنعتی یا توس��عه ای است 
ک��ه می خواهد جامعه را ب��ه آینده امیدوار کند. البته س��ینمای 
داس��تانی هم می تواند تاثیرگذار باش��د اما به دلیل وجه هنری و 
رسانه ای سینمای مس��تند می توان این ابزار را  موثرترین وسیله 

برای معرفی توانمندی های جامعه دانست.
وی تاکید کرد: در مستندس��ازی فیلمسازان همواره به دنبال 
س��اخت مس��تندهای تبلیغاتی نیس��تند و ممکن است نگاهی 
منتقدانه هم داش��ته باش��ند. آنچ��ه میان ما و دوس��تان مان در 
ایمی��درو اتفاق افت��اد این بود که حرکتی را آغ��از کنیم تا فضای 
عمومی مستندس��ازی ب��ه فعالی��ت در حوزه مع��ادن و صنایع 
علاقه مند ش��ود. برای این کار بای��د زمینه های لازم مانند فضای 
رقابتی و س��رمایه گذاری فراهم ش��ود تا بتوانیم در زمینه صنایع 
و مع��ادن مستندس��ازان متخص��ص و حرفه ای تربی��ت کنیم. 
طباطبایی نژاد افزود: با همراهی مش��وقانه دوستان در ایمیدرو، 
امس��ال برای نخس��تین بار در جشنواره س��ینماحقیقت بخش 

ویژه ای با عنوان فیلم های مستند حوزه معدن و صنایع معدنی در 
ایران خواهیم داش��ت. وی در ادامه گفت: برنامه ریزی برای تولید 
مش��ترک ۵ تا ۱۰ اثر مس��تند در حوزه معدن گام بعدی ما است. 
معادن گوناگون و متنوعی در کش��ور داری��م و قصه های فراوانی 
در ای��ن معادن وج��ود دارد که می تواند در قالب مس��تند روایت 
ش��ود. امیدوارم با همراهی شما بتوانیم موفقیت دلگرم کننده ای 
را شاهد باشیم و ثمره ابتدایی آن را در بازه زمانی یک ساله ببینیم.

ناص��ر بزرگمهر در ادامه صحبت های خود گفت: ما پانزدهمین 
کشور به لحاظ منابع معدنی هستیم اما به محض صحبت از معدن 
در ذهن افراد تصویری از یک معدن زغال س��نگ شکل می گیرد. 
ش��اید به همین دلیل به عنوان نخس��تین مکان این معدن روباز 
را ب��رای بازدید انتخاب کرده ایم. وی ادامه داد: گاه با اس��تفاده از 
برخی فناوری ها می توان مواد اس��تخراج ش��ده را فرآوری کرد و 
نرخ آن را از یک دلار به ۳هزار دلار رساند که این اطلاعات باید از 
طریق س��اخت فیلم های مستند به جامعه منتقل شود. بزرگمهر 
با بیان اینکه س��ازمان ایمیدرو پا پیش گذاش��ته و به سراغ مرکز 
گس��ترش رفته تا این همکاری ش��کل بگیرد، اف��زود: این کمک 
ممکن اس��ت در برخی موارد درقال��ب برنامه های حمایتی مانند 
صدور مجوز برای ورود به معدن، هزینه حمل ونقل یا اقامت باشد. 
ب��ه هر حال این حوزه بس��یار بزرگ اس��ت و در واقع درباره چند 
هزار معدن صحبت می کنیم. افکار عمومی دارای اهمیت ویژه ای 
اس��ت و من امیدوارم بس��یاری از مواد معدنی ناشناخته از سوی 
مستندس��ازان م��ورد توجه قرار گیرند و این گروه تنها به س��راغ 
معادن زغال س��نگ نروند. در پایان این نشس��ت، مستندسازانی 
مانن��د رهبر قنبری، مهدی باقری، الله ک��رم رضایی زاده و مژگان 
صیادی پرس��ش هایی را مط��رح کردند و ناص��ر بزرگمهر به این 
پرس��ش ها پاس��خ داد.  س��ید محم��د مه��دی طباطبایی نژاد، 
مدیرعامل مرکز گس��ترش سینمای مس��تند و تجربی، مرتضی 
رزاق کریمی قائم مقام و معاون مستند مرکز گسترش، محمدرضا 
بهش��تی منفرد مدیر امور مجامع و جشنواره های مرکز، فتح الله 
امی��ری، هومن مرادی کرمانی، رهبر قنبری، س��عید رش��تیان، 
محمدحس��ن دامن زن، مهدی باقری، مرتضی پایه شناس، رضا 
خوش��دل راد، محس��ن خان جهانی، الله کرم رضایی زاده، س��ید 
محمدصادق جعف��ری، کوروش عطایی، پ��گاه آهنگرانی، مریم 
سپهری، مژگان صیادی، معصومه نورمحمدی و هانیه یوسفیان 
از مس��ئولان و مستندسازان حاضر در این سفر بودند. کارگروهی 
مش��ترک به منظور انتخاب موضوعات مرتبط برای س��اخت آثار 
مس��تند در مع��ادن و صنایع معدنی که می تواند ب��ا هدف ارائه و 
نمایش در جش��نواره های معتبر داخلی و خارجی و رس��انه های 

جمعی ساخته شود، تشکیل خواهد شد.
از س��وی دیگر پیش��نهاد ش��ده بخش��ی ویژه در جش��نواره 
بین المللی »س��ینما حقیقت« برای نمایش آثار مستند داخلی و 
خارجی مرتبط با موضوعات معادن و صنایع معدنی ایجاد ش��ود؛ 
به طوری که به آثار منتخب جوایزی از سوی ایمیدرو اهدا شود.

همچنین به منظور آش��نایی بیش��تر و عمیق مستندس��ازان، 
نویس��ندگان و پژوهش��گران س��ینمایی با این حوزه براس��اس 
برنامه ه��ای پیش��نهادی ایمی��درو و همکاری صنوف مس��تند 
خانه سینما، فرصت های مناس��بی برای حضور افراد یادشده در 
مراک��ز مورد نظر فراهم آم��ده و در ادامه مستندس��ازان از دیگر 

مجتمع های معدن و صنایع معدنی دیدن خواهند کرد.
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ریل ها جا مانده اند

تا داخلی ها نیاز داشته باشند، صادر 
نخواهیم کرد

تحریم ها پیش بینی ناپذیر 
هستند

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر تاکید 
کرد: تا زمانی که شرکت های داخلی زنجیره فولاد به 
یک تن مواد اولیه)آهن اسفنجی، کنسانتره و گندله( 

نیاز داشته باشند، اقدام به صادرات نخواهیم کرد.
به گ��زارش ماین نیوز، ناصر تقی زاده با اش��اره به 
اینکه تامین نیاز داخل در شرکت گل گهر بر صادرات 
اولویت دارد، تاکید کرد: البته برای محصولات نهایی 
تولی��دی گل گهر به دنبال صادرات و بازارهای هدف 
هستیم اما اولویت ما در زمینه مواد اولیه، تامین نیاز 

بازار داخلی و سپس صادرات است.
وی درباره تمهیدات ش��رکت گل گهر برای مقابله 
با تحریم های پیش��رو اظهار ک��رد: در حال مذاکره 
هستیم که اگر نتوانیم کشتی ها را به مقاصد مختلف 
بارگیری کنیم، در عمان انب��ار بگیریم و کالای مان 
را از آنجا به س��مت بازاره��ای هدف بارگیری کنیم. 
این بخش��ی از تمهیدات ما اس��ت ک��ه البته قطعی 
هم نیس��ت چراک��ه برخلاف نظر برخ��ی، تحریم ها 

پیش بینی ناپذیر است.
مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعت��ی گل گهر با 
اش��اره به اینکه س��رانه تولید در گل گه��ر از ۱۵ به 
۳۰هزار تن به ازای هر نفر در ۳س��ال اخیر افزایش 
یافته است، در پاس��خ به پرسش خبرنگار ماین نیوز 
درب��اره وضع ع��وارض ۵درص��دی روی ص��ادرات 
سنگ آهن دانه بندی اظهار کرد: من با وضع عوارض 
روی ص��ادرات س��نگ خام صددرص��د موافقم. این 
کار)صادرات س��نگ آهن دانه بندی( خیانت اس��ت 
چون ما به س��نگ نی��از داریم. در کج��ای دنیا این 
ماده را صادر می کنند؟ کش��ورهایی مانند اس��ترالیا 
نی��ز با ما فرق دارند چراکه نوع معادن، حجم ذخایر 
و س��ایر ویژگی های آنها با ما متفاوت است. ما نباید 

سنگ آهن خود را خام صادر کنیم.
تق��ی زاده درب��اره مذاک��رات گل گه��ر و اوبربانک 
اتریش نیز گفت: مش��غول بررسی شرایط هستیم و 

هنوز امیدواریم.

سارا اصغری
روزنامه نگار

بدون ش��ک پیشرفت هر کشوری در گرو توسعه 
صنع��ت حمل ونق��ل و انتق��ال و جابه جای��ی کالا 
در اندک زمان ممکن اس��ت. چه بس��ا کشورهایی 
ک��ه دارای ظرفیت های بالق��وه بوده اند اما به دلیل 
ممک��ن نبودن انتقال و جابه جای��ی این ظرفیت ها 
نتوانسته اند به رشد و ش��کوفایی لازم دست یابند. 
یکی از الزام های توسعه صنایع معدنی، حمل ونقل 
ریلی به ش��مار می رود. زمانی که در بیشتر صنایع 
معدن��ی یک زنجی��ره فرآوری م��واد معدنی وجود 
داش��ته باشد و به طور معمول این واحدها پراکنده 
باش��ند، حمل ونق��ل یک ض��رورت حیات��ی برای 
این صنایع قلمداد می ش��ود که حی��ات آنها را در 
چرخه صنعت به گ��ردش درخواهد درآورد. از این 
رو ب��ا توجه به اهمیت و توس��عه صنایع معدنی در 
س��ال های گذشته، توسعه حمل ونقل ریلی نیز باید 
در نظر قرار گی��رد. برای مثال در صنعت فولاد هر 
یک میلیون تن فولاد به وسیله جابه جایی حدود ۴ 
میلیون تن مواد معدنی به دس��ت می آید در حالی 
ک��ه جابه جایی مواد معدنی، جاده ها را فرس��وده و 
ناام��ن می کند. براس��اس آمارها، در س��ال ۱۴۰۴ 
باید ۲۲۴ میلیون تن ماده معدنی در کش��ور حمل 
ش��ود و اگر با روند فعلی پیش برویم، تنها یک سوم 
این میزان ماده معدنی به وس��یله ریل قابل حمل  
خواه��د بود و بقیه آن باید به وس��یله جاده ، حمل 
و  جابه جا ش��ود. ظرفیت ترانزیت فولاد کش��ور با 
حمل ونق��ل ریلی ح��دود ۲۸ میلیون ت��ن برآورد 
ش��ده اس��ت، در حالی که ظرفیت این صنعت در 
افق ۱۴۰۴ باید به ۱۱۰ میلیون تن برسد. ظرفیت 
حمل فولاد روی ریل را باید تا ۵ برابر افزایش داد. 
در کل انتق��ال محصولات معدنی نیز در س��ال ۹۸ 
باید به ۲۲ میلیون تن برسد، این در حالی است که 
ظرفی��ت جاده برای جابه جایی بار حدود ۸ میلیون 
تن است. تمام این آمار و ارقام نشان از این موضوع 
دارد ک��ه حمل ونقل و توس��عه ریلی در کش��ور تا 
رسیدن به افق چشم اندازی که برای صنایع معدنی 
ترس��یم شده، فاصله بس��یاری دارد و اگر صاحبان 
این صنایع، حمل ارزان قیمت محصولات با ش��بکه 
ریلی را در پیش نگیرند در مدت کوتاهی زمین گیر 
خواهند ش��د و از بازارهای رو به رش��د منطقه نیز 

عقب خواهند ماند.

یادداشت

خبر

مدیرعامل ش��رکت آهن و فولاد غدی��ر ایرانیان گفت: مطمئنم 
س��ال ۱۳۹۷ برای تولیدکنندگان آهن و فولاد ایران خوب خواهد 
بود همان طور که سال ۱۳۹۶ برای زنجیره فولاد ایران خوب بود.

ب��ه گزارش ماین نیوز اس��دالله فرش��اد افزود: امس��ال عزم همه 
تولیدکنن��دگان ب��ر افزایش تولید اس��ت. پیش بینی م��ن درباره 
امس��ال عزم و اراده فولادمردان کشور برای ارتقای تولید و افزایش 
س��طح بهره وری است. همچنین فولادس��ازان تلاش خواهند کرد 
ش��اخص های بهره وری نیروی انسانی و تولید را بالا ببرند. با وجود 
تحریم های تمام عیار در زمینه هایی مانند الکترود گرافیتی، تامین 
قطعات پیشرفته فولادی برای ریخته گری مداوم، برخی فروآلیاژها، 
برخی روغن های ویژه، برخی تجهیزات ابزار دقیق و تامین قطعات 
فولادسازان ایران همچنان به روند پیشرفت خود ادامه خواهند داد.

وی افزود: برای ساخت مجتمع های بزرگ در حاشیه خلیج فارس 
به عنوان مثال مجموعه مکران، س��هامداران فولاد قش��م در حال 
تلاش هس��تند چون ابعاد این س��رمایه گذاری س��نگین اس��ت و 
داش��تن اهلیت برای سرمایه گذاران بس��یار مهم است. مدیرعامل 
ش��رکت آهن و فولاد غدیر ایرانیان در ادامه درباره روند پیشرفت 
مجموع��ه چادرملو از س��ال ۱۳۹۲ تاکنون توضی��ح داد: مجموعه 
س��هامداران و کنسرسیوم هایی که با خانواده چادرملو در حال کار 
هس��تند درحال حاضر با سال ۱۳۹۲ قابل مقایسه نیست. آن زمان 
فقط بحث گندله و س��نگ آهن بود اما با س��رمایه گذاری سنگین 
انجام ش��ده در سال های گذشته، پروژه های به بهره برداری رسیده 
چادرملو نیز وارد حوزه فولادس��ازی ش��د و ارزش دارایی  چادرملو 
فوق الع��اده افزایش یافت. در همین مدت ش��اهد بهبود ش��اخص 

توس��عه مس��تمر و پایدار، افزایش تولید و رشد س��ود در چادرملو 
بودیم. تکمیل زنجیره ارزش نیز در این شرکت محقق شد.

قطعا مشکلات ناشی از تحریم را حل می کنیم �
قائم مقام و جانشین اقتصادی مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر وضعیت این ش��رکت را در س��ال ۱۳۹۷ فوق العاده خوب 
توصیف کرد. به گزارش ماین نیوز سعید رحیمی پور افزود: ۲۰ هزار 
میلیارد تومان طرح های توس��عه امسال به جز بخش فولادسازی و 
نورد توسعه آهن و فولاد، بقیه تقریبا به تولید می رسند و به جای 
اینکه مصرف منابع مالی داشته باشند، خودشان تولیدکننده منابع 
مالی می شوند، مثل کوثر که هم اکنون فاز دو آهن و فولاد است و 

مثل فولادسازی جهان فولاد شروع به تولید ثروت می کنند.
وی گفت: در دوران تحریم، احتمالا جابه جایی پول برای اجرای 

طرح ها مش��کل می ش��ود ولی چون ای��ن دوران را یکب��ار قبلا ۸ 
س��ال پیش گذراندیم، فکر می کنم راهکارها را تعریف می کنیم و 

مطمئنم این مشکلات را نیز مانند مشکلات دیگر حل می کنیم.

مطمئنم امسال برای فولادسازان خوب خواهد بود

مدی��رکل بازرگان��ی بین المل��ل راه آهن جمهوری اس��لامی ایران 
گفت: بر اس��اس مذاکره دوجانبه ۲۷ تیر در س��رخس ب��ا مدیران راه 
آهن ترکمنستان برای اس��تفاده از واگن های ترکمنستانی به منظور 
تس��هیل صادرات سیمان به آس��یای مرکزی به ویژه کشور ازبکستان 
تصمیم هایی گرفته ش��د. به گزارش ایرنا، ش��هرام جعفری در این باره 
اظهار ک��رد: در این چارچ��وب در توافق با گلدیم��رادف، رییس امور 
اقتصادی راه آهن ترکمنس��تان مقرر ش��د واگن ه��ای لبه بلند حامل 
گوگ��رد ترانزیتی آن کش��ور به مقصد ایران که پی��ش از این خالی به 
ترکمنس��تان باز می گشت برای صادرات س��یمان به ازبکستان مورد 

اس��تفاده قرار گیرند. وی ادامه داد: همچنین قرار شد جمع بندی برای 
تحویل واگن امدادی از س��وی ترکمنس��تان به راه آهن خراس��ان به 
منظور مصارف صادراتی انجام شود و مذاکره ها و پیگیری ها تا حصول 
توافق نهایی ادامه یابد. مدیرکل بازرگانی بین الملل راه آهن جمهوری 
اس��لامی ایران گف��ت: موافقت اولیه درباره اع��زام واگن های ایرانی به 
ترکمس��تان از دیگر نتایج  این نشس��ت بود. بر این اس��اس واگن های 
ایرانی اجازه ورود به ترکمنس��تان را دارند و س��د ورود واگن ایرانی به 
ترکمنس��تان شکسته شد. در ماه آینده بخش های فنی راه آهن، نحوه 

اجرای این توافق را به شکل موافقتنامه تدوین خواهند کرد.

ژ وی به نیاز فراوان ازبکس��تان به واردات س��یمان اشاره و بیان کرد: 
برای صادرات ریلی ۶ کارخانه س��یمان منطقه شمال شرق در مشهد 
مذاکره شد و قرار است این تولیدکنندگان با یکدیگر به توافق رسیده و 

نماینده خود را برای صادرات سیمان به راه آهن معرفی کنند.
جعفری افزود: این نماینده، اختیار توزیع و استفاده از ظرفیت ۶۰۰ 
واگن در نظر گرفته ش��ده را برای حمل س��یمان به ازبکستان دارد و به 
عنوان نماینده تام الاختیار تولیدکنندگان س��یمان با راه آهن مذاکره 
خواهد کرد. نیاز ازبکس��تان به س��یمان در چند سال آینده بین یک تا 

۱/۵ میلیون تن در سال است.

گفتنی اس��ت که س��ال گذش��ته یک میلیون و ۹۷۰ هزار تن کالا 
به وس��یله ۳۳ هزار و ۸۵ واگن از مرز ریلی س��رخس با ترکمنس��تان 
و کش��ورهای آس��یای مرکزی در ۳بخش کالاهای صادراتی، وارداتی 
و ترانزیت��ی مبادله ش��د. مبادله های تجاری ایران و ترکمنس��تان به 
وس��یله راه آهن در دو مرز ریلی س��رخس و اینچه برون انجام می شود. 
مرز س��رخس به دلیل سابقه، زیرس��اخت های بهتر و نزدیک بودن به 
کش��ورهای آس��یای مرکزی و مس��یر ریلی بندرعباس، بخش عمده 
ترانزیت و تجارت ریلی کالا بین ایران و آن کشورها را به خود اختصاص 

داده است.

صادرات سیمان به وسیله راه آهن به آسیای مرکزی تسهیل شد

 محموله دوم ریل ملی به زودی تحویل داده می شود
راه آهن اعلام آمادگی کند

 س�ارا اصغری:  نخس��تین محموله ریل ملی، 
خرداد س��ال ج��اری از س��وی ش��رکت ذوب آهن 
اصفهان به راه آهن جمهوری اس��لامی ایران تحویل 
داده ش��د و قرار است محموله دوم آن نیز به زودی 
واگذار ش��ود. البته قرار بوده تحویل این محموله در 
س��ال ۹۵ انجام شود که به دلیل حساسیت ساخت 
ری��ل، الزام اس��تاندارد ب��ودن آن و مس��ائل مالی و 
نقدینگی راه آهن جمهوری اس��لامی ایران، فرآیند 

تولید و تحویل به درازا کشید. 
مشکل نقدینگی بود �

درباره مش��کلات مالی پروژه ریل ملی که س��بب 
طولانی ش��دن زمان تحویل ریل از س��وی شرکت 
ذوب آه��ن اصفهان به راه آهن جمهوری اس��لامی 
ایران ش��د، چندی پیش مع��اون بازاریابی و فروش 
ذوب آه��ن اصفه��ان در گفت وگو ب��ا صمت عنوان 
ک��رد مش��کل راه آهن، نقدینگی اس��ت. مس��ئولان 
می گوین��د پیش از این، ریل را به وس��یله فاینانس 
خری��داری می کردن��د و خارجی ها به م��ا فاینانس 
می دادند. موضوع این اس��ت که ش��رکت ذوب آهن 
چگون��ه می تواند فاینانس کن��د اما نمی تواند ریل را 
ب��ا فاینانس به راه آهن تحویل دهد. در کل مش��کل 
به وج��ود آمده در زمینه نقدینگی اس��ت. دش��تیانه 
ادامه داد: وزیر راه و شهرس��ازی نیز در مصاحبه ای 
عن��وان کردند قصد دارند از فاینانس هند اس��تفاده 
کنن��د. ما نیز برخلاف می��ل باطنی تلاش می کنیم 
با مشارکت هندی ها ریل تولید کنیم. وی در پاسخ 
به این پرسش که آیا به صرفه خواهد بود برای تولید 
ریل از هند شمش وارد کنید و آیا واحدهای فولادی 

کشور قادر به تولید شمش ریل نیستند، اظهار کرد: 
ما موافق واردات شمش برای تولید ریل نیستیم زیرا 
ذوب آهن و کارخانه هایی مانند فولاد آلیاژی و فولاد 
اسفراین قادر به تولید چنین شمش هایی هستند اما 
مس��ئولان راه آهن اعتقاد دارند یک بخش را به این 
شکل انجام بدهیم تا از فاینانس دولت هند استفاده 
کنن��د. البته مع��اون بازاریابی و ف��روش ذوب آهن 
اصفهان عنوان کرد فاینانس هندی ها برای ایران به 

نتیجه نرسید. 
دومین محموله هم آماده تحویل است �

احسان دش��تیانه درباره تحویل ریل ملی از سوی 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان ب��ه راه آهن جمهوری 
اس��لامی، اظهار کرد: نخستین محموله ریل، خرداد 
امسال تحویل راه آهن ش��د. دشتیانه در واکنش به 
ادع��ای معاون وزی��ر راه و شهرس��ازی و مدیرعامل 
شرکت های س��اخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل 
کش��ور مبنی بر تحویل داده نش��دن ریل از س��وی 
کارخان��ه ذوب آهن ب��ه این وزارتخانه خاطرنش��ان 
کرد: محمول��ه دوم نیز در حال تولید اس��ت که به 
محض اعلام آمادگی حمل از سوی راه آهن تحویل 
داده خواه��د ش��د. وی در ادامه عن��وان کرد: خط 
تولید ری��ل ملی، آبان ۱۳۹۵ با حض��ور معاون اول 
رییس جمهوری با قابلیت تولید انواع ریل  مورد نیاز 
 UIC۶۰ و UIC۵۴ ،U۳۳ راه آهن و مترو از جمله
بهره برداری شد و نخستین قرارداد فروش ریل بین 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان و شرکت راه آهن برای 
۴۰ه��زار تن ریل U۳۳ منعقد ش��د که نخس��تین 
محمول��ه ریل، خرداد امس��ال با حض��ور مدیرعامل 

ذوب آه��ن و مدیرکل راه آهن اس��تان اصفهان، به 
راه آهن تحویل داده ش��د و اخبار مربوط به آن نیز 
در رس��انه های کشور منتشر ش��د.  معاون بازاریابی 
و ف��روش ذوب آهن اصفهان عن��وان کرد: محموله 
دوم نی��ز در حال تولید اس��ت که ب��ه محض اعلام 
آمادگی حمل توس��ط راه آهن، تحویل داده خواهد 
ش��د.  دش��تیانه در ادامه خاطرنش��ان کرد: شرکت 
زیرس��اخت و س��ایر خریداران ریل از ش��رکت های 
خارجی به دلیل مش��خص بودن س��فارش، ملزم به 
پرداخ��ت پیش پرداخت و تامی��ن ضمانت های لازم 
درباره پرداخت ارزی هس��تند و درباره خرید داخلی 
نی��ز همین مراحل وجود دارد، در حالی که ش��رکت 
زیرساخت در سال گذشته، درخواست خرید ریل از 
ش��رکت ذوب آهن به صورت اعتباری و تامین مالی 
از ط��رف ذوب آهن را مطرح کرد و باوجود ش��رایط 
یک طرفه درخواس��ت یادشده، نرخ و شرایط فروش 
از سوی ذوب آهن به این شرکت اعلام شد و از سال 

گذشته منتظر دریافت پاسخ آن هستیم.
وی با اش��اره به رویکرد شرکت زیرساخت و اینکه 
مجموع ریل وارداتی به کش��ور در س��ال های ۹۵ و 
۹۶ همزم��ان با بهره ب��رداری از خط تولید ریل ملی 
ح��دود ۳۵۰هزار تن بوده، تصریح کرد: این میزان با 
واردات ریل در ۷ س��ال پیش از آن برابری می کند. 
براس��اس اطلاع��ات ما انبارهای ش��رکت راه آهن و 
حتی گمرکات کشور در این ۲سال مملو از ریل های 
وارداتی ش��ده که با اعلام معطل بودن پروژه ها برای 

تامین ریل در تناقض است.
دش��تیانه درباره کیفیت ریل ه��ای وارداتی تاکید 

ک��رد: در این مورد نیز مباحث زیادی مطرح اس��ت 
که ورود س��ازمان های مس��ئول و مقایس��ه شرایط 
کیفی ریل های تولید ذوب آهن اصفهان با ریل های 
وارداتی می تواند موضوع را روشن کند. وی در ادامه 
اظهار کرد: ش��رکت ذوب آهن اصفهان در راس��تای 
عمل به وظیفه ملی در جهت تحقق اقتصاد مقاومتی 
و جلوگی��ری از خروج میلیاردها دلار ارز از کش��ور 
در ش��رایط س��خت تحریم نس��بت به خرید، نصب 
و راه ان��دازی یک��ی از پیش��رفته ترین خطوط تولید 
ری��ل اقدام ک��رده و موفق به تولید ریل بر اس��اس 

استانداردهای روز جهان شده است.
وی در ادام��ه افزود: کس��انی که مدعی هس��تند 
کارخان��ه ذوب آهن، ری��ل مورد تایی��د وزارت راه و 
شهرسازی را نساخته است، متخصص نیستند یا در 
جری��ان قراردادهای ما ق��رار نگرفته اند زیرا کارخانه 
ذوب آهن با ۵۰س��ال پیش��ینه، صادرات به بیش از 
۱۴کشور و س��اخت ریل براساس الگوهای اروپایی، 
هیچ مش��کلی در س��اخت ریل ندارد. دش��تیانه در 
ادامه خاطرنشان کرد: موضوع این است که هر خط 
تولی��دی، یک دوره را برای راه اندازی و رس��یدن به 
ظرفیت مطلوب بای��د طی کند. خط ریل ذوب آهن 
نیز ت��ازه کار خ��ود را آغاز کرده و ت��ا زمانی که به 

ظرفیت اسمی برسد، نیازمند زمان است.
 ذوب آهن در تولید ریل، کنترل های کیفی بالایی 
را در نظر گرفته و کیفیت ریل آن مشابه ریل چینی 
یا هندی نیس��ت که ش��اهد واردات آن به کش��ور 
هستیم بلکه براساس اس��تانداردهای اروپایی است. 
از این رو تولید چنین ریل باکیفیتی زمان بیش��تری 

می طلبد. هدف ما این اس��ت که ریل ملی با کیفیت 
بالا و بدون هیچ گونه ریسکی تحویل دهیم.

کل پول را یکجا پرداخت کردیم �
البته درباره تاخیر تحویل ریل از س��وی ش��رکت 
ذوب آه��ن، مدیرعامل راه آهن جمهوری اس��لامی 
ایران عن��وان کرد: قرار بوده این محموله در س��ال 
۹۵ تحویل داده شود اما به دلیل اینکه شرکت ذوب 
آهن باید ش��رایط تولید را آم��اده می کرد، با دقت و 
وسواس موضوع را پیگیری کرد و نخستین محموله 
را ب��ا حج��م ۵۰۰ تن به ما تحوی��ل داد. به گزارش 
فارس س��عید محمدزاده افزود: ری��ل در ظاهر یک 
قطعه آهنی اس��ت اما در واقع قطعه حساسی است 
و اگر در آن مشکلی به وجود بیاید سبب آسیب های 
جدی می ش��ود. به دلیل حفظ و رعایت استانداردها 
در تحوی��ل ای��ن محمول��ه، تاخیر ایجاد ش��ده اما 
مشکلی نیس��ت زیرا قرارداد داش��تیم و کل پول را 
یکجا پرداخت کردی��م، فقط منتظر تحویل از ذوب 
آهن هس��تیم و نهایت حمایت را ه��م انجام داده و 
می دهیم تا این کار اجرایی ش��ود زیرا نخستین بار 
اس��ت که در کشور ریل تولید می شود. آنها هم باید 
استانداردهای لازم را طی کنند. وی بیان کرد: ذوب 
آهن به لحاظ فنی مش��کل ندارد اما ممکن است در 
زمان بیش��تری نسبت به زمان قرارداد و تعهدی که 

دارند، آن را تحویل دهند.
مدیرعام��ل راه آه��ن جمه��وری اس��لامی ایران 
همچنی��ن تاکید کرد: در کش��ور ما ش��رایط ایمنی 
بسیار خوب است و موردی از نظر ایمنی خط ریلی 

نداشته ایم.



 اما و اگرهای 
تحویل ریل ملی

چندی پیش مدیرعامل ش��رکت های ساخت و توسعه 
زیربناه��ای حمل ونقل کش��ور اعلام ک��رد، »ذوب آهن 
تاکنون به م��ا ریل تحویل نداده اس��ت؛ منتظر نخواهیم 
ماند« اما این شرکت از اطلاع نداشتن مسئولان وزارت راه 
درباره تحویل ریل تولیدی ذوب آهن به راه آهن انتقاد کرد. 
به گزارش ایسنا، مدیرعامل شرکت های ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل ونقل کش��ور ۲۵ تیر امسال با بیان اینکه 
بین شرکت راه آهن و ش��رکت ذوب آهن اصفهان قرارداد 
س��اخت ریل وج��ود دارد؛ اعلام کرد تاکن��ون ریلی برای 
اجرا در کش��ور تحویل آن وزارتخانه نش��ده است. خیرالله 
خادم��ی افزود: هر میزانی که ش��رکت ذوب آهن اصفهان 
»ریل« بس��ازد در پروژه های داخلی استفاده می شود اما 
نمی توان پروژه های عمرانی ریلی کش��ور را که در اولویت 
ساخت هستند به دلیل ساخته شدن ریل داخلی متوقف 
نگه داش��ت. اما روابط عمومی شرکت ذوب آهن اصفهان 
به نقل از معاون بازاریابی و فروش این ش��رکت در واکنش 
به این ادعا، گفت: نخستین محموله ریل در خرداد امسال 
تحویل راه آهن ش��د و اخبار مربوط در رس��انه ها و جراید 
کشور منتشر شد. محموله دوم نیز در حال تولید است که 
به محض اعلام آمادگی حمل به وس��یله راه آهن، تحویل 
آنها خواهد ش��د. وی با بیان اینکه خط تولید ریل ملی در 
آب��ان ۹۵ با حضور مع��اون اول رییس جمهوری با قابلیت 
تولی��د انواع ریل ه��ای مورد نیاز راه آه��ن و مترو از جمله 
UIC۵۴ ،U۳۳ و UIC۶۰ افتتاح شد و نخستین قرارداد 
فروش ریل بین ذوب آهن اصفهان و شرکت راه آهن برای 
۴۰ه��زار تن ری��ل U۳۳ منعقد ش��د، افزود: نخس��تین 
محموله ریل در خردادماه جاری با حضور مدیرعامل ذوب 
آه��ن و مدیرکل راه آهن اس��تان اصفهان تحویل راه آهن 
ش��د. معاون بازاریابی و ف��روش ذوب آهن اصفهان افزود: 
شرکت زیرساخت و س��ایر خریداران ریل از شرکت های 
خارجی به دلیل مشخص بودن سفارش ملزم به پرداخت 
پیش پرداخ��ت و تامین ضمانت های لازم درباره پرداخت 
ارزی هس��تند و درباره خرید داخلی نی��ز همین مراحل 
وجود دارد، در حالی که شرکت زیرساخت در سال گذشته 
درخواس��ت خرید ریل از ذوب آه��ن به صورت اعتباری و 
تامی��ن مال��ی از طرف ذوب آهن را مطرح ک��رد و با وجود 
ش��رایط یک طرفه درخواست یادش��ده، ذوب آهن، نرخ و 
شرایط فروش را به این شرکت اعلام کرد و از سال گذشته 
منتظر دریافت پاسخ شرکت زیرساخت هستیم. وی ادامه 
داد: رویکرد شرکت زیرساخت در حالی است که مجموع 
ریل وارداتی به کش��ور در س��ال های ۹۵ و ۹۶ همزمان با 
بهره ب��رداری از خط تولید ریل مل��ی در حدود ۳۵۰ هزار 
ت��ن بوده و با واردات ریل در ۷ س��ال پی��ش از آن برابری 
می کند. براس��اس اطلاعات موجود، انبارهای شرکت راه 
آه��ن و حتی گمرکات کش��ور مملو از ریل ه��ای وارداتی 
۲سال گذشته است که با اعلام معطل بودن پروژه ها برای 
تامین ریل در تناقض اس��ت. دشتیانه با بیان اینکه درباره 
کیفیت ریل ه��ای وارداتی مباحث زیادی مطرح اس��ت، 
گفت: ورود س��ازمان های مسئول و مقایسه شرایط کیفی 
ریل های تولی��د ذوب آهن اصفهان ب��ا ریل های وارداتی 
می تواند این موضوع را روشن کند. وی تاکید کرد: شرکت 
ذوب آهن اصفهان در راس��تای عمل به وظیفه ملی برای 
تحقق اقتصاد مقاومتی و جلوگی��ری از خروج میلیاردها 
دلار ارز از کشور در شرایط سخت تحریم نسبت به خرید، 
نصب و راه اندازی یکی از پیشرفته ترین خطوط تولید ریل 
اقدام کرده و موفق به تولید ریل بر اس��اس استانداردهای 
روز جهان ش��ده اس��ت. لازم به یادآوری است که شرکت 
ذوب آه��ن اصفهان به تازگی اعلام کرده که ریل دوم را هم 

تحویل داده است.

کسب ۳ عنوان برتر ملی 
توسط روابط عمومی ذوب آهن 

اصفهان
رواب��ط عموم��ی ذوب آه��ن اصفه��ان موفق ش��د در 
سیزدهمین جشنواره ملی انتش��ارات روابط عمومی که 
توسط انجمن متخصصان روابط عمومی برگزار شد، رتبه 
اول در بخ��ش مقال��ه و رتبه دوم در بخش های بروش��ور 
و کت��اب را کس��ب کن��د. به گ��زارش چی��لان، در آیین 
وی��ژه ای ل��وح و تندیس رتبه های مذکور توس��ط محمد 
س��لطانی فر معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اس��لامی، علی دارابی معاون امور استان 
های صداوس��یما و جمعی از اس��تادان ارتباطات به بهرام 
جعفرپور کارش��ناس روابط عمومی شرکت به نمایندگی 
از تلاش��گران این بخش، اهداء شد. سیزدهمین جشنواره 
ملی انتشارات روابط عمومی و دومین همایش تخصصی 
تولی��د محت��وا در روابط عموم��ی با حضور تن��ی چند از 
مس��ئولان و کارشناس��ان ارتباطات و روابط عمومی سه 
ش��نبه ۲۶ تیرماه در تهران برگزار شد. در این مراسم علی 
دارابی معاون امور اس��تان های صداوسیما، استاد محمود 
مختاریان پیشکسوت ارتباطات و روابط عمومی، علیرضا 
نجفی کارش��ناس ارشد چاپ و نش��ر و مدرس دانشکده 
فنی، بهرام عفراوی طراح، محقق و مولف و علیرضا کتابدار 
مدرس و کارشناس ارش��د ارتباطات درباره سواد بصری، 
شناخت روش های متداول چاپ با رویکرد نیازهای چاپی 
رواب��ط عمومی، اثرگ��ذاری گرافیک ب��ر جذابیت محتوا 
و تولید محتوای چند رس��انه ای متناس��ب ب��ا نیاز روابط 
عمومی ها و اس��تفاده هوش��مندانه از آن در این همایش 

سخنرانی کردند.
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اخبار

مصوب��ه جدید دولت برای الزام به ص��ادرات محصولات فولادی 
و فلزی به دس��ت تولیدکننده اصل��ی، از احتکار محصولات فلزی و 

فولادی و کسب سودهای بادآورده جلوگیری می کند.
ب��ه گزارش ایرنا، در ماه های گذش��ته عده ای از واس��طه ها برای 
کسب سود ناش��ی از اختلاف نرخ ارز محاسبه شده در قیمت های 
پایه بورس کالا با نرخ های غیررسمی، محصولات فولادی و فلزی را 

از کف بازار می خریدند و سپس آنها را صادر می کردند.
مع��اون معدنی وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت از مصوبه جدید 
دول��ت در ای��ن زمین��ه خبر داد که بر اس��اس آن، ه��ر خریداری 

نمی تواند محصولات تولیدی را صادر کند.
ب��ر این اس��اس، فق��ط تولیدکنندگان��ی می توانند ب��ه صادرات 
محص��ولات فلزی و فولادی اق��دام کنند که تولیدکننده واقعی آن 
کالا ب��وده و پیش از هر چیزی تعهدات ارائه ش��ده خود را در بازار 

داخلی انجام داده باشند.
اگر تولیدکننده ای عرضه های داخلی خود را به میزانی که متعهد 

ش��ده در بورس کالا انجام ده��د و بورس کالا ایفای تعهدات آن را 
تایید کند، هی��چ مانعی برای صادرات محصولاتش وجود ندارد اما 
اگ��ر تولیدکننده ای عرضه داخلی خود را به هر دلیلی انجام ندهد، 

اجازه صادرات ندارد.
در ای��ن پیون��د، »کی��وان جعفری طهرانی« کارش��ناس ارش��د 
بین الملل در حوزه معدن و فولاد و مش��اور پروژه های چرخه فولاد 
کش��ور گفت: امروز با وضع بازار س��که، ارز و ط��لا مردم به خرید 
کالاهای س��رمایه ای یا اس��تراتژیک روی آورده اند؛ فولاد نیز جزو 

محصولات استراتژیک به شمار می رود.
این استاد دانشگاه ادامه داد: خریداران فولاد می دانند اگر بتوانند 
آن را ب��ا ارز ۴۲۰۰ تومان��ی خریداری و در انب��ار نگهداری کنند، 

می توانند آن را دست کم ۲برابر نرخ به فروش برسانند.
وی بی��ان کرد: عده زی��ادی نیز محصولات ف��ولادی را با هدف 

احتکار، با ارز ۴۲۰۰ تومانی خریداری کردند.
جعف��ری طهرانی، اق��دام دولت در محدودس��ازی ص��ادرات به 

تولیدکنندگان را مثبت ارزیابی کرد و گفت: این کار شاید بر میزان 
ص��ادرات تاثیر منفی بگذارد اما اقدامی کنترلی اس��ت که در همه 

جای جهان نیز سابقه دارد.
گفتنی اس��ت ب��ا ابلاغ ای��ن مصوبه، ش��رایطی فراهم ش��د که 
محص��ولات فلزی و ف��ولادی که ب��ا دلار ۴۲۰۰ تومانی در بورس 
کالا عرضه می شوند، مستقیم به دست مصرف کننده برسند و از این 
پس، مکانیسم به گونه ای نباشد که افراد واسطه، این محصولات را 

از بازار جمع کرده و به خارج از کشور صادر کنند.
گفتنی اس��ت آمار عملکرد فولادس��ازان عمده کش��ور در ۳ ماه 
نخس��ت امس��ال حاکی از تولید ۴ میلیون و ۸۴۹ هزار و ۸۰۲ تن 
فولاد خام)ش��مش( است که نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 

رشد ۱۷ درصدی دارد.
در مدت ۳ ماه نخس��ت امس��ال محصولات فولادی تولیدی در 
مجموع به ۲میلیون و ۸۶۴هزار و ۹۱تن رس��ید. از این رقم س��هم 
ورق گ��رم مبارک��ه و س��با در مجموع یک میلی��ون و ۷۶۸هزار و 

۱۹۴تن بود که نس��بت به دوره مش��ابه س��ال گذشته افزایش ۱۷ 
درصدی دارد. سهم ذوب آهن اصفهان ۵۶۸ هزار و ۲۸۴ تن است 
که در مقایسه با دوره مشابه سال ۹۶ رشد ۸ درصدی دارد و بقیه 
مربوط به فولادس��ازان آذربایجان، خراس��ان، فولاد آلیاژی، نورد و 
لوله اهواز، فولاد اکسین و ورق خودرو چهارمحال و بختیاری است 

که نسبت به ۳ ماه نخست سال گذشته رشد ۱۱ درصدی دارد.

مصوبه ای که راه سودجویی از صادرات فلزات و فولاد را می بندد

فاز نخس��ت عملیات اجرایی ف��ولاد رخ تربت حیدریه با اعتبار 
۱۴۰۰ میلیارد تومان همراه با گش��ایش ال س��ی از سوی اتریش 

۳مرداد همزمان با میلاد امام رضا)ع( آغاز شد.
به گزارش راه دان��ا، رییس اداره صنعت، معدن و تجارت تربت 
حیدری��ه در آیین تودیع خ��ود اظهار کرد: فاز نخس��ت عملیات 
اجرایی فولاد رخ تربت حیدریه با گشایش ال سی از سوی اتریش 

۳مرداد همزمان با میلاد امام رضا)ع( آغاز شد.
محمد س��لطانپور افزود: در گذش��ته تعهدات��ی مبنی بر تامین 
۲/۵میلیون تن گندله برای هر یک از دو کارخانه فولاد شرق کاوه 

و توس��عه ملی داده شده که هدف آن تس��ریع در بهره برداری از 
کارخانه فولاد بوده اما اکنون شاهد فروش هر دو هستیم.

وی خاطرنشان کرد: چنانچه خریداران نسبت به ایجاد کارخانه 
اقدام کنند بس��یار مطلوب است اما اگر اقدامی نشود باید از رانت 
به وجود آمده جلوگیری کرد که البته به حس��ب وظیفه خود این 

مسئله را به مراجع ذی صلاح گزارش داده ام.
رییس پیشین اداره صنعت، معدن و تجارت تربت حیدریه بیان 
کرد: برخی  افراد، نبود زیرساخت ها ازجمله کمبود آب را بهانه ای 
برای تاس��یس نکردن کارخانه ف��ولاد در تربت حیدریه می دانند 

و این در ش��رایطی اس��ت که در س��بزوار، کویر یزد و نیشابور با 
اینکه بحران آب بیش��تری وج��ود دارد، کارخانه فولاد راه اندازی 

شده است.
س��لطانپور اضافه کرد: ب��ا توجه به پیش��ینه فعالیتم در بخش 
کش��اورزی و صنعت باید بگویم ب��ا مقدار آب مصرفی برای تولید 
۳کیل��و گندم یا ۱۰کیلو خیار و هندوان��ه می توان یک تن فولاد 
تولید کرد اما هم اکنون مسئله کمبود آب تربت حیدریه بهانه ای 
برای فرار از تاس��یس این صنعت اشتغالزاست که هر دو دست کم 

قادر به ایجاد ۶هزار شغل در شهرستان هستند.

وی ب��ا اعلام خبر خوش ش��روع عملیات فاز نخس��ت فولادرخ 
ب��ا اعتبار ۱۴۰۰میلیارد تومان در ۳مرداد افزود: فروش س��همیه 
گندله بدون ساخت کارخانه در تربت حیدریه معادل همکاری با 
اختلاسگرانی همچون خاوری است که کلنگ ساخت کارخانه را 

زدند، سهمیه گرفتند و رفتند و هیچ اقدامی نکردند.
رییس جدید اداره صنعت، معدن و تجارت تبت حیدریه گفت: 
شرایط چند ماه آینده بسیار حساس است و ما در جنگ اقتصادی 
هس��تیم که صنعت در خط مقدم اس��ت، از ای��ن رو با همکاری 

اصناف و صنعتگران شهرستان می توانیم بر مشکلات فائق آییم.

آغاز عملیات اجرایی فاز نخست فولاد »رخ تربت حیدریه«

 هدف؛ کاهـش تقاضای کاذب
 محصولات فولادی

سازمان حمایت »قیمت مصرف کننده محصولات فولادی« را اعلام کرد

 س�ارا اصغری: در چند وقت گذشته شاهد 
بودیم که انواع محصولات فولادی با سیر صعودی 
قیمت ها روبه رو شدند. از این رو دولت با روش های 
مختلف س��عی در کنترل نرخ محصولات فولادی 
در بازار دارد. در آخرین اقدام نیز سازمان حمایت 
مصرف کنن��دگان و تولیدکنن��دگان در نامه ای به 
رییس��ان س��ازمان های صنعت، مع��دن و تجارت 
ب��ا موض��وع »قیم��ت مصرف کنن��ده محصولات 
فولادی« س��قف نرخ مصرف کنن��ده را اعلام کرد. 
این در حالی اس��ت که دست اندرکاران و بازاریان 
معتقدند دس��توری عملی کردن کمکی به تنظیم 

بازار نمی کند. 
س�ازمان  � دس�توری  قیمت گ�ذاری 

حمایت 
عض��و هی��ات مدی��ره و مع��اون نظ��ارت ب��ر 
کالاهای س��رمایه ای و خدماتی س��ازمان حمایت 
مصرف کنن��دگان و تولیدکنن��دگان در نامه ای به 
رییس��ان س��ازمان های صنعت، مع��دن و تجارت 
ب��ا موض��وع »قیم��ت مصرف کنن��ده محصولات 
نرخ مصرف کننده)خرده فروشی(  فولادی«، سقف 

تیرآهن و میلگرد را اعلام کرد.
ب��ه گزارش چی��لان، در نامه س��ازمان حمایت 
مصرف کنن��ده و تولیدکنن��ده آم��ده اس��ت: »به 
دلیل ضرورت تش��دید بازرس��ی و نظارت بر بازار 
محص��ولات فولادی)به ویژه تیرآه��ن و میلگرد( 
و با عنایت به ش��رایط فعلی کش��ور، در راس��تای 
شفاف س��ازی معاملات س��طح ب��ازار و جلوگیری 
از افزای��ش بی روی��ه قیمت ه��ا براس��اس آخرین 

قیمت ه��ای کش��ف ش��ده ب��ورس کالا در هفته 
گذش��ته و با لحاظ سایر هزینه های مرتبط، سقف 
تیرآهن سبک  نرخ مصرف کننده)خرده فروش��ی( 
و میلگ��رد ۳۴۵۰ تومان به ازای ه��ر کیلوگرم با 

احتساب ارزش افزوده اعلام می شود.«
دس�توری عمل کردن اش�تباه محض  �

است
درباره دس��توری عم��ل ک��ردن قیمت گذاری 
سازمان حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، 
س��یدرضا شهرس��تانی، عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدکنن��دگان فولاد در گفت وگو با صمت اظهار 
کرد: قیمت گذاری دستوری در بازار اشتباه محض 
اس��ت. دولت به ط��ور کلی با گذاش��تن تعرفه یا 
مش��وق دادن باید ب��ازار را تنظیم کند اما دخالت 
ک��ردن در ب��ازار با قیمت گ��ذاری به ج��ز اینکه 
ب��ه دلال ها فرصت ج��ولان دهد نتیج��ه دیگری 
نخواهد داشت و سبب متضرر شدن تولیدکننده و 

مصرف کننده خواهد شد. 
شهرس��تانی ادامه داد: یکی از اتفاق ها این است 
که ب��ه دلیل تحریم ه��ا واردات تح��ت تاثیر قرار 
می گی��رد چراکه واردات برخ��ی کالاها و قطعات 
مثل فروآلیاژها، الکترود گرافیتی یا قطعات یدکی 
اجتناب ناپذیر اس��ت. از این رو قیمت گذاری ارزی 
مث��ل تعیین نرخ ۴۲۰۰ تومانی برای دلار یا ورود 
به بازار و تعیین قیمت، رهاوردی جز از بین بردن 

صنعت نخواهد داشت.
وی در ادام��ه تاکید کرد: ما بای��د با واقعیت ها 
روبه رو شویم. یکی از مواردی که ضربه مهلکی به 

صنعت زد، افزایش بهره های بانکی بود. این بهره ها 
مانن��د تزریق مواد مخدر به صنعت بود که از یک 
س��و صنعت را از بین  برد و از س��وی دیگر مانند 
فنر جمع ش��ده به یکباره باز  شد و شاهد افزایش 

قیمت ها بودیم. 
این عض��و هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان 
فولاد درباره نرخ ارز تاکید کرد: نظر ما این اس��ت 
که نرخ ارز آزاد باش��د و فروش کالا نیز با نرخ آزاد 
انجام ش��ود. عرضه و تقاضا باید نرخ را مش��خص 

کنند. 
شهرس��تانی ادام��ه داد: ب��ا توجه به ش��رایطی 
ک��ه در آن ق��رار داریم و امریکا ب��ه دنبال تحریم 
ایران اس��ت ت��ا صادرات نف��ت ای��ران را محدود 
 کن��د بای��د به دنب��ال ص��ادرات کالاه��ای دیگر

 باشیم. 
شهرستانی در ادامه یادآور شد: در سال گذشته 
۸/۵میلیون تن ص��ادرات فولاد، زیر ۳میلیون تن 
واردات و ح��دود ۷/۵میلیون ت��ن مازاد بر مصرف 
تولید داخلی داشتیم. امس��ال نیز قرار بود دست 
کم ۱۲/۵میلیون تن صادرات داش��ته باشیم. اگر 
بخواهیم ارز صادرات را محدود به ارز دولتی کنیم 
و کش��ورهای واردکننده فولاد از ای��ران نیز برای 
این کار مردد باش��ند، با شرایط نامناسبی روبه رو 
خواهیم ش��د چراکه هیچ بیمه ای ریسک این کار 
را ب��رای تولیدکنندگان بیم��ه نمی کند. تمام این 
عوامل باعث می ش��ود انگیزه ای برای تولید فولاد 
باقی نماند. در کل اگر این روند ادامه یابد ش��اهد 
افزایش عرض��ه و کاهش تقاض��ا خواهیم بود که 

سبب نابودی صنعت فولاد می شود.
 از طرف دیگر بخش��نامه ها و نهادهایی ش��کل 
می گیرد که سبب تش��دید واسطه گری ها خواهد 
ش��د. از این رو به نظر می رس��د ش��بکه کوپنی یا 
دس��توری قیمت گ��ذاری کردن، اش��تباه محض 
است. این اقدام ها منجر به کاهش تولید و افزایش 
بیکاری در صنعت فولاد خواهد شد زیرا واحدهای 
تولیدی، تولید خود را کاهش می دهند یا تعطیل 
می ش��وند، مگر واحدهایی که زنجی��ره را به طور 
کامل در اختیار دارند که البته این ش��رکت ها در 

یک بازه بلندمدت  به مشکل برخواهند خورد.
دس�توری عمل ک�ردن باعث خروج  �

نقدینگی از بازار فولاد می شود
همچنین درب��اره تاثیر دس��توری عمل کردن 
بر قیمت ه��ا در بازار محص��ولات فولادی، محمد 
اصفهانی کارش��ناس ف��ولاد در گفت وگو با صمت 
اظهار کرد: به نظر می رسد ناظران دولتی در صدور 
این شیوه نامه به جزئیات توجه زیادی نکرده اند و 

این موضوع برای آنها مهم نبوده است. 
به نظر می رس��د قصد آنها در مرحله نخست این 
بوده که ب��ا ایجاد ترس از خری��د در زنجیره های 
پایین دس��ت موجبات کاهش تقاض��ای کاذب را 
فراهم آورند بدون آنکه به سایر عواقب جانبی آن 
توجه کنند. اصفهانی در ادامه توضیح داد: منطق 
چنین س��ناریویی این اس��اس است که هر مانعی 
که بتواند موجبات عقب نش��ینی تقاضای هیجانی 
در بازار فولاد و در س��مت تقاضای پایین دست را 
فراهم کند، کمک زیادی به کنترل بازار و کاهش 

انباشت کالا در انبارها خواهد کرد. 
وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: این قیمت ها در 
حالی اعلام شده که میلگرد خرده فروش ها ۳۴۵۰ 
تومان با مالیات ارزش افزوده به فروش رسیده که 
در هم��ان روز، میلگرد آج��دار اصفهان در بورس 
کالا ب��ا حج��م ۴۹۱۰ تن و ن��رخ ۳۲۵۰ تومان یا 

حدود ۳۵۴۰ تومان با VAT معامله شده است.
این کارش��ناس فولاد تاکید کرد: بازار فولاد بنا 
بر ماهیت آش��کار، حجیم و جابه جایی مشکل آن، 
برخلاف بازاره��ای پیچیده ای مثل دلار و طلا که 
به راحتی ناپدید می شوند، ش��فاف است؛ بنابراین 
اگ��ر قرار باش��د دولت حوزه آهن فروش��ان و بازار 
خرده فروش��ان را به عنوان هدف زیر فش��ار روانی 
قرار ده��د، نقدینگی به طور خ��ودکار از این بازار 
فاصل��ه گرفته و به س��راغ س��ایر بازارهای کالایی 

خواهد رفت. 
اصفهان��ی ب��ا تاکی��د ب��ر پیامده��ای چنی��ن 
ش��یوه نامه های دس��توری درباره قیمت ها عنوان 
کرد: یک��ی از پیامدهای چنین ش��یوه نامه هایی، 
افزای��ش نارضایتی طیف وس��یعی از کس��به بازار 
و تخلی��ه تدریج��ی انبارها نزدیک ب��ه صفر و به 
احتم��ال زیاد کمب��ود کالا و اختلال در ش��بکه 
توزیع کشور خواهد بود که در نهایت به نارضایتی 

مصرف کنندگان منتهی خواهد شد. 
وی در پای��ان تاکید کرد: به نظر می رس��د تنها 
راه باق��ی مانده در این اوضاع و احوال برای دوری 
جس��تن از قربان��ی ش��دن، آرام گرفت��ن و اتخاذ 

سیاست احتیاط همراه با صبر و نظاره است. 
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محمد اصفهانی
کارشناس فولاد

افزایش قیمت  فولاد با 
سناریوهای قمارگونه

ایجاد زنجیره فولاد 
کردستان؛ تحولی عظیم در 

صنعت استان 
مدیرعامل شرکت صنایع فولاد کردستان از مشارکت 
بخ��ش دولتی و خصوصی ب��رای اج��رای زنجیره فولاد 
کردس��تان خبر داد و گفت: اجرای ط��رح زنجیره فولاد 
کردس��تان، تحولی عظیم در صنعت و اش��تغال اس��تان 

ایجاد خواهد کرد.
به گزارش صم��ت از کردس��تان، محمدرضا احمدی 
در آیی��ن کلنگ زن��ی محل س��اخت واح��د تولید آهن 
اس��فنجی ۸۰۰ هزارتنی از زنجیره ف��ولاد در قروه اظهار 
کرد: زنجیره فولاد کردستان در کل، سالانه با ۴/۵میلیون 
تن اس��تخراج کان سنگ آهن، ۲/۵میلیون تن کنسانتره، 
۲/۵میلیون تن گندله، ۱/۶میلیون تن آهن اس��فنجی و 

۱/۵میلیون تن ورق گرم فولادی تعریف شده است.
ب��ه گفته وی، تعادل خوراک این زنجیره بس��یار مورد 
توجه بوده و این طرح با مش��ارکت ۴۴درصدی ایمیدرو، 
۲۰درصدی ش��رکت توس��عه معدنی و صنعتی صبانور، 
۲۰درصدی توس��عه و تجهیز امداد و ۱۶درصدی کیمیا 

معادن سپاهان اجرا می شود.
احم��دی از ثبت ش��رکت صنایع فولاد کردس��تان در 
س��نندج و گردش مالی این ش��رکت در استان گفت و به 
خرید خدمات مشاوره ای پس از دریافت مجوزهای لازم 

اشاره کرد.
وی همچنین از اعلام آمادگی دو ش��رکت برای اجرای 
پروژه به صورت فایناس خبر داد و افزود: در قدم نخست، 
قرار اس��ت مش��اور مادر برای این پروژه انتخاب شود و با 
جذب س��رمایه گذار یا اس��تفاده از صندوق توسعه ملی، 

طرح زنجیره فولاد را به سرعت عملیاتی می کنیم.
مدیرعامل ش��رکت صنایع فولاد کردستان با اشاره به 
اهمی��ت تامین پایدار خوراک زنجیره فولاد، تصریح کرد: 
درحال دریافت مجوزهای لازم برای ژئو فیزیک هوایی در 
پهنه ۴ هزار کیلومترمربع در دیواندره پس از واگذاری آن 

از طرف وزارت صنعت، معدن و تجارت هستیم. 

با وجود برخی گمانه زنی ها و بررس��ی تمام موارد 
یاد ش��ده، تجربه نش��ان داده که بازار ایران همواره 
از نوسان ش��دید نرخ کالا یا بی ثباتی در حوزه های 
مختل��ف رنج ب��رده و در بیش��تر مواق��ع، غیرقابل 
پیش بین��ی بوده به طوری که با ه��ر اتفاق یا به طور 
روشن تر با هر تحریم یا توافق غیرمنتظره در حوزه 
سیاست، دچار نوسان قیمتی غیرقابل پیش بینی در 

حوزه اقتصاد شده است.
ب��ا آغ��از هفته ج��اری، ش��اهد افزای��ش دوباره 
قیمت ه��ا در بیش��تر حوزه های ف��ولادی، از جمله 
حوزه مقاطع طویل فولادی و میلگرد آجدار بودیم. 
افزایش قیمت ها در حوزه میلگرد آجدار نس��بت به 
چهارش��نبه هفته گذشته بنا بر آخرین رصدها بین 
۳۰ ت��ا ۲۰۰تومان ادامه پیدا ک��رد به طوری که در 
نهایت در بیش��تر مبادی شاهد توقف فروش بودیم 
و متوسط افزایش قیمت ها حدود ۷۰ تومان/کیلو تا 

پیش از توقف فروش ها رصد شد.
جنس این افزایش قیمت ها اما به سبب وضعیت 
فرسایش��ی آن، متفاوت تر از گذشته دیده می شود؛ 
رفت��ار نامتع��ادل و نامتع��ارف این روزه��ای بازار 
همراه با تغییرات چکش��ی و نوس��ان  پرشی تغییر 
قیمت ها، موجب افزایش بیش از پیش نارضایتی ها 
و پرخاشگری ها در غالب بدنه بازار شده است. برای 
درک تنش موجود در بازار، تنها چند تماس تلفنی 
کافی اس��ت ت��ا به عمق فاجعه ای ک��ه در حال رخ 

دادن است؛ پی برده شود.
ای��ن وضعیت در واقع همان شبیه س��ازی کارزار 
قمار در س��طح وس��یع جامعه فولادی است که به 
سبب صدمه های جبران ناپذیر آن، حتی دین مبین 
اسلام هم ورود به این بازی را حرام و افراد را از آن 
برحذر داشته است؛ رخدادی که گروهی می برند و 
گروهی می بازند؛ گروهی یک ش��به ره صد ساله را 
ط��ی می کنند و گروهی س��رمایه یک عمر فعالیت 
ش��رافتمندانه خود را از کف می دهند به طوری که 
س��رمایه ای که یک عمر ذره ذره جمع شده است، 
یک ش��به تحلیل می رود؛ گذش��ته از صدمه مالی، 
این فرآیند روابط اجتماعی را هم دچار خس��ران و 

چالش  جدی می کند.
در ه��ر ص��ورت، اگر برای س��امان دهی وضعیت 
موجود فکری نش��ود، با ادامه ای��ن هرج و مرج ها، 
فس��اد گس��ترش پیدا خواهد کرد و پیامدهای آن 

ممکن است جبران ناپذیر باشد. 

یادداشت

خبر

ن��رخ ورق گرم فولاد مبارکه در ب��ورس کالا از ۲۴۷۷تومان نرخ 
پایه)مع��ادل نرخ جهانی( به نرخ ۳۲۴۵تومان رس��ید اما معاملات 
آن ابطال ش��د، در حالی که فولاد مبارکه، قیمت گذاری را مناسب 
نمی دان��د، این نح��وه قیمت گذاری را دس��توری قلمداد می کند و 

تمایل به اصلاح قیمت های پایه دارد.
مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفهان درب��اره دلیل ابطال 
معام��لات ف��ولاد در ب��ورس کالا گف��ت: بر اس��اس پیگیری های 
مجموع��ه ف��ولاد مبارکه از ب��ورس کالا، دلی��ل آن را تفاوت زیاد 
ن��رخ پای��ه و نرخ کش��ف ش��ده اع��لام کرده ان��د یعنی ب��ه دلیل 
 فاصل��ه زیاد ای��ن دو نرخ، معاملات ف��ولاد در ب��ورس کالا باطل

 شد.
بهرام س��بحانی ادامه داد: وقتی نرخ پایه غیرمنطقی باش��د این 
تفاوت ها به وجود می آید. از همان ابتدا که شورای رقابت نرخ پایه 
را در ب��ورس کالا تعیین  کرد ما مخالفت خود را اعلام کردیم زیرا 

نباید قیمت ها براساس FOB تعیین می شد.
وی اف��زود: قیمت ه��ای کش��ف ش��ده در ب��ورس کالا ب��ه نظر 
منطق��ی بودن��د و ن��رخ پایه بس��یار پایی��ن در نظر گرفته ش��د 
ک��ه ف��ولاد مبارکه ب��ا آن مخالف ب��ود اما موافقتی نش��د و دلیل 
 ابط��ال معام��لات ه��م همی��ن موض��وع در نظ��ر گرفته ش��ده

 است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه درباره فروش ارز در سامانه نیما 
و الزام این مجموعه گفت: ما صادرات زیادی نداریم و این موضوع 
تاثیر چندانی بر ش��رکت فولاد مبارکه نمی گ��ذارد اما فولاد نباید 
 جزو کالاهایی به ش��مار آی��د که فروش آن در س��امانه نیما الزام

 دارد.
سبحانی گفت: رشد هزینه ها و بهای تمام شده و همچنین رشد 
حقوق و دس��تمزد هم باید در نظر گرفته ش��ود که بر س��ودآوری 
شرکت تاثیر می گذارند و باید در تصمیم گیری های دولت موردنظر 

باشند.
وی گف��ت: امیدواریم بتوانیم ارز ف��ولاد مبارکه را از الزام فروش 

در س��امانه نیما خارج کنیم. تلاش های ما همچنان ادامه دارد اما 
درحال حاضر این کار عملیاتی نشده است.

دلیل ابطال معاملات فولاد مبارکه در بورس کالا مشخص شد

 س�ارا اصغری: یکی از صنایعی که باید ارز 
صادرات��ی خود را به س��امانه نیم��ا بدهد، صنعت 

فولاد است.
 ای��ن در حال��ی اس��ت ک��ه برخی م��واد اولیه 
ای��ن صنع��ت در داخ��ل موج��ود نیس��ت و نرخ 
س��نگ آهن هم به عنوان مواد اولی��ه فولاد، تابع 
قیمت های جهانی اس��ت. از این رو رییس انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران پیش��نهاد کرده که ارز 
حاصل از صادرات فولادی ها در بازار ثانویه عرضه 
شود. البته برخی کارشناسان معتقدند در شرایط 
حس��اس کنون��ی باید ن��گاه ملی به ای��ن موضوع 

داشت و نه صنفی. 
قرار دادن صنعت فولاد و پتروش�یمی  �

در یک گروه ارزی، عادلانه نیست 
یک��ی از اه��داف ش��رکت های ب��زرگ فولادی 
کش��ور، بازاره��ای صادرات��ی اس��ت. ب��ه گزارش 
صم��ت در این باره رییس انجم��ن تولیدکنندگان 
ف��ولاد ای��ران با اش��اره ب��ه تولی��د ۲۱/۵میلیون 
تن��ی و ص��ادرات ۸میلی��ون تنی فولاد در س��ال 
گذش��ته عنوان ک��رد: تولید ف��ولاد ۲براب��ر نیاز 
کش��ور ثبت ش��ده و امس��ال نیز ب��ه ۲۴ میلیون 
تن می رس��د؛ بنابراین بای��د ۱۰میلیون تن از این 
 میزان صادر ش��ود تا بتوان ب��ازار داخل را تنظیم 

کرد.
 هم��ان گون��ه ک��ه عرضه ک��م می توان��د برای 
بازار داخلی مشکل س��از ش��ود، عرض��ه مازاد هم 
مشکل ساز خواهد شد و تولیدکنندگان را با چالش 

جدی روبه رو خواهد کرد.
محمود اس��لامیان، افزود: بر این اساس از دولت 
محترم درخواست می کنیم ارز حاصل از صادرات 
واحدهای فولادی برای تامین اقلام وارداتی مورد 
نیاز در اختیار خود آنها قرار گیرد و فولادس��ازان 
بتوانن��د مازاد ارز صادراتی را در بازار ثانویه عرضه 

کنند. 
وی در ادامه تاکید کرد: قرار دادن صنعت فولاد 
و پتروش��یمی در یک گروه ارزی، عادلانه نیس��ت 
چراکه نرخ م��واد اولیه فولاد مع��ادل قیمت های 
جهانی اس��ت درحالی که درباره پتروشیمی چنین 

نیست.
 اسلامیان خاطرنشان کرد: فولاد کشور الزام به 
صادرات دارد و لازم اس��ت امسال ۱۰ میلیون تن 
صادرات داش��ته باشد تا بازار داخلی متعادل شود. 
از این رو امکان عرضه ارز حاصل از صادرات فولاد 
در ب��ازار ثانوی��ه در کاهش به��ای ارز در بازار نیز 

موثر خواهد بود.
نگاه ملی داشته باشیم نه صنفی �

درب��اره رفتن فولادی ه��ا به ب��ازار ثانویه، عزیز 
قنواتی، مدیرعامل فولاد امیرکبیر کاشان که یک 
واحد صادراتی اس��ت در گفت وگو با صمت اظهار 
کرد: مواد اولیه پتروش��یمی و فولاد ممکن اس��ت 
متفاوت باش��ند اما دولت دی��دگاه کلی دارد و به 

تفاوت های جزئی نظری ندارد. 
ش��رایط  در  داد:  توضی��ح  ادام��ه  در  قنوات��ی 
کنون��ی به ج��ز نف��ت، دو صنعت پتروش��یمی و 
ف��ولاد، زمین��ه ارزآوری ب��رای دول��ت دارن��د و 
اگ��ر این صنایع را هم اس��تثنا کنن��د، دیگر ارز و 
دلاری برای دول��ت باقی نخواهد مان��د. از این رو 
 بای��د به ای��ن موضوع ن��گاه کلان و ملی داش��ته 

باشیم. 
دولت در ش��رایط حس��اس این روزه��ا باید بر 
کالایی که ارزآور اس��ت، نظ��ارت کند. مدیرعامل 
ف��ولاد امیرکبی��ر ادام��ه داد: اگر قرار باش��د ارز 
صادرات��ی، فولادی ها را به بازار ثانویه برود ممکن 
 اس��ت ب��رای ص��ادرات فولاد نی��ز اعم��ال تعرفه

 شود. 
در این ش��رایط، ن��گاه ما باید مل��ی، کلان و بر 

مبن��ای کمک به دول��ت و مردم و پیش��گیری از 
تورم باش��د تا بتوان از این ش��رایط بحرانی عبور 
کرد. اینک زمان صنفی فکر کردن نیست. قنواتی 
ی��ادآور ش��د: اگ��ر زمان جن��گ را به ی��اد آورید 
کمبودهای بس��یاری وجود داشت اما التهاب این 
روزها در آن زمان وجود نداش��ت چون همه با هم 

متحد بودیم. 
هم این��ک نگاه ما باید با ه��دف کمک به دولت 
باش��د چون اگر دولت دلاری نداشته باشد گذر از 
این ش��رایط سخت خواهد بود. گذر از این شرایط 
مس��تلزم این اس��ت که تمام واحدهای صادراتی، 
ارز خ��ود را به نوعی در اختیار دولت قرار دهند تا 

مایحتاج ضروری مردم تامین شود.  
صادرات نیاز به انگیزه دارد �

البته درباره اهمیت کار فولادس��ازان و راه هایی 
که انگیزه بیشتری برای آنها ایجاد می کند، فرهاد 
منفرد فعال بخش خصوصی در گفت وگو با صمت 
اظهار کرد: در س��ال ۹۵ حدود ۶میلیون تن و در 
س��ال ۹۶ حدود ۸میلیون تن فولاد تولید کردیم، 
در س��ال ۹۷ نیز برنامه تولید ۲۶میلیون تن فولاد 
را در دس��تور کار ق��رار داده ایم اما ب��ازار داخلی 
در رکود به س��ر می ب��رد. از  این رو فولادس��ازان 
 ناچارند صادرات فولاد امسال را به ۱۳میلیون تن

 برسانند.
 منفرد افزود: بنابراین فولادسازان باید به سمت 
ص��ادرات برون��د. صادرکننده ای ک��ه ارز ۸هزار یا 
۹هزار تومانی را با نرخ ۴۲۰۰تومان به سامانه نیما 
بدهد، آیا انگیزه ای برای صادرات خواهد داشت؟ 

هرچند برخی مواد اولیه فولادس��ازی در داخل 
تهیه می شود اما بیش��تر مواد اولیه وارداتی است 
و بابت آنها باید ارز آزاد پرداخت ش��ود. نرخ برخی 
 مواد اولیه آنقدر زیاد ش��ده که تهیه آنها به صرفه

 نیست. 

این کارش��ناس فولاد خاطرنش��ان ک��رد: البته 
نهاده��ا و بازارهایی برای کنترل ب��ازار راه اندازی 
 ش��ده اند ام��ا فعالیت ش��ان گاهی با ه��م مغایرت 

دارد.
 از یک طرف س��تاد تنظیم بازار ش��کل گرفته 
تا قیمت ها را به صورت دس��توری اعلام کند و از 
طرف دیگر شاهد راه اندازی بازار ثانویه هستیم. در 
بخشنامه  دیگری هم اعلام می کنند که قیمت ها از 

پایه فوب خلیج فارس پایین تر نباشد. 
وی در ادام��ه تاکی��د ک��رد: بنابراین ب��ا توجه 
ب��ه ش��رایط داخلی نبای��د هیچ مانعی را بر س��ر 
راه ص��ادرات ق��رار داد و موان��ع مختل��ف را نی��ز 
باید برداش��ت چراک��ه در بازار داخل��ی تقاضایی 
 وج��ود ن��دارد و زمینه ص��ادرات را بای��د فراهم

 کرد. 
منف��رد توضی��ح داد: بازار ثانویه ب��ازار جدیدی 
اس��ت ام��ا ش��اهد واکنش مثبت��ی در ای��ن بازار 
نبوده ای��م. با اینکه ارز در بازار ثانویه عرضه ش��ده 
اما شاهدیم که دلار به ۹هزار تومان رسیده است، 
ش��اید به این دلیل که قوانین این بازار به صورت 
کامل اجرا نمی ش��ود. نخستین معامله هم در بازار 

ثانویه ۷هزار و ۵۳۲تومان انجام شد.
 انتظار می رفت قیمت ها تعدیل شود  �

و به تدریج کاهش پیدا کند اما زمانی که 
ن�رخ دلار تا م�رز ۸هزار تومان می رس�د 
دیگ�ر چ�ه فرق�ی ب�ا ن�رخ آزاد خواهد 

داشت؟ 
وی در ادام��ه تاکی��د ک��رد: اگر مکانیس��م این 
بازار تحت تاثیر عوامل فراس��ازمانی مانند مسائل 
سیاس��ی قرار گی��رد، نمی تواند پای��دار بماند، باز 
هم تاکی��د می کنم واکنش ها به بازار ثانویه مثبت 
نبوده چون انتظار داشتیم با راه اندازی بازار ثانویه 
 ن��رخ دلار کاهش پی��دا کند اما ای��ن اتفاق روی

 نداد. 
نواقص بازارهای جدید �

بابک نظ��ری، فعال بخش خصوص��ی در زمینه 
فولاد درباره تفاوت مواد اولیه صنعت پتروشیمی و 
فولاد و همچنین راه اندازی بازار ثانویه در گفت وگو 
با صمت اظهار کرد: مواد اولیه پتروشیمی و فولاد 
با یکدیگ��ر فرق می کنن��د البته نرخ م��واد اولیه 
صنعت پتروش��یمی  با ارز دولتی حس��اب می شود 

اما برای فولاد این گونه نیست.
 ما برای تهیه برخی مواد اولیه که وارداتی است 
دلاری دریاف��ت نکرده ای��م و فک��ر نمی کنم دلار 

۴۲۰۰تومانی را نیز بتوانیم دریافت کنیم. 
نظری در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: در یک بازار 
آشفته، ایرادها و نواقص هر قانونی پس از یکی دو 

هفته مشخص خواهد شد. 
دو نرخی بودن دلار هم نوعی دس��ت و پا زدن 
اس��ت و به طور کلی هر قانون دیگری وضع کنند 
و ه��ر بازار دیگری هم به وجود آید، موقت خواهد 
بود. وی با اشاره به دستوری نبودن بازار و اقتصاد 
تاکید کرد: اقتصاد بچه نیس��ت که به او دس��تور 

بدهیم بنشیند یا بلند شود.
 اقتصاد قانون های ویژه ای دارد و از هر طرف به 
آن فشار بیاوریم از یک جای دیگر آثار خودش را 

نشان خواهد داد.
 اگر س��امانه نیم��ا و بازار ثانویه ه��م راه اندازی 
کنند، جوابگ��و نخواهد بود، جز ایجاد یک اقتصاد 

آزاد. 
اگر صاحبان صنعت از اینکه ارزش��ان را به نیما 
بدهند ناراضی باش��ند به دنب��ال چاره ای خواهند 
افت��اد ک��ه آن را وارد نکنند، اگر ه��م آن را وارد 
کنند، بخش��ی را به صورت رسمی و بخشی را به 
صورت غیررس��می وارد خواهند کرد و در نهایت 

باعث رانت و فساد خواهند شد. 

محمدحس��ین حس��ین زاده مدیرعامل بانک قرض الحسنه رسالت، 
ابراهیم مس��کین مدیرعامل این بانک در اس��تان اصفهان و هیات همراه 
ب��ا منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در محل س��اختمان 
فروش این شرکت دیدار و گفت وگو کردند. در این دیدار یزدی زاده ضمن 
ارائه گزارشی از وضعیت کارخانه ذوب آهن اصفهان و اهداف و برنامه های 
اقتصادی و اجتماعی آن بر مناس��بات و همکاری  مش��ترک ذوب آهن و 
بانک قرض الحس��نه رس��الت تاکید کرد و خواهان تداوم و گسترش این 

همکاری ها و مناسبات مشترک جهت رفاه کارکنان شرکت شد.
به گ��زارش ایلن��ا، محمد حس��ین حس��ین زاده، مدیرعام��ل بانک 

قرض الحسنه رسالت نیز در این دیدار، آمادگی این بانک را برای همکاری 
بیشتر با ذوب آهن اصفهان و ارائه تسهیلات قرض الحسنه ای به کارکنان 

این شرکت اعلام کرد.
مس��ئولان بانک قرض الحس��نه رس��الت پس از دیدار و تبادل نظر با 
مدیرعام��ل ذوب آهن اصفهان وارد مجموعه کارخانه ذوب آهن ش��دند 
و از آخرین دستاوردها و خط تولید این شرکت بازدید کردند. مدیرعامل 
بانک قرض الحسنه رسالت در حاش��یه این بازدید، گفت: پیشرفت های 
اقتصادی کشورها با چند شاخص از جمله شاخص تولید فولاد سنجیده 
می ش��ود و خوشبختانه ش��رایط گذش��ته و موجود ذوب آهن در تولید 

مقاط��ع فولادی نش��ان دهنده اهمی��ت نقش تولیدات این ش��رکت در 
افزایش روند مثبت شاخص های اقتصادی کشور و استان است.

وی اف��زود: ذوب آهن اصفهان را همواره خط نخس��ت جبهه صنعت 
می دانس��تم و با حضور در این ش��رکت، دیدن خط تولید و آشنا شدن با 
محصولات آن به خط مقدم بودن آن بیش��تر واقف ش��دم. اکنون که در 
شرایط فش��ار و تحریم های اقتصادی دشمن قرار گرفته ایم اهمیت این 
مجتمع صنعتی برای ما بیش��تر روشن می شود و بر ما لازم است که قدر 
س��نگرداران این خط مقدم که همان صنعتگران هستند را بیشتر بدانیم 

و ارج نهیم.

وی در ادامه به مذاکره خود با مدیرعامل ذوب آهن اصفهان اشاره کرد 
و یادآور ش��د: در گفت وگو و توافق با مدیرعامل ذوب آهن اصفهان، بانک 
قرض الحس��نه رسالت با همکاری این شرکت در قالب بانکداری اسلامی 
و همیاری اجتماعی در جهت بهبود ش��رایط اقتصادی و رفع مشکلات و 
نیازهای کارکنان ذوب آهن، تس��هیلات ویژه ای به صورت قرض الحسنه 
به آنها پرداخت می کند. حس��ین زاده درباره جایگاه بانک قرض الحسنه 
رس��الت گفت: این بانک تنها بانک خصوصی قرض الحسنه ایران و بانک 
اجتماعی بدون ش��عبه است که سودی نمی دهد و سودی نمی گیرد و از 

سال ۹۱ به صورت بانک در خدمت مردم ایران است.

تلاشگران ذوب آهن اصفهان در خط نخست مبارزه با جنگ اقتصادی 

از نگاه ملی تا نگاه صنفی

 ارز صادراتی فولادی ها به کجا برود؟



بین الملل
 شنبه

 6 مرداد 1397 
 14 ذی القعده 1439  

 28 ژوئیه2018 
 سال اول  شماره 11

علی کاظمی
 نماینده مجلس

نفت باید تجاری باشد نه 
استراتژیک 

راه اندازی  نخستین معدن 
مس پاک توسط  آنتوفاگاستا

 ۱۳۹۹ س��ال  ت��ا  دارد  قص��د  آنتوفاگاس��تا 
خورش��یدی)۲۰۲۰میلادی( معدن مس »زالدیوار« را 
به ط��ور کامل با انرژی های پاک م��ورد بهره برداری قرار 
دهد. ب��ا این اتفاق زالدیوار نخس��تین معدن مس جهان 
خواهد بود ک��ه به طور کامل با انرژی ه��ای تجدیدپذیر 

بهره برداری می شود.
به گزارش عصرمس آنلاین، چندی پیش وب س��ایت 
ش��رکت معدنی آنتوفاگاس��تا خبر از انعقاد قراردادی در 
زمین��ه تامین انرژی مورد نیاز مع��دن زالدیوار داد. با این 
قرارداد که با ش��رکت تامی��ن انرژی های پاک »کول بون 
اس ایِ« امضا ش��ده است، زالدیوار تا سال ۲۰۲۰میلادی 
به طور کامل با انرژی های تجدیدپذیر مورد بهره برداری 

قرار خواهد گرفت.
بر اس��اس این گزارش با اجرایی ش��دن ای��ن قرارداد 
۱۰ساله، س��الانه ۳۵۰هزار تن گاز گلخانه ای تولیدشده 
از مع��دن م��س زالدی��وار از بی��ن خواهد رف��ت. انرژی 
تجدیدپذی��ری ک��ه در این مع��دن مورد اس��تفاده قرار 

می گیرد شامل انرژی آبی، بادی و خورشیدی است.
ای��وان آری��گاد مدیرعامل آنتوفاگاس��تا در این زمینه 
گفت: با امضای این قرارداد حرکت ما به س��مت داش��تن 
ی��ک معدن��کاری پایدار ادام��ه خواهد یافت. م��ا این بار 
پایداری را با کاهش گازهای گلخانه ای که مس��بب اصلی 
گرم شدن کره زمین هستند، محقق خواهیم کرد. علاوه 
بر این به عنوان یک مزیت رقابتی نیاز است که هزینه های 

تولید انرژی در معادن خود را کاهش دهیم. 
ش��رکت کول بون اس ایِ در این قرارداد متعهد ش��ده 
است هر س��ال ۵۵۰ گیگاوات س��اعت انرژی الکتریکی 
برای نیازهای معدن زالدیوار تولید کند. این میزان تولید 
انرژی الکتریکی پاک براب��ر با کاهش گازهای گلخانه ای 

تولیدشده به وسیله ۸۷هزار خودرو در سال است.

 در ایران امروز نفت کالایی استراتژیک است اما از نگاه 
من ما باید به سمتی پیش برویم که این کالای استراتژیک 
تبدیل به کالایی تجاری ش��ود، یعنی پشت ویترین قرار 

بگیرد و منتظر مشتری بماند.
روزگاری ما از زغال سنگ اس��تفاده می کردیم اما این 
کان��ی این روزها از بازار جهانی خارج می ش��ود، نفت هم 
به عنوان یک کالای اس��تراتژیک باید از بازار خارج شود. 
البته کاربرد صنعتی آن همچنان پابرجاست و ما در تولید 
ترکیبات نفت��ی و گازی و مص��ارف صنعتی همچنان به 
نفت نی��از داریم اما در تولید انرژی ب��رق و گرمایش باید 
ب��ه جایگزین های دیگری فکر کنیم. ح��الا با انرژی های 
خورش��یدی روبه رو هستیم که با توس��عه آنها جهان به 
س��متی می رود که ما از نور خورش��ید برای تولید برق و 
گرمایش اس��تفاده کنیم. امروز در کش��وری مانند آلمان 
تولید انرژی خورشیدی به طور چشمگیری افزایش یافته 
در حالی که تعداد روزهای آفتابی در این کشورها به نصف 
تع��داد روزهای آفتابی ایران هم نمی رس��د. چرا از آفتاب 
رایگانی که خدا در اختیار ما قرار داده در گرمایش استفاده 
نکنی��م در حالی ک��ه تولید انرژی از مناب��ع تجدیدپذیر، 
هم ارزان تر اس��ت و ه��م آلودگی های زیس��ت محیطی 
کمتری دارد. بنابراین توس��عه انرژی های تجدیدپذیر در 
کشورهایی که تاکنون مصرف کننده نفت ما بودند نشان 
می دهد جهان به سمتی می رود که شمار خریداران نفت 
م��ا کاهش می یابد. ما باید به این نکته توجه کرده و دقت 
کنیم که چرا دس��ت کم در ۱۰ تا ۱۲ سال گذشته، دیگر 
به��ای جهانی نفت از تنش های بین المللی متاثر نش��ده 
است؟ یکی از بغرنج ترین رویدادهایی که خاورمیانه را به 
ش��دت از خود متاثر کرد، ظهور داعش بود اما این اتفاق با 
هم��ه ابعاد آن، ما را درگیر تغییرات نفتی نکرد. اینها همه 
نشانه هایی اس��ت دال بر اینکه بهای نفت ما ممکن است 
در بازار جهانی رو به کاهش رود، پس باید از اتکای بودجه 
کشور به نفت بکاهیم و به سمت جایگزین های آن حرکت 
کنیم که از جمله این جایگزین ها انرژی های تجدیدپذیر 
هستند و ایران هم ظرفیت توسعه آنها را دارد، به این دلیل 
که تعداد روزهای آفتابی آن زیاد اس��ت. فکر کنیم کشور 
ما روزی نفت و گاز ندارد؛ چه باید بکنیم؟ من فکر می کنم 
باید به س��مت مدیریت واحد انرژی برویم و ظرفیت های 
خود را در این زمینه اعم از نفت، گاز، نور خورشید و حتی 
باد دریابیم. انرژی خورش��یدی، رایگان اس��ت و قابلیت 
ذخیره شدن برای س��اعت هّایی را که خورشید نمی تابد 
دارد. ب��ه قول یک��ی از متخصصان، زمان��ی عصری به نام 
سنگ داشتیم؛ سنگ ماند و عصر رفت. اکنون می توانیم 
بگوییم عصری به نام نفت داریم که نفت می ماند اما عصر 

آن تمام می شود.

یادداشت

خبر

ثم�ن رحیمی راد: دامنه ه��ای جنگ تجاری که 
امریکا آغازگر آن بوده، به اورانیوم هم کش��یده شده 
و این کش��ور در حال بررس��ی این موضوع است که 
آیا تعرفه های واردات اورانیوم را همانند فلزاتی مانند 

فولاد و آلومینیوم افزایش دهد یا نه؟
 بنا بر گفته دولت این کش��ور، افزایش تعرفه ها به 
این موضوع بس��تگی دارد که واردات این کامودیتی 
تا چه اندازه امنیت ملی امریکا را تهدید می کند، این 
در حالی اس��ت که با افزایش تعرفه های واردات، نرخ 
سوخت نیروگاه های هسته ای افزایش می یابد؛ اتفاقی 

که در این کشور، مخالفانی دارد. 
افزای��ش تعرفه ه��ای واردات ای��ن م��اده معدنی 
می تواند ابع��اد جدیدی به تنش هایی ک��ه امریکا با 
ش��ریکان تجاری خود دارد بده��د، با توجه به اینکه 

کان��ادا در همس��ایگی امریکا یک��ی از دو واردکننده 
اصلی این کامودیتی است. 

ب��ه گ��زارش صمت به نق��ل از بلومب��رگ، وزارت 
بازرگانی امریکا چهارشنبه گذشته خبر داد در حال 
بررسی این مسئله است که شرایط موجود در زمینه 
واردات کان��ی و محصول نهایی اورانیوم به امریکا، تا 
چه ان��دازه برای امنیت ملی این کش��ور تهدیدآمیز 

است. 
در این پژوهش، تمام بخش های مربوط به اورانیوم 
از استخراج گرفته تا غنی سازی و از مصرف دفاعی تا 
صنعتی، پوشش داده خواهد شد. این اقدام می تواند 
بر ش��دت تنش  تج��اری موجود در اقتص��اد جهان 
بیفزاید؛ تنش هایی که صن��دوق بین المللی پول نیز 
درباره آنها هش��دار داده زیرا بزرگترین ریس��ک ها را 

برای اقتصاد جهانی در پی خواهد داشت. 
این در حالی اس��ت که استخراج کنندگان اورانیوم 
در امری��کا کمت��ر از ۵ درص��د مص��رف داخلی این 
کش��ور را به فلز اورانی��وم تامین می کنن��د و اعلام 
کرده اند در صورت کاه��ش واردات به امریکا رقابت 
با ش��رکت های خارجی به وی��ژه آنهایی که از دولت 
 یاران��ه دریاف��ت می کنن��د، بس��یار س��خت خواهد 

بود. 
بلومب��رگ در ادامه این گزارش خبر می دهد ویلبر 
راس، وزی��ر بازرگان��ی امری��کا در نام��ه ای به جیمز 
مَتیس، وزیر دفاع این کشور، او را از اجرای پژوهش 
یادش��ده آگاه ک��رده و اع��لام ک��رده از وزارت دفاع 
 درباره نیازهای دفاع ملی به اورانیوم مشورت خواهد 

گرفت.
ب��ه گفت��ه راس، تولید اورانیومی ک��ه امریکا برای 
مص��ارف نظام��ی و تولید برق اس��تفاده می کرده به 

۵درصد مص��رف داخلی کاهش یافت��ه در حالی که 
پیش تر ۴۹ درصد بود. 

دامنه جنگ تجاری جهان به فلز پرتوزا رسید

امریکا به دنبال افزایش تعرفه واردات اورانیوم

ترجم�ه و تنظیم -  ثمن رحیمی راد : ایران 
و فنلاند رابطه نزدیکی با یکدیگر ایجاد کرده اند که 
در نتیجه آن ط��رف فنلاندی از منابع فراوان انرژی 
و دسترس��ی مناس��ب به دریای آزاد بهره مند است 
و ط��رف ایران��ی از فرصت ه��ای قابل توجهی برای 
همکاری با کش��ورهای توس��عه یافته برخوردار شده 

است.
فنلان��د آنگونه ک��ه »هاری کمراینن« س��فیر آن 
در تهران گفت، کش��وری فناوری محور است که بر 

همکاری های چندجانبه با ایران تمرکز دارد.
ب��ا مجل��ه معدن��ی و  کمراین��ن در گفت وگ��و 
انگلیسی زبان »ماین انَدبزِینس تودی« تاکید می کند 
رویکرد و شیوه کار فنلاند غیر بروکراتیک است و در 
مقام تش��بیه به هاکی روی ی��خ می ماند؛ همان قدر 

سریع و البته منعطف.
ای��ن گفت وگو با ه��دف پردازش ب��ه فرصت های 
همکاری دو کشور در زمینه معدن و صنایع معدنی 
آغاز ش��د اما بین آن به موضوعات دیگری هم اشاره 
شد که می تواند برای صاحبان کسب و کار و فعالان 

تجاری اهمیت زیادی داشته باشد.
ارزیابی شما از روابط دو کشور چگونه  �

است؟
در ابتدا دوس��ت دارم درب��اره تاریخچه روابط دو 
کش��ور صحبت کنم. امسال همزمان با ۱۰۰سالگی 
اس��تقلال فنلاند اس��ت یعنی این کشور ۱۰۰ سال 
پیش به عنوان یک دولت مس��تقل ش��ناخته ش��د، 
بنابراین کش��وری جوان به شمار می رود. ایران یکی 
از کشورهایی است که استقلال فنلاند را به رسمیت 
شناخت. این اتفاق در سال ۱۹۱۸ میلادی )۱۲۹۷ 
خورشیدی( روی داد و از آن زمان تا امروز ما همواره 
در امور سیاس��ی و تجاری، شریکان خوبی بوده ایم. 
در طول ۴ سال گذشته نیز شاهد رشد فعالیت های 
اقتصادی و سیاسی بین دو کشور بودیم و دو کشور 
در سطوح مقامات ارشد ملاقات هایی انجام داده اند.

می��لادی   ۲۰۱۵ س��ال  در  پی��ش،  س��ال   ۲
)۱۳۹۴خورشیدی( معاملات تجاری دو کشور ۱۶۰ 
درصد افزایش داشت، در حالی که نرخ رشد تجاری 
در س��ال گذش��ته )۲۰۱۶ میلادی( ۹۰ درصد بود. 
من این موضوع را یک نشانه مثبت می بینم. اگرچه 
باید پذیرفت سطح روابط هنوز پایین تر از آن چیزی 
است که انتظار می رود اما روند روابطه بین دو کشور 

بسیار مثبت است.
در رواب�ط اقتصادی ای�ران و اروپا، به  �

ویژه درباره فنلاند، افق جدیدی باز ش�ده 
است. نظر شما در این باره چیست؟

فکر می کنم پیش از باز ش��دن افق های جدید هم 
برخی ش��رکت های فنلاندی توجهی به تحریم های 
وضع ش��ده بر ضد ایران نداشتند و سعی می کردند 
رواب��ط خود را با ش��رکت های ایران��ی ادامه دهند، 

مدیری��ت کنن��د و قدرت بخش��ند. ی��ک نمونه از 
آنها اتوتکِ اس��ت که در جایگاه یک��ی از بزرگترین 
ش��رکت های فعال در زمینه معدنکاری تجربه بیش 

از ۴۰ سال فعالیت را در ایران دارد.
سایر شرکت هایی هم که در زمینه های سلامتی، 
فن��اوری و مدیریت فعالیت دارند، در طول تحریم ها 
در ای��ران ماندن��د. برنام��ه جام��ع اقدام مش��ترک 
)برجام( نیز مس��یر همکاری را برای ش��مار زیادی 
از ش��رکت های جدید فنلاندی هموار کرد. صادرات 
فنلاند بیش��تر فناوری محور است تا محصول محور. 
اقتصاد ما بر پایه فناوری اس��ت و ب��ه طور کامل با 
آنچه اکنون در س��طح جهان دیده می شود، تفاوت 
دارد. ما در بیش از ۱۰۰ کشور در حوزه های مربوط 
ب��ه تغییرات آب و هوایی، آلودگی زیس��ت محیطی، 
فناوری های پاک زیست محیطی و آی سی تی فعالیت 
داریم و بس��یاری از راهکارهایی که در فنلاند مطرح 
می شود، در بسیاری از کشورهای جهان مورد توجه 

قرار می گیرد.
ش��رکت های ایرانی نیز ب��ه راهکارهایی که ما در 
زمینه دفع زباله مطرح کردیم، علاقه نشان داده اند. 
زبال��ه، دارایی به ش��مار م��ی رود و می تواند انرژی 
تولی��د کند. به عبارت دیگ��ر زباله دیگر یک معضل 
نیس��ت بلکه منبع��ی از تولید انرژی اس��ت. در این 
زمینه، نشس��ت هایی ب��رای تب��ادل قابلیت های دو 
کش��ور برگزار شد. فنلاند کش��ور کوچکی است اما 

به اعتقاد من شرکت های ایرانی می توانند راهکارها 
و فناوری هایی که شرکت های فنلاندی ارائه کرده اند 

را به کار ببندند.
ش�رکت های ایرانی تصمیم ب�ه تغییر یا  �

ارتق�ای فناوری های�ی دارن�د ک�ه در آنها 
آب، گاز و ب�رق مص�رف می ش�ود. رابط�ه 
ای�ران و فنلان�د در ای�ن زمینه چه نقش�ی 

داشته است؟
این ی��ک واقعیت اس��ت که مناب��ع آب در ایران 
کمیاب هس��تند ام��ا مس��ئله دیگری ک��ه باید به 
آن اشاره ش��ود، مش��کل زباله صنعتی در برخی از 
واحده��ای صنعت��ی اس��ت. ش��رکت های فنلاندی 
فناوری های��ی را ارائ��ه کرده اند ک��ه می توانند برای 
آن ش��رکت ها موثر باشند. شما می توانید از فناوری 
بازیافت آب استفاده کنید و به آب شیرین دسترسی 
مداوم داشته باش��ید. فنلاند فناوری های دیگری را 
در این زمینه توس��عه داده و به کش��ورهای دیگری 
که با کمبود آب روبه رو هستند، خدمات مقتضی را 
ارائه می دهد که ازبکستان یک نمونه از آنهاست. به 
باور من در آینده می توانیم خدماتی فراتر از فناوری 

و علم ارائه دهیم.
ما منابع ان��رژی مانند نفت و گاز نداریم، بنابراین 
فنلاند هم��واره واردکننده این اق��لام بوده و هزینه 
انرژی در کش��ور بس��یار بالاس��ت. در زمستان های 
طولان��ی، ما برای مصرف خانگی و صنعتی به انرژی 

نیاز داریم. من، پدرم، پدربزرگم و اجدادم قرن ها به 
دنبال راه های حفظ ان��رژی بودیم اما ایران هیچ گاه 
با چنین مس��ئله ای روبه رو نبوده است. جلوگیری از 
هدررفت انرژی هم��واره در فنلاند یک دغدغه بوده 
است، بنابراین ما همواره به دنبال راهکارهایی بودیم 
که بهره وری انرژی را افزایش دهیم. همچنین فنلاند 
کشوری مبتنی بر نوآوری است. اگر به نوآوری های 
فناوران��ه در جهان نگاه کنیم متوجه خواهیم ش��د 
که کش��ورهای شمال اروپا بیشترین سهم را در این 
زمینه داش��تند و کش��ورهایی مانند فنلاند، سوئد، 
نروژ، دانمارک و ایس��لند بسیار نوآور هستند. حدود 
۱۱ درصد از نوآوری های صنعتی در جهان متعلق به 
کشورهای ش��مال اروپاست که یکی از دلایل اصلی 

آن هوای سرد این کشورهاست.
جمعیت کل فنلاند ۶ میلیون نفر است و پیش نیاز 
فعالیت های ما این جمله است »نیاز داریم به اینکه 
موفق باش��یم«. از نگاه من، نوآوری یکی از اسراری 
است که در پسِ موفقیت های ما در اقتصاد و تجارت 
وجود دارد. نگرش کشورهای وابسته به شمال اروپا 
ب��ه تغیی��رات آب و هوایی، منجر به این ش��ده که 
این کش��ورها برای س��ایر ملت ها هم در این زمینه 
راهکارهای��ی ارائه کنند. وقت��ی ما به تغییرات آب و 
هوای��ی و مس��ائل مربوط ب��ه آن می پرداختیم، پی 
بردیم که فناوری های پاک و زیست محیطی فنلاند 
می توان��د برای پکن مفید باش��د. ب��ه همین دلیل 

چندین ش��رکت در زمینه حل مس��ئله آلودگی در 
پکن در حال همکاری با چین هستند.

به تازگی ایران و فنلاند نشستی درباره  �
ب�رای  برگ�زار کرده ان�د.  مع�دن  بخ�ش 
دس�تیابی به نتایج موردنظر در این نشست 

چه می توان کرد؟
در واقع، این نشس��ت ها از ۲ س��ال پیش در حال 
برگ��زاری هس��تند و در طول ای��ن دوره بیش از ۲ 
هزار ش��رکت فنلاندی از ایران بازدید کردند. برخی 
از این ش��رکت ها در دنیای تجارت سرآمد هستند. 
چند یادداش��ت تفاهم نیز بین دو طرف امضا ش��ده 
اس��ت. رئیس جمهوری فنلاند، اکتبر سال گذشته از 
ایران بازدید کرد و توافقاتی هم در زمینه های انرژی، 
محیط زیست و دیگر زمینه ها حاصل شد. البته خانم 
ابتکار رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ایران نیز 
در سفر به فنلاند تفاهمنامه ای در زمینه های محیط 
زیست، سلامت، فناوری، آی سی تی و اقتصاد زیستی 

امضا کرد.
برخ��ی از توافق��ات ب��ه دنبال تحکی��م روابط دو 
کش��ور هستند. برگزاری نشس��ت معدن نیز در این 
گروه تعریف می ش��د. بنابراین می توانید ببینید که 
تفاهمنامه ها فقط برای این نیس��تند که وعده هایی 
را روی کاغ��ذ بیاورند بلکه اقداماتی عملی هس��تند 
که پش��توانه آنها مقامات رسمی بلندپایه دو کشور 
اس��ت. همچنی��ن وقتی م��ا درباره مش��اغل بخش 

سفیر فنلاند در مصاحبه با رسانه ایرانی: 

 ظرفیت های همکاری با ایـران بیش از این است
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آثار تشدید جنگ تجاری بر 
تقاضای مس

آثار بالقوه تعرفه ه��ای ۲۵درصدی بر ۵۰میلیارد دلار 
واردات از چی��ن ک��ه هم اکنون بر ۳۴میلی��ارد دلار از آن 
اعمال شده است، ازسوی سی آریو مورد بحث قرار گرفت. 
به گفته این موسسه، اثر این تعرفه ها بر مس در مقایسه با 

آلومینیوم و فولاد بسیار کم بوده است.
ب��ه گزارش مس پ��رس، این موسس��ه در گزارش خود 
تاکی��د کرده که ه��ر چند این تاثیرگذاری ب��ر بازار مس 
ک��م بوده اما با اعمال تعرف��ه ۱۰درصدی بر ۲۰۰میلیارد 
دلار دیگر از واردات کالاهای چینی، به طور چش��مگیری 

وضعیت جدی تر می شود.
بر اساس این گزارش، در فهرست اخیر این محصولات 
چینی، نام محصولات دارای فلز مس مش��اهده می شود. 
ب��ا این  ح��ال، ایالات متحده س��هم کم��ی از واردات این 
محص��ولات چینی دارد؛ به طوری که در س��ال گذش��ته 
میلادی، واردات محصولات نیمه س��اخته مس��ی حدود 
۱۲هزار و ۷۰۰تن و واردات مس تصفیه ش��ده حدود ۵۰ 
تن گزارش ش��د. در این سال، چین هیچ کنسانتره مسی 
به ایالات متحده وارد نکرد. همین وضعیت برای س��یم و 
کابل نیز مشاهده شد. کالاهای حاوی سیم و کابل مسی، 
شامل ماش��ین های شست وش��و و به ویژه سیستم های 
تهویه مطبوع هستند. در سال گذشته، ایالات متحده ۸/۶ 
میلیون واحد سیس��تم تهویه مطبوع از چین وارد کرد که 
۶۳هزار تن مس در بر داشته است. چین بیش از ۹۵درصد 
از کل واردات ای��ن محصول به ایالات متحده را پوش��ش 
می دهد، بنابراین یافتن جایگزینی برای آن در کوتاه مدت 
امکان پذیر نیست. درهرصورت، اعمال تعرفه ۱۰درصدی 
موجب کاهش س��ود تولیدکنندگان و افزایش نرخ نهایی 
محصول خواهد ش��د اما نمی توان��د موجب توقف کامل 

واردات آن شود.
صرف نظر از برخی نمونه های ویژه، ابعاد جنگ تجاری 
بین ایالات متحده و چین هنوز نس��بت ب��ه ابعاد اقتصاد 
دو کش��ور بسیار کوچک اس��ت. در سال گذشته، واردات 
کالا از چی��ن در ایالات متح��ده تنها ح��دود ۲۰درصد از 
مبل��غ مجموع واردات ۲ه��زار و ۳۵۰ میلی��ارد دلار بود 
که منعکس کننده ۱۲درص��د تولید ناخالص داخلی این 
کشور است. ۲ هزار و ۲۷۹میلیارد دلار صادرات چین نیز 
تنها حدود یک پنجم تولید ناخالص داخلی این کش��ور را 
دربرمی گیرد. فرض بر این اس��ت که تعرفه های دوجانبه 
ایالات متح��ده و چی��ن ب��ر واردات یکدیگر ک��ه معادل 
۵۰میلی��ارد دلار با تعرفه ۲۵درص��د و ۲۰۰میلیارد دلار 
با تعرفه ۱۰ درصد خواهد بود، اعمال ش��ود. درباره چین 
مانع��ی برای اعم��ال تعرفه بر حج��م واردات وجود دارد 
چراک��ه حجم واردات این کش��ور از ایالات متحده امریکا 
در س��ال گذش��ته میلادی، حدود ۱۵۰میلیارد دلار بود. 
نتیجه کاهش تجمعی مصرف مس تصفیه ش��ده ناشی از 
این تعرفه ها در۵ س��ال آینده حدود ۲۴۴هزار تن خواهد 
بود که دوسوم این حجم متعلق به چین است و ۱۲درصد 
آن نی��ز به ایالات متحده امریکا تعلق خواهد داش��ت. این 
رقم نس��بت ب��ه تقاضای اولیه مس در جه��ان که معادل 

۲۳میلیون تن در سال است، بسیار کم است.

سئول: واردات غیرقانونی 
دو کشتی حامل زغال سنگ 

از کره شمالی را پیگیری 
می کنیم

وزارت خارجه کره جنوبی در بیانیه ای آورده است سال 
گذش��ته دو کشتی با بار زغال س��نگ از کره شمالی وارد 
این کش��ور شده است. بر اساس این گزارش محموله های 
زغال س��نگ در ماه های ژوئیه)نیمه تیر تا نیمه مرداد( و 
سپتامبر)نیمه شهریور تا نیمه مهر( از بندر وون سان کره 
شمالی به بندر کولمسک روسیه بارگیری شده و از آنجا به 
کشتی هایی با پرچم پاناما انتقال یافته و سپس به مقصد 

کره جنوبی بارگیری شده است.
کره جنوبی می گوید مس��ئله ورود دو کش��تی حامل 
زغال س��نگ به این کش��ور را که از کره شمالی بارگیری 

شده است، پیگیری می کند.
به گزارش ایرنا خبرگ��زاری یونهاپ از کره جنوبی روز 
چهارش��نبه گذش��ته به نقل از نوهکیو دوک، سخنگوی 
وزارت خارج��ه ک��ره جنوبی گفت این مس��ئله در حال 

بررسی است و با هر خطایی برخورد خواهد شد.
همزم��ان وزارت خارجه کره جنوبی در بیانیه ای آورده 
اس��ت سال گذش��ته دو کش��تی با بار زغال سنگ از کره 

شمالی وارد این کشور شد.
سپس این کشتی ها بار یادشده را در اکتبر در دو مرحله 
به بنادر اینچیون و پوهانگ انتقال داده اند. گفته می شود 
فقط یکی از این کشتی ها که به پوهانگ رفته ۵ هزار تن بار 
زغال سنگ داشته که ارزشی معادل ۳۲۵ هزار دلار دارد.

س��خنگوی وزارت خارجه کره جنوبی گفت: بر اساس 
اطلاعات موجود، بازجویی از کس��انی ک��ه در انتقال این 
محموله ها دس��ت داشته اند، شروع ش��ده و کره جنوبی 

اجازه نقض تحریم ها را نمی دهد.
بر اساس قطعنامه ۲۳۷۱ شورای امنیت سازمان ملل، 
صادرات مواد معدنی از کره ش��مالی از جمله زغال سنگ 
ممنوع است. کره شمالی اگرچه در حال مذاکره با امریکا 
و کره جنوبی بر س��ر خلع س��لاح شبه جزیره و همچنین 
صلح در منطقه است، اما سئول و واشنگتن اعلام کرده اند 
ت��ا تحقق این موارد از تحریم ها و فش��ارها بر این کش��ور 

کاسته نخواهد شد.

اخبار

دامنه جنگ تجاری جهان به فلز پرتوزا رسید

امریکا به دنبال افزایش تعرفه واردات اورانیوم

سفیر فنلاند در مصاحبه با رسانه ایرانی: 

 ظرفیت های همکاری با ایـران بیش از این است
خصوصی صحب��ت می کنیم، به این بس��تگی دارد 
که آنها فرصت ها را برای فعالیت های آینده دریابند. 
ما به عنوان یک دول��ت از آنها حمایت می کنیم اما 
نمی توانیم هیچ چیز را تحمیل کنیم. ما تنها مسیر 

را هموار و چارچوب را تنظیم می کنیم.
ش�رکت های فنلان�دی چگونه اولویت  �

سرمایه گذاری در ایران را تعیین می کنند؟
پی��ش  س��ال های  از  فنلان��دی  ش��رکت های 
س��رمایه گذاری در ایران را شروع کردند. برای نمونه 
اتوت��ک، به عنوان یکی از ش��رکت های س��رآمد در 
غ��رب، حدود ۱۰۰ میلیون ی��ورو در راه اندازی یک 
واحد گندله س��ازی در گل گهر سیرجان در ۴ سال 

گذشته سرمایه گذاری کرد. 
ظرفی��ت این کارخانه ۵ میلیون تن اس��ت و ۲ تا 
۵ هزار فرصت ش��غلی مستقیم و غیرمستقیم ایجاد 

کرده است. 
فک��ر می کنم ای��ن کارخانه نقطه درخش��انی در 
زمینه توسعه همکاری است. من خوشحالم که ایران 
گام اصل��ی را در زمین��ه خودکفایی در تولید گندله 
برداش��ته و اکنون از ورود گندله از دیگر کش��ورها 

بی نیاز است.
تاکنون شرکت های اصلی فنلاندی به  �

عنوان پیمانکار در ایران فعالیت داشته اند. 
آیا به س�مت و س�ویی می رویم که ش�اهد 
تغییر در شکل سرمایه گذاری یا انجام یک 

سرمایه گذاری مشترک باشیم؟

وقتی درباره س��رمایه گذاری ح��رف می زنیم، باید 
در نظر داش��ته باش��یم که این اتفاق در هماهنگی 
با مجموعه ای از ش��اخص های کلان بین المللی رخ 
می دهد. س��رمایه بین المللی در فضایی امن جریان 

می یابد و نتایج مثبت به بار می آورد.
 ای��ران اکنون در حال کار بر طرح هایی در زمینه 
جذب سرمایه گذاری اس��ت تا اینکه شرایط اقتصاد 
کلان برای افزایش س��رمایه گذاری ارتقا یابد. به نظر 
من کش��ور شما در حال برداشتن نخستین گام های 
رو ب��ه جلو اس��ت و یکی از اقدام��ات عملی در این 
زمینه بی ش��ک مذاکرات برای پیوس��تن به سازمان 

تجارت جهانی بوده است.
دول��ت م��ا در این زمین��ه به طور کامل از ش��ما 
پش��تیبانی می کند. ای��ن اتفاق جای��گاه ایران را در 
جذب سرمایه گذاری ارتقا می دهد. مایلم تاکید کنم 
که همکاری ایران با س��ازمان ملل نش��انه ای مثبت 

برای تجارت با ایران بود. 
همچنین اخبار خوبی مبنی بر بازگشایی سفارت 
اتحادی��ه اروپ��ا در ته��ران وج��ود دارد و می تواند 
ش��رکت های اروپایی را برای شرکت در پروژه هایی 

که در اختیار ایران است، متقاعد کند.
تاثیر ملاقات رئی�س جمهوری های دو  �

کشور در ارتقای همکاری ها چیست؟
رئیس جمهوری فنلاند در اکتب��ر ۲۰۱۶ به ایران 
آمد؛ به عنوان یک س��فر رسمی که رئیس جمهوری 
فنلاند از جمهوری اسلامی ایران در طول ۱۰۰ سال 

گذشته داشت، می توانیم بگوییم این ملاقات بسیار 
مهم بود.

 رئیس��ان جمهور درباره آغ��از یک تجارت جدید، 
گفت وگو و اش��اره کردند که سطح روابط اقتصادی 

و سیاسی بالاست.
آیا برنامه ای برای راه اندازی کمیسیون  �

اقتصادی مش�ترک در امسال و سال آینده 
میلادی وجود دارد؟

اکنون کمیسیونی مشترک بین دو کشور نداریم. 
فنلاند کش��وری منعطف اس��ت، بنابراین ما نظامی 
بروکراتیک نداریم و بر این باوریم که برای توس��عه 
روابط نیازی به درگیری با حجم زیادی از کاغذبازی 

و تشریفات اداری نیست.
 تنه��ا ۲ ماه پس از س��فر رئیس جمهوری فنلاند، 
ش��اهد مشارکت نمایندگان شرکت ها و وزیران امور 
خارج��ه فنلاند در ای��ران بودیم. آنه��ا در چند ماه 

گذشته دو بار از ایران بازدید کردند.
 فنلاند به س��رعت وارد عمل می ش��ود و عملکرد 
فنلاندی ه��ا مانن��د هاکی روی یخ، س��ریع اس��ت 
همان طور که آنها در این ورزش بسیار توانا هستند.

برای توسعه روابط بانکی دو کشور چه  �
اقداماتی در دست انجام است؟

در بهار س��ال گذش��ته وزیر امور خارج��ه ایران، 
محمدج��واد ظری��ف ب��ا هیات��ی از ۶۰ ش��رکت به 

هلسینکی آمدند.
 یکی از دس��تاوردهای س��فر آنها اقدامی گروهی 

بی��ن بانک های ایران��ی و فنلاندی بود ک��ه در اتاق 
بازرگان��ی دو کش��ور ارائه ش��د. گروه هایی فعال در 
ای��ن حوزه از طریق بانک ه��ای مرکزی و خصوصی 
دو کش��ور گرد هم می آیند ت��ا بتوانند موانعی را که 
درباره انتقال پول به ایران وجود دارد از بین ببرند و 
خبر خوب اینکه پیشرفت هایی در این زمینه حاصل 
شده و احتمال بازگشایی شعبی از برخی بانک های 
فنلاندی در امسال و س��ال آینده میلادی در ایران 

وجود دارد.
ایران طرحی جامع برای توسعه صنعتی  �

بن�ادر جن�وب از جمل�ه لام�رد، پارس�یان، 
چابه�ار و بندرعب�اس دارد. آیا فنلاندی ها 

تمایل به شرکت در این پروژه ها دارند؟
تا به حال برخی ش��رکت های خصوصی فنلاندی 
در این پروژه ها از جمله چابهار و بندرعباس شرکت 
کرده اند. »وارتسیلا« یکی از بزرگترین شرکت هایی 
اس��ت که در بخ��ش ان��رژی )نیروگاه ه��ا( فعالیت 
دارد، ای��ران نیز برای مش��ارکت های جدید به بازار 

بازمی گردد.
 دفتر این ش��رکت در تهران بازگش��ایی ش��ده و 
نمایندگان��ی دارد. ش��رکت های فنلان��دی در بنادر 

جنوبی و شمالی ایران فعال هستند. 
من از بندر امیرآباد در س��احل دریای کاس��پین 
در ماه م��ارس بازدید کردم. ش��رکت های فنلاندی 
می توانند فن��اوری و کارآیی این بندر را ارتقا دهند. 
این بندر اهمیت زیادی برای ش��رکت های فنلاندی 

دارد چون به بندر آستراخان در روسیه متصل است. 
اجن��اس و کالاهای که به این بندر وارد می ش��ود با 
قطار و کش��تی به روس��یه می رود و دوباره از طریق 

قطار به هلسینکی منتقل می شود. 
ای��ن خبر خوبی برای ش��رکت های ایرانی اس��ت 
که مای��ل به صدور کامودیتی ها به اروپای ش��مالی 
هس��تند. با استفاده از این مس��یر نیازی نیست که 
کالاه��ا به بندرعباس منتقل ش��وند ی��ا از دریاهای 
جن��وب بگذرند و کامودیتی ها به طور مس��تقیم به 

اروپا وارد می شوند.
از س��ویی دیگر، من فکر می کنم بنادر ایران مانند 
امیرآب��اد و بنادر جنوبی مانن��د بندرعباس و چابهار 
فرصت ه��ای همکاری خوبی ارائ��ه می دهند. از نظر 
حمل ونق��ل ریلی باید بگویم که مدت ها پیش وقتی 
من دانشجو بودم امکان سفر از هلسینکی به تهران 
با قطار وجود داشت و دانشجویان زیادی با هزینه ای 
به کمی ۲۵ دلار در این مسیر رفت وآمد می کردند. 
به هر حال این موضوع مربوط به سال ها پیش است. 
درحال حاض��ر پروژه جدیدی وج��ود دارد که تهران 
را به رش��ت، رش��ت را به باکو، باکو را به مسکو و در 

نهایت مسکو را به هلسینکی متصل می کند.
 کشور شما کالاهای زیادی برای صدور به اروپای 
شمالی و روسیه دارد. بسیاری از کشورها می توانند 
از مسیر یادشده برای ورود به پترزبورگ و هلسینکی 
اس��تفاده کنند. ش��رکت های ما نیز می توانند از این 
مسیر اجناس و کالاهای خود را به ایران صادر کنند.

مش�ترک  � تولی�د  ب�رای  طرح�ی  آی�ا 
ص�دور  و  ای�ران  ب�ا  معدن�ی  محص�ول 
کامودیتی به یک کشور سوم در خاورمیانه، 

خاور دور، اروپا و... دارید؟
بله همان طور که گفتم فنلاند کش��وری کوچک 
اس��ت و چشم اندازی برای تولید همه چیز در داخل 
کش��ور ندارد. شرکت های تجاری و بین المللی ما در 
مناطق مختلف جهان برای تولید انواع کامودیتی ها 
تاسیس شدند. برای رسیدن به این هدف شرکت های 
فنلاندی در چین، هند، روس��یه و آس��یای مرکزی 
راه اندازی ش��دند. آنها می توانند در ایران نیز مستقر 
شوند و با شرکت های ایرانی فعالیت تجاری مشترک 
داش��ته باش��ند. به علاوه آنها می توانند بر بازارهای 
ه��دف در خارج از ایران و به طور ویژه در خاورمیانه 
متمرکز شوند. طیف گوناگونی از محصولات هستند 
ک��ه می توان آنها را در ایران، تولید و به خارج از این 

کشور صادر کرد.
انتقال گاز از ایران به اروپا چه تاثیری  �

در تقویت و تحکیم روابط خواهد داشت؟
نخس��ت بای��د بگویم ک��ه م��ا مقادیر زی��ادی از 
گاز موردنیاز خود را از روس��یه و ش��مال نروژ وارد 
می کنی��م اما اگر به ب��ازار اروپا ن��گاه کنید به ویژه 
اروپای مرکزی، متوجه می ش��وید که خط لوله گاز 

بسیار مهم است.

در واقع قیم��ت  این کامودیتی از س��ال ۱۳۸۹ 
خورش��یدی)۲۰۱۱ می��لادی( و پ��س از حادث��ه 

فوکوشیما افت داشته است. 
حادثه  اتمی فوکوش��یما ۱۱ مارس)۲۰ اسفند( 

همان س��ال در پی زلزله ۹ ریش��تری، سونامی، از 
کار افتادن ماش��ین آلات نیروگاه هسته ای شماره۱ 
فوکوش��یما متعلق به ش��رکت نیروی برق توکیو و 
نشت مواد رادیواکتیو به وقوع پیوست. متخصصان، 
ای��ن حادثه را پس از حادث��ه چرنوبیل، بزرگترین 
فاجع��ه اتمی می دانند و از نظ��ر پیچیدگی، آن را 
در مقام نخس��ت فجایع اتمی جهان قرار می دهند 
چراک��ه تم��ام رآکتورهای نیروگاه فوکوش��یما در 

نتیجه این رویداد با مشکل روبه رو شدند.
تا آن س��ال، بزرگترین خریداران اورانیوم جهان 
ژاپ��ن و آلم��ان بودند اما پ��س از آن حادثه، افکار 
عمومی، این دو کش��ور را زیر فش��ار قرار دادند تا 

رآکتورهای خود را تعطیل کنند.
 ع��لاوه بر ای��ن حادثه، آنچه بیش��تر بر کاهش 

به��ای این کامودیتی در بازار جهانی دامن می زند، 
عرضه بیش از حد اورانیوم از س��وی قزاقس��تان به 
عن��وان بزرگترین تولیدکنن��ده این ماده در جهان 
است، به طوری که ش��رکت کانادایی »کامِکو« به 
عن��وان بزرگترین عرضه کننده اورانیوم به امریکای 
شمالی در نوامبر)آذر( سال گذشته، علیه قزاقستان 
دادخواهی کرد و به این کشور گفته شد تولید خود 

را کاهش دهد. 
دادخواست شرکت های امریکایی  �

در امری��کا هم ش��رکت های معت��رض به طرح 
افزایش تعرفه ه��ای واردات اورانیوم در واکنش به 

این اتفاق دادخواستی تنظیم کرده بودند.
 تنظیم این دادخواس��ت به ماه ژانویه)نیمه دی 
ت��ا نیمه بهم��ن ۱۳۹۶( برمی گ��ردد و در جریان 

آن ش��رکت های امریکای��ی »انِرِجی فیوئلِز« و »ارُ-
انرجی« از وزارت بازرگانی خواستند این رویداد را 
با بخش ۲۳۲ قانون توسعه تجارت ۱۹۶۲ میلادی 

بررسی کند. 
این هم��ان قانونی اس��ت ک��ه رییس جمهوری 
کنونی امریکا از آن برای افزایش تعرفه های واردات 

فولاد و اورانیوم استفاده کرد. 
بنا بر داده های س��ازمان ان��رژی امریکا؛ کانادا و 
قزاقس��تان اصلی ترین صادرکنن��دگان اورانیوم به 
امریکا هس��تند و هر یک از آنه��ا یک چهارم کل 

حجم واردات را در اختیار دارند. 
اس��ترالیا، روس��یه و ازبکس��تان نی��ز از دیگ��ر 
 صادرکنن��دگان اورانی��وم ب��ه امری��کا به ش��مار

 می آیند. 
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مجید دیانت
کارشناس مس

صنعت مس را دریابیم

 با مدیران فولادی 
مشورت کنید

در هفته های اخیر ش��اهد آش��فتگی هایی در بازار 
ف��ولاد بودیم که به اعتقاد دبیر انجمن تولیدکنندگان 
ف��ولاد، ناش��ی از فق��دان نق��ش تولیدکنن��دگان در 

تصمیم گیری های دولتی است.
به گزارش چیلان، دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران با انتقاد از دخالت های دستوری و استراتژی های 
اشتباه برای تنظیم بازار گفت: متاسفانه در هفته های 
اخیر برای تنظیم شیوه نامه ها و بخشنامه های مدیریت 
ب��ازار فولاد، به جای جلس��ه های منس��جم و موثر با 
واحده��ای تولیدی برای اخذ نتای��ج ملموس در بازار 
فولاد، جلس��ه های مشورتی با واس��طه ها برگزار شده 
و در نتیجه واس��طه ها در تصمیم های اخیر بیش��تر از 
تولیدکنندگان نقش داش��ته اند که بهم ریختگی بازار 
ف��ولاد و اتفاق های عجیب در بورس کالا از نتایج این 
استراتژی اش��تباه است. سیدرسول خلیفه سلطانی با 
اش��اره به نقش تولیدکنن��دگان در تنظیم بازار فولاد 
اظهار کرد: فولادس��ازان همواره در چند سال گذشته 
عرض��ه را در ب��ازار تنظی��م کرده اند ب��ه گونه ای که 
منافع مصرف کنن��دگان در اولویت نخس��ت و منافع 
خودش��ان در اولوی��ت بع��دی تامین ش��ود. علاوه بر 
این، تولیدکنندگان توانس��ته اند در ش��رایط مختلف، 
واسطه گری را مهار و تولید و مصرف را متعادل کنند.
دبیر انجمن فولاد به مسئولان وزارت صنعت، معدن 
و تجارت پیش��نهاد داد تا دیر نشده جلسه هّای فوری 
با مدیران ارش��د واحدهای فولادی ب��رای اخذ نتایج 
منس��جم با رویکرد کارشناسی برقرار کنند چراکه در 
چند هفته گذشته به ویژه روزهای اخیر مشاهده شد 
در فق��دان تولیدکنندگان ف��ولاد در تصمیم گیری ها، 

انسجام مدیریتی بازار به شدت ضعیف شده است.

صنعت م��س در ایران ظرفیت های بس��یاری را 
در دل خود نهفته دارد. حوزه مس کش��ور سرشار 
از منابع غنی اس��ت و می توان به ش��اکله کلان آن 
به عن��وان پای��ه مهم اقتصادی، صنعت��ی و تولیدی 
کشور نگاه کرد. بنابراین با نگاه حمایتی و مدیریت 
درس��ت، صنعت مس می تواند یکی از جایگزین ها 
برای گس��ترش صنایع نفتی کشور باشد اما در این 
س��ال ها نگاه های کوتاه مدت و مدیریت غیراصولی 
باعث از دس��ت رفت��ن فرصت های ب��زرگ در این 

صنعت شده است. 
البته چند س��الی اس��ت که فعالیت مستمر و رو 
ب��ه افزایش در صنعت م��س، آغاز ش��ده اما برای 
افزایش و اس��تمرار تولید ب��ا کیفیت، بازپس گیری 
سهم بازارهای بیش��تر در منطقه و توسعه مستمر 
آن، توج��ه به نکته هایی ضروری به نظر می رس��د. 
در این زمینه، اختصاص منابع و معادن شناس��ایی 
و کارشناس��ی ش��ده بی اس��تفاده در کش��ور ب��ه 
بخش خصوص��ی، یکی از ضرورت هاس��ت. اصلاح 
س��اختارهای بازاریابی همس��و ب��ا ابزارهای جدید 
تبلیغ��ی و فض��ای مجازی نیز بس��یار مهم اس��ت 
چراکه هم��واره در بخش بازاریاب��ی و تبلیغات در 
تمام س��طوح صنعت مس با مش��کلات بس��یاری 
روبه رو هس��تیم. اس��تفاده از روش ه��ای قدیمی، 
بدون توجه به بس��ترهای گس��ترده فضای مجازی 
باعث توس��عه نیافتگی بیش��تر در این صنعت سرخ 
ش��ده است. با دنبال کردن س��ایت تمام شرکت ها 
و س��ازمان های مرتبط به مس در کشور و مقایسه 
س��اده آنها با نمونه های خارجی به روشنی می توان 
به عمق غفلت از چنین فضاهای موثر و مهمی پی 
برد. این در حالی است که شرکت در نمایشگاه های 
خارجی نیز با توجه به ش��رایط تحریم س��ال های 
گذش��ته، در نازل ترین س��طح خود قرار دارد و چه 
بس��ا تمایل چندانی در این ب��اره در بین آنها دیده 
نمی ش��ود. موضوع دیگر که باید به آن توجه نشان 
داد، پیش��گیری از خام فروش��ی و حرکت به سمت 
افزای��ش ارزش افزوده صادرات اس��ت تا بتوان مواد 
خام اولیه مانند کنس��انتره و کات��د را فرآوری و با 
ارزش افزوده بیش��تری صادر کرد. در نهایت اینکه 
امکان  پیمانکاری کش��ورهای دیگر را باید سنجید. 
کشورهای بسیاری با تاسیس کارخانه های فرآوری 
مواد اولیه مس��ی استخراج ش��ده، در قبال دریافت 
هزینه پیمانکاری، کنسانتره و کاتد تولید می کنند، 
ضمن آنکه کش��ورهایی نیز کاتد مس��ی را تحویل 
گرفته و با تولید محصولات نیمه خام از جمله ورق 
و کویل، دوباره اقدام به صادرات می کنند. از این رو 
امکان س��نجی آن به طور متمرکز می تواند منجر به 

سودآوری بیشتری در این زمینه شود.

یادداشت

خبر

 ب��ه همت مدیری��ت آموزش و توس��عه منابع انس��انی، میزگرد 
تخصص��ی مدیری��ت مناب��ع آب در صنای��ع ف��ولادی ب��رای ارائه 
راهکاره��ا با حضور معاون منابع انس��انی و امور اجتماعی، مدیران 
و کارشناس��ان مدیریت های مختلف ش��رکت و همچنین ۱۵نخبه 
باش��گاه پژوهشگران جوان و نخبگان کش��ور با محوریت دبیرخانه 
استان اصفهان سه شنبه ۲۶ تیر در تالار دانش این مدیریت برگزار 

شد.
به گزارش صم��ت، مهدی بهرامی، معاون منابع انس��انی و امور 
اجتماع��ی در ابت��دای این جلس��ه گف��ت: این میزگ��رد در ادامه 
سلس��له برنامه هایی است که ش��رکت ذوب آهن اصفهان برای رفع 
چالش های موجود در شرکت به ویژه مدیریت منابع آب در صنعت 

برگزار می کند.
وی بحران آب را موضوع اصلی ش��هر، اس��تان و کش��ور دانست 
و ضمن اش��اره به اس��تانداردهای مص��رف آب در صنعت به لزوم 
مدیریت و صرفه جوی��ی آن تاکید کرد و گفت: ذوب آهن اصفهان 
ب��ه دنبال برنامه های عملیاتی و قابل اج��را درباره مدیریت آب در 

صنعت است. 
معاون منابع انس��انی و ام��ور اجتماعی افزود: ذوب آهن اصفهان 
از مطالع��ات و تحقیق��ات کاربردی در این زمینه اس��تقبال کرده 
و آمادگ��ی خود را برای تعامل با دانش��گاه ها و پژوهش��گران اعلام 

می کند. 
در ادامه این نشست تخصصی، مهرداد اسماعیلی، مدیر مهندسی 
آبرس��انی ش��رکت گفت: صنعت فولاد، آب بر است و ساخت ذوب 
آهن اصفهان در مکان فعلی با احتساب امکان تامین آب مورد نیاز 
به وس��یله رودخانه فصلی زاینده رود و ساخت سد زاینده رود بوده 
است. وی گفت: مدیریت مصرف آب از سال ۷۹ مورد نظر شرکت 

قرار گرفت و هم اکنون نیز به طور جدی دنبال می شود. 
اسماعیلی افزود: ما امسال ۴۰درصد کاهش مصرف آب را نسبت 
به س��ال ۹۶ در برنامه ها قرار داده ایم که در ۳ ماه نخس��ت امسال 
به این مهم دس��ت یافتیم. وی گفت: آب م��ورد نیاز ذوب آهن از 
پس��اب نیز تامین می شود و پروژه بازیافت بخار در شرکت به طور 

جدی دنبال می شود.

صادقی، دبیر باش��گاه پژوهش��گران جوان و نخبگان اصفهان نیز 
ضمن تشکر از برگزاری این نشست تخصصی با اشاره به ظرفیت ها 
و توانمندی های دانش��گاه های اس��تان و کش��ور گفت: ما نخبگان 
بس��یاری را پرورش داده ایم که ج��ا دارد با بهبود ارتباط صنعت با 
دانشگاه، امیدبخشی به جوانان و فراهم کردن فرصت ها، از ظرفیت 
آنها برای حل مش��کلات صنایع و کشور استفاده کنیم. وی مزیت 
بهره گیری از توان نخبگان در حل مس��ائل و مش��کلات صنایع را 
خارج نش��دن اس��تعدادها از کش��ور و کاهش چش��مگیر هزینه ها 
دانست و اظهار امیدواری کرد با برقراری تعاملات دوسویه، ارتباط 

صنعت و دانشگاه مستحکم تر شود. 
ش��فیعی، مدیر آموزش و توس��عه منابع انس��انی اف��زود: هدف 
از برگ��زاری این نشس��ت، برداش��تن گام های عمل��ی و کاربردی 
ب��رای مدیری��ت بهین��ه مص��رف آب در ذوب آه��ن اصفه��ان و 
 شناس��ایی و اتخ��اذ راهکارهای مقابل��ه با بح��ران آب در صنعت

 است. 
وی ب��ا تاکید بر لزوم مدیریت بهین��ه مصرف آب و آینده پژوهی 

روی منابع و مصارف آب، تشکیل هسته های مطالعاتی بازیافت آب 
در ش��رکت و اجرای دوره های آموزش��ی تخصصی در این زمینه را 
ضروری عنوان کرد و گفت: البته در این زمینه، اقدامات بس��یاری 
شده که جا دارد در تعامل با دانشگاه ها و استفاده از توان و ظرفیت 
علم��ی دانش��گاه های برتر و نخبگان کش��ور به اس��تخراج پروژه، 
طرح های تحقیقاتی و دوره های آموزش��ی متناظر با آنها بپردازیم 
ت��ا در راس��تای مدیریت منابع آب در صنع��ت ذوب آهن گام های 

موثرتری برداریم. 
مدیر آموزش و توس��عه منابع انس��انی، خروج��ی این میزگرد را 
تشکیل کمیته های تخصصی پساب و تصفیه فاضلاب، حفاظت آب 
و خاک و اس��تحصال آب، سیستم های تاسیسات مکانیکی و خنک 
کنن��ده و منابع و مصارف آب ذوب آهن و آینده پژوهی و همچنین 
استخراج ۱۵عنوان دوره آموزشی تخصصی و فرهنگ سازی درباره 
مدیری��ت مصرف آب و ۲۵عنوان تحقیقاتی و مطالعاتی عنوان کرد 
و گفت: با برنامه ریزی و پیگیری مبادی مس��ئول، ش��اهد نتایج و 

دستاوردهای آن خواهیم بود.

میزگرد تخصصی مدیریت منابع آب در صنعت برای ارائه راهکارها در ذوب آهن اصفهان برگزار شد

نتای��ج ارزیابی ه��ای ب��ه عمل آم��ده در پایان س��ال۱۳۹۶ در زمینه 
ش��اخص ها و معیارهای مورد ارزیابی نشان می دهد میزان رضایتمندی 
مشتریان داخلی و خارجی شرکت فولاد مبارکه نسبت به سال۱۳۹۵ به 

میزان ۲درصد افزایش داشته است.
به گزارش صمت مدیر پشتیبانی فروش و بازاریابی فولاد مبارکه ضمن 
تایید این خبر گفت: از آنجا که بقای هر سازمانی در گرو وجود مشتریان 
وفادار است، در برنامه ریزی های استراتژیک شرکت فولاد مبارکه، منظر 
مش��تریان به عنوان یکی از مناظر چهارگانه تابلوی اس��تراتژی و اهداف 
شرکت از جایگاه ویژه ای برخوردار است. در این منظر، استراتژی شرکت 

»رضایتمندی مشتریان« تعریف شده است و بر همین اساس، پیشنهاد 
ارزش فولاد مبارکه برای مش��تریان بر مبنای ارائه محصولات با کیفیت 
مطلوب و پایدار، تامین پایدار و تحویل به موقع، توسعه سبد محصولات، 
ارائ��ه محصولات با نرخ و ش��رایط پرداخت رقابتی و پاس��خگویی و ارائه 

راهنمایی های تجاری و فنی تدوین شده است.
محمد تاجمی��ر ریاحی درباره اهمیت س��نجش میزان رضایتمندی 
مش��تریان گفت: ب��ه منظور س��نجش موفقیت ش��رکت در تحقق این 
اهداف، واحد پشتیبانی فروش و بازاریابی، همه ساله اقدام به نظرسنجی 
سیس��تمی از مشتریان فعال ش��رکت می کند و نتایج به دست آمده پس 

از تجزیه و تحلیل به منظور برنامه ریزی و بهبود مس��تمر برای واحدهای 
مرتبط ارسال می شود.

وی ب��ا تاکید بر اینکه ش��رکت ف��ولاد مبارکه در زمین��ه فعالیت های 
مختلف نیز روند افزایش یا تثبیت رضایت مش��تریان را داش��ته اس��ت، 
اف��زود: میزان رضایتمندی در زمین��ه فعالیت لوله و پروفیل بیش از یک 
درصد، صنایع فلزی ۲درصد و س��ازه های فلزی ۳درصد رش��د داشته و 
افزایش رضایت مشتریان، به وفاداری بیشتر مشتریان منجر خواهد شد.
مدیر پش��تیبانی فروش و بازاریابی فولاد مبارکه از تلاش و تعهد تمام 
کارکنان ش��رکت ف��ولاد مبارکه به عنوان عاملی اثرگذار در کس��ب این 

موفقیت ها یاد و تصریح کرد: بیش��تر شاخص های تاثیرگذار در رضایت 
مش��تریان، روند رو به رش��دی داش��ته اس��ت. برخ��ی از مهم ترین این 
ش��اخص ها تحویل به موقع محصولات و رضای��ت از کیفیت محصولات 
اس��ت. وی در توضیح ش��اخص تحویل به موقع محصولات تصریح کرد: 
این ش��اخص در حقیقت شاخص برداشتی مربوط به ضریب خوش قولی 
در تحویل محصولات اس��ت و در سال ۹۶ رشد ۶درصدی نسبت به سال 
۹۵ داشته است. میزان رضایت مشتریان در زمینه فعالیت لوله و پروفیل 
فولادی در این ش��اخص ۴درصد رشد داش��ته و در سایر فعالیت ها نیز با 

رشدی بیش از یک درصد همراه بوده است.

افزایش رضایتمندی مشتریان فولاد مبارکه

 س�ارا اصغ�ری: پ��س از تاخیر چند س��اله، 
واحدهای سیمانی حاضر شدند تمرین خود را برای 

ورود به بورس کالا آغاز کنند.
 البت��ه دلایل تاخیر ورود این صنعت خاکس��تری 
به بورس کالا همواره در هاله ای از ابهام قرار داش��ته 
و دلی��ل آن تمای��ل نداش��تن فعالان ای��ن صنعت 
 ب��ه ارائه اطلاع��ات و ش��فافیت مالی عنوان  ش��ده 

است. 
از س��وی دیگر این فعالان معتقدند در صورتی که 
سازکارهای لازم برای رونق صنعت سیمان در بورس 
کالا ایجاد ش��ود، آنها دیگر مقاومت نکرده و تسلیم 

می شوند.
۹۷، سال ورود به بورس کالا �

دبیر انجم��ن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان 
در پاسخ به پرس��ش خبرنگار صمت مبنی بر اینکه 
»چند س��الی است س��یمانی ها قصد دارند به بورس 
 کالا وارد ش��وند ام��ا ای��ن ام��ر هنوز محقق نش��ده

 است.
 آیا در سال ۹۷ ممکن است محقق شود؟« گفت: 
درحال حاض��ر ورود به بورس کالا همان مش��کلات 

گذشته را دارد.
عبدالرضا ش��یخان در ادامه خاطرنشان کرد: البته 
من همچنان معتقدم یکی از راهکارهای درس��ت در 
زمینه قیمت گذاری سیمان، ورود به بورس کالاست.
 ما تمرینی را در سال ۹۶ برای ورود به بورس کالا 
آغ��از کردیم که فروش  متمرکز در مقاطع مختلف از 
جمله تهران به وس��یله انجمن بود و به همان روش 

سازکارهای بورس انجام می شد.
وی افزود: به نظر می رسد اگر این روند ادامه پیدا 
کند، ش��اید بتوانیم در ۷منطقه س��یمانی کشور که 
ه��ر منطقه دبیر ویژه خ��ود را دارد و بازار را رصد 

می کن��د، فروش متمرکز را با توجه به س��ازکارهای 
خ��ود مناطق به پی��ش ببریم و این اتف��اق می تواند 
تمرین��ی ب��رای ورود به بورس کالا تلقی ش��ود. این 
دبیره��ا کمیته رصد ب��ازار را ایجاد کرده اند و بازار را 
به طور مستمر پایش می کنند تا قیمت های ارشادی 
رعایت ش��ود و از س��وی دیگ��ر منافع��ی را نصیب 

تولیدکنندگان سیمان می کنند. 
سیمانی ها تمرین می کنند �

دبیر انجم��ن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان 
از راه اندازی دفتر فروش متمرکز س��یمان به عنوان 
مقدمه حضور ای��ن صنعت در بورس کالا خبر داد و 
گفت: از هفته گذش��ته دفتر فروش متمرکز سیمان 
راه اندازی ش��ده تا خرید و فروش آزمایش��ی سیمان 
انجام ش��ود و پس از فرهنگ سازی و افزایش آگاهی 
تولیدکنندگان از س��ازکار خرید و فروش در بورس، 

سیمان راهی بورس کالا  می شود.
ب��ه گ��زارش ایلنا، ش��یخان با اش��اره ب��ه آخرین 
وضعیت عرضه س��یمان در بورس کالا گفت: با توجه 
به معاملات س��نتی س��یمان و لزوم آشنایی فعالان 

ب��ا مزای��ای  ب��ورس کالا، تصمی��م صنع��ت 
گرفت��ه ش��د پیش 
از ورود س��یمان به 
ب��ورس کالا دفتری 
به عن��وان »فروش 
متمرکز در انجمن 
پایه  بر  سیمان« 

س��ازکار بورس راه اندازی ش��ود تا فعالان صنعت از 
مزایای آن بهره مند ش��وند و زمینه ورود سیمان به 

بورس کالا فراهم شود.
وی اف��زود: بر این اس��اس از هفته گذش��ته، دفتر 
فروش متمرکز س��یمان به صورت آزمایش��ی و تنها 
در اس��تان تهران راه اندازی ش��د ت��ا تولیدکنندگان 
وارد ش��ده و از مزایای معامله مدرن بهره مند شوند 
ب��ه ط��وری که اگ��ر این اتف��اق به صورت رس��می 
 بیفت��د، پای��ه ورود س��یمان به ب��ورس کالا خواهد 

بود.
ش��یخان گفت: با شروع کار آزمایشی دفتر فروش 
متمرکز س��یمان، در هفته گذشته استقبال خوبی از 

این طرح شد و بازخورد خوبی داشت.
قیمت ها یکسان می شود �

درب��اره مزایای ورود س��یمانی ها به ب��ورس کالا، 
حسن صباغیان بیدگل، کارشناس حوزه فولاد اظهار 
کرد: یکی از مهم تری��ن مزیت های بورس کالا برای 
سیمانی ها، یکسان سازی قیمت هاست که واحدهای 
سیمانی را به س��مت نرخ واحد هدایت خواهد کرد. 
حسن صباغیان بیدگل در ادامه توضیح داد: با توجه 
ب��ه افزایش ظرفیت صنعت س��یمان در چند س��ال 
گذشته، شاهد رقابت منفی واحدهای فولادی بودیم 
که سعی در کاهش قیمت ها داشتند. بورس کالا این 
امکان را فراهم می کند که سیمان براساس عرضه 
و تقاضا قیمت گذاری 

شود و رقابت منفی سیمانی ها نیز از بین برود. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که چ��را واحدهای 
س��یمانی ب��ا تاخیر چن��د س��اله وارد ب��ورس کالا 
ش��ده اند، گفت: واحدهای س��یمانی، آمادگی لازم را 
 نداشتند و فرهنگ س��ازی کافی در این زمینه نشده 

بود.
 از آنجا که کارخانه های س��یمانی، قدیمی به شمار 
می رون��د به صورت معمول به روش س��نتی اقدام به 

فروش می کردند. 
بنابراین واحدهای تولید س��یمان ت��ا زمانی که با 
س��امانه های جدید فروش به روز می ش��دند نیاز به 
فرهنگ سازی داش��تند که به نظر می رسد حالا این 
آمادگی ایجاد شده تا واحدهای سیمانی کالای خود 
را در بورس عرضه کنند و قیمت ها براساس عرضه و 

تقاضا یکسان سازی شوند.
 از س��وی دیگ��ر قیمت ه��ا نیز به وس��یله بورس 
کنت��رل خواهند ش��د و اگ��ر تغیی��ری در قیمت ها 
روی ده��د یکس��ان و ب��ا هماهنگ��ی خواه��د بود. 
امیدواری��م این کار از حالت آزمایش��ی خارج ش��ود 
و س��یمانی ها ب��ه طور رس��می در ب��ورس کالا آغاز 
 ب��ه کار کنند، ف��روش این ب��ازار نیز بای��د متمرکز 

باشد. 
فرهنگ سازی نیاز به زمان دارد �

همچنین درباره دوره آزمایشی ورود سیمانی ها به 
بورس کالا، امیرحس��ین نوریان، مسئول خرید یک 
واحد س��یمانی اظهار کرد: در حوزه س��یمان 
قیمت ها 

ابلاغی اس��ت و انجمن صنعت س��یمان، هر سال یا 
چند س��ال یک بار آن را به واحدهای س��یمانی ابلاغ 
خواهد کرد اما سقف قیمتی برای آن اعلام می کنند 
و پس از آن بیش��تر شرکت ها س��یمان را با تخفیف 
ارائ��ه خواهند ک��رد. البته در هر منطق��ه  قیمت ها  
مختلف اس��ت و ب��ورس کالا می تواند به مش��خص 
ش��دن روند قیمت گذاری کمک کن��د. وی در ادامه 
خاطرنش��ان ک��رد: درحال حاضر صنعت س��یمان با 
۷۰درص��د ظرفی��ت خود مش��غول به کار اس��ت و 
در ای��ن زمینه رقابت منفی بی��ن تولیدکنندگان به 
وج��ود آم��ده، به ویژه ش��رکت هایی ک��ه بدهی های 
 بانک��ی و ارزی دارن��د و با مش��کل نقدینگی روبه رو 

هستند. 
نوریان در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه آیا ورود به 
ب��ورس کالا می تواند از این رقابت منفی پیش��گیری 
کن��د، توضی��ح داد: ب��ه ای��ن بس��تگی دارد که چه 
کالا  ب��ورس  در  س��یمانی  معام��لات  از  حجم��ی 
انج��ام بگی��رد و چه بخش��ی ب��ه صورت س��نتی و 
 بی��رون از ب��ورس کالا باش��د، توازن آنه��ا نیز مهم

 است. 
البته روش های س��نتی همچنان وجود دارند و تا 
جا افتادن بورس کالا نیازمند زمان بیشتری هستیم.

 وی همچنی��ن در پاس��خ ب��ه ای��ن پرس��ش که 
واحدهای تولیدی تا چه اندازه از راه اندازی بورس کالا 
اس��تقبال می کنند، گفت: کارخانه داران و خریداران 
 راحت تر هس��تند که به طور س��نتی خرید و فروش 

کنند. 

دفتر فروش متمرکز سیمان 
راه اندازی شد 

سیمانی ها مشتاق حضور در تالار بورس کالا
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نکاتی در مورد ۲۷ ماده 
معدنی اتحادیه اروپا 

روند کاهشی واردات 
سنگ آهن به چین

واردات س��نگ آهن و گندله به چین در ژوئن)نیمه 
خرداد تا نیمه تیر( امسال ۱۲ درصد افت ماهانه کرد 

و به ۸۳/۲۴میلیون تن رسید.
به گزارش ایفنا به نقل از استیل مینت، این آمار در 
مقایس��ه با مدت مشابه سال گذش��ته نیز ۱۳ درصد 
کاهش داش��ت. گفتنی اس��ت چین در نیمه نخست 
امس��ال ۵۳۰/۶۷ میلیون تن سنگ آهن وارد کرد که 
۲ درصد نسبت به نیمه نخست سال گذشته میلادی 

کم شده است.
صادرات س��نگ آهن برزیل به چین در ژوئن امسال 
۶ درصد رش��د کرد و میزان صادرات سنگ آهن هند 

به این کشور در این ماه شاهد ۶۲ درصد افت بود.
 بزرگترین الماس روسیه به فروش می رسد

شرکت آلروسای روسیه اعلام کرد بزرگترین الماس 
موجود در این کشور را با وزن ۲۷/۸۵ قیراط به فروش 

خواهد رساند.
به گ��زارش فارس به نقل از راش��اتودی، ش��رکت 
آلروس��ای روس��یه اع��لام ک��رد بزرگتری��ن الماس 
موجود در این کش��ور ب��ا وزن ۲۷/۸۵ قی��راط را در 
ی��ک حراج عمومی ب��ه مزایده خواهد گذاش��ت. این 
الم��اس منحصربه ف��رد صورت��ی، س��ال گذش��ته در 
روس��یه استخراج ش��د و بنا به گفته سرگئی ایوانف، 
مدیرعامل شرکت آلروس��ا پیش از به حراج گذاشتن 
این الماس، آن را تراش خواهند داد. اندازه این الماس 

منحصربه فرد به اندازه یک بادام بزرگ است.
ایوان��ف گفت: انتظ��ار داریم این الم��اس در حراج 
عمومی با ن��رخ هر قیراط ۵۰۰ ه��زار دلار به فروش 
برس��د. بر اساس ارزیابی ها، نرخ این الماس حدود ۱۴ 

میلیون دلار برآورد می شود.
وی ادام��ه داد: ای��ن الماس در روس��یه تراش داده 
خواهد شد. الماس های رنگی با وزن بالای ۱۰ قیراط 
بس��یار منحصربه فرد بوده و به طور کلی سالی یک بار 

کشف می شوند.
آلروس��ا ح��دود ۶ س��ال پیش، یک الم��اس ۳/۸۶ 
قیراطی کش��ف کرده بود. در ۸ س��ال گذش��ته، این 
ش��رکت تنها ۳ الماس صورتی بالاتر از وزن ۲ قیراط 

کشف کرده است. 

اتحادیه اروپا در س��ال گذش��ته میلادی، آخرین 
فهرست »مواد خام حیاتی« را معرفی کرد. در این 
فهرست بیست و هفتگانه که اساس و پایه صنعت و 
تولید را در اروپا ش��کل می دهد، ۲نکته قابل تامل 
وجود دارد، یکی اینکه همه مواد معدنی که به آنها 
اشاره شده، در گروه مواد نوظهور و نادر هستند)به 
غیر از زغال کک( و نش��انگر این است که هر چند 
در بس��یاری از جوامع توس��عه یافته به ویژه اروپای 
غربی تلاش بر حذف تولید و مصرف زغال است اما 
اتحادیه اروپا با ثبت زغال کک در فهرست یادشده 
همچنان بر جایگاه این کانی در صنعت اروپا تاکید 
دارد و به نظر می رس��د با همه تلاش هایی که برای 
حذف زغال س��نگ می شود، کانی س��یاه، ارزان تر 
و پرانرژی ت��ر و در نتیج��ه کاربردی تر از آن اس��ت 
که مس��ائلی مانند گرمایش زمی��ن و دغدغه های 
زیست محیطی بتواند بر آن غلبه کند و این اتفاق ها 
دلالت بر این واقعی��ت دارد که تا جایگزینی کامل 
زغال سنگ با انرژی های نو یا گاز طبیعی هنوز راه 

درازی در پیش است. 
مسئله بعدی به ۲۶ ماده دیگر مربوط می شود که 
در این فهرست اعلام شده و همگی در گروه عناصر 
نادر نوظهور می گنجند. ای��ن اتفاق حکایت از این 
دارد که صنایع اتحادیه اروپا به عنوان مصرف کننده 
ب��زرگ عناصر ن��ادر در آین��ده ای نه چن��دان دور 
نی��از زی��ادی به این م��واد دارد ک��ه از قضا بخش 
چشمگیری از نیاز خود را به واسطه واردات تامین 
می کند و در ش��رایطی که ای��ران به دنبال کاهش 
وابستگی اقتصادی به نفت است و می خواهد سایه 
س��یاه نفت را بر اقتصاد خود س��بک کند می تواند 
با در نظ��ر گرفتن جنبه های گوناگون این موضوع، 
تمرکز بیش��تری بر تولید این عناصر داشته باشد. 
همچنین از آنجایی که ش��مار تولیدکنندگان این 
عناصر در جهان بس��یار محدود است، در شرایطی 
که ای��ران با وضع تحریم های جدید روبه رو اس��ت 
ب��ا تکیه بر تولید عناصر ن��ادر می تواند تحریم ها را 
بهت��ر دور زده و موادی تولید کند که اتحادیه اروپا 
ب��رای وارد کردن آنها از ای��ران زحمت رویارویی با 

تحریم های امریکا را به خود بدهد. 

یادداشت

خبر

تمام تعرفه های گمرکی ژاپن و کشورهای اتحادیه اروپا برداشته 
می شود زیرا ژاپن و اتحادیه اروپا توافقنامه تجارت آزاد امضا کردند. 
به گزارش چیلان از کی��ودو، این توافقنامه با برخورداری از ۳۰ 
درصد تولید ناخالص داخلی جه��ان با حدود ۶۰۰ میلیون نفر در 

۲۹ کشور، بزرگترین مناطق اقتصادی جهان را شامل می شود.
بر اساس این توافق که به امضای ژانکلود یونکر رییس کمیسیون 
اروپا، دونالد تاسک رییس ش��ورای اروپا و شینزو آبه نخست وزیر 
ژاپن رس��ید، تمام تعرفه های گمرکی توکیو و کش��ورهای اتحادیه 

اروپا برداشته خواهد شد.
ه��ر دو طرف همچنی��ن در این آیین، ی��ک توافقنامه همکاری 
اس��تراتژیک را امض��ا کردند که چارچوبی ب��رای تقویت همکاری  

دوجانبه در طیف گس��ترده ای از مس��ائل دوجانبه و چند جانبه از 
جمله امنیت، جرایم اینترنتی و تغییرات اقلیمی را شامل می شود.

ش��ینزو آبه، نخس��ت وزیر ژاپ��ن، امضای ای��ن توافقنامه را یک 
»دستاورد تاریخی« خواند و گفت: در حالی که یک جانبه گرایی در 
جهان گسترش می یابد، ژاپن و اتحادیه اروپا به عنوان پرچمداران 

تجارت آزاد، این توافقنامه را امضا کرده اند.
ژاپ��ن و اتحادیه اروپا هر دو مش��مول تعرفه های ۲۵ درصدی بر 
ف��ولاد و ۱۰ درصدی ب��ر محصولات آلومینیومی از س��وی امریکا 

هستند.
ژاپ��ن و اتحادی��ه اروپا قصد دارن��د این ق��رارداد را در اواخر ماه 
مارس)اس��فند( سال آینده اجرایی کنند یعنی زمانی که قرار است 

انگلیس اتحادیه اروپا را ترک کند.
بر اس��اس این توافقنام��ه، ژاپن تعرفه ه��ای ۹۴ درصدی از کل 
واردات کالا از اتحادی��ه اروپ��ا ش��امل ۸۲ درص��د از محص��ولات 
کش��اورزی و ماهیگی��ری را حذف خواهد ک��رد، اتحادیه اروپا هم 

تعرفه های ۹۹ درصدی از واردات ژاپن را لغو خواهد کرد. 
در پی عقد این توافق، نرخ گوشت خوک و نوشیدنی اروپایی برای 
مصرف کنندگان در ژاپن پایین خواهد آمد و قطعات ماشین آلات، 
 چ��ای و ماه��ی ژاپن نیز ب��رای اروپایی ه��ا ارزان تر تم��ام خواهد

 شد.
این توافق قرار بود ماه گذشته میلادی به امضای دو طرف برسد، 
اما س��یل فاجعه باری که منجر به جان باختن بیش از ۲۰۰ تن از 

مردم ژاپن ش��د باعث گردید »شینزو آبه« نخست وزیر این کشور، 
سفر خود را به بروکسل لغو کند.

حذف تعرفه های گمرکی چین و اروپا 

 ثمن رحیمی راد: آن دسته از مواد معدنی که اتحادیه اروپا 
 )critical raw materials( آنه��ا را با عنوان مواد خام حیاتی
معرفی کرده و در فهرس��ت ۲۷ گانه  جای داده است، در اقتصاد 

اعضای این اتحادیه جایگاه بسزایی دارند.
 ای��ن در حالی اس��ت که اروپایی ها بخش زی��ادی از نیاز خود 
را ب��ا واردات، آن ه��م از تولیدکننده های انحصاری به ویژه چین 

تامین می کنند.
 در ای��ران هم تولید نمونه های��ی از مواد خام حیاتی به صورت 

آزمایشی در مرکز تحقیقات و فرآوری کرج انجام شده است. 
جایگاه مواد خام حیاتی در صنایع اروپا  �

ب��ه گزارش صمت براس��اس داده های��ی که اتحادی��ه اروپا در 
وب سایت خود منتشر کرده، این مواد پایه های صنعت و تولید را 
ش��کل می دهند و در ساخت طیف گسترده ای از کالاها و ابزاری 
که در زندگی روزمره و فناوری های مدرن اس��تفاده می شوند، به 

آنها نیاز است. 
ب��ه عبارتی دیگر رش��د فناورانه و کیفیت زندگی بس��تگی به 
دسترس��ی به حجم پرش��ماری از مواد خ��ام دارد. برای مثال در 
یک تلفن هوش��مند ممکن است تا ۵۰ نوع مختلف از این فلزات 
به کار برده ش��ود که همه آنها در اندازه، کم وزنی و عملکرد این 

ابزار تاثیرگذارند. 
همچنین ارتباط نزدیکی بین این مواد خام با فناوری های پاک 
وجود دارد و هیچ جایگزینی در س��اخت پنل های خورش��یدی، 
توربین های بادی، خودروهای الکتریکی و تجهیزات روشنایی که 

از نظر مصرف انرژی بازدهی مناسبی دارند، وجود ندارد. 
اتحادیه چه می کند؟  �

ب��ا وجود اهمی��ت زیادی که م��واد خام حیاتی ب��رای اقتصاد 
اروپ��ا دارند، در عرضه و تامین آنها ریس��ک زی��ادی وجود دارد. 
در نتیجه دسترس��ی مطمئ��ن و بدون محدودیت ب��ه این مواد، 
دغدغه ای رو به رش��د برای اتحادیه اروپا و س��ایر نقاط جهان به 
شمار می آید. برای تمرکز بیشتر بر این چالش، اتحادیه فهرستی 
 از ای��ن م��واد تنظی��م کرده که به ط��ور منظم بررس��ی و به روز 

می شود.
نخس��تین فهرس��ت م��واد خ��ام حیات��ی در س��ال ۱۳۹۰ 
خورشیدی)۲۰۱۱ میلادی( با آوردن نام ۱۴ ماده خام تهیه شد. 
انتشار فهرست دوم به سال ۱۳۹۳ خورشیدی)۲۰۱۴ میلادی( 
برمی گردد و ش��مار م��واد خام حیاتی در آن ب��ه ۲۰ ماده تغییر 
کرده اس��ت. در سال گذشته میلادی نیز شمار مواد خام حیاتی 

در فهرست سوم اتحادیه اروپا به ۲۷رسید. 
اهداف اتحادیه از تهیه فهرست  �

اگرچ��ه همه مواد خ��ام حتی آنهای��ی که در زم��ره این مواد 
حیاتی قرار نمی گیرند، برای اقتصاد اتحادیه مهم هستند، اما این 
فهرست بر مبنای دو پارامتر ارزش اقتصادی و ریسک عرضه مواد 
ش��کل گرفت. هدف اتحادیه اروپا از چنین فهرستی این است که 

قدرت رقابت صنایع اروپا بالا برود. 
برای رسیدن به این هدف باید تولید مواد خام حیاتی با ارتقای 
فعالیت های جدید اس��تخراجی تحریک ش��ود و همچنین امکان 

بازیافت آنها فراهم آید. 
تدوین این فهرس��ت همچنین آگاهی را نسبت به ریسک های 
احتمال��ی عرضه مواد خ��ام بالا می برد و فرصت های��ی را که در 

ای��ن زمینه بین کش��ورها، ش��رکت ها و 
س��رمایه گذاران حوزه اروپا وجود دارد، 

شناسایی می کند. 
در فهرس��تی که سال گذشته تنظیم شد 
۹ماده به فهرست سال ۲۰۱۴میلادی اضافه 

ش��ده اس��ت. این ۹ ماده ش��امل باریوت، 
رزین  هلیوم،  هافنیوم،  بیس��موت، 
اس��کاندینوم،  فس��فر،  طبیع��ی، 

تانتالیوم و وانادیوم می شوند. 
چالش ه��ای مربوط ب��ه مواد خام 

حیاتی 
صنعت و اقتص��اد اتحادی��ه اروپا 
برای تامین نیاز خود به مواد خامی 

که به آنها اشاره شد، به بازارهای جهانی 
وابسته و متکی هستند.

 این مواد خام در کش��ورهای جهان س��وم 
تولید و به اروپا عرضه می شوند. اگرچه برخی مواد 

به ویژه هافنیوم در اتحادیه تولید می شود، 
اما در بیشتر موارد اتحادیه وابسته 

به واردات است. 
عرضه کننده  چی��ن 

ای��ن مواد ب��ه اتحادیه اروپا اصلی 
ض��ه به شمار می آید و در واقع ۷۰درصد  عر

جهان��ی آن را به خود اختصاص داده که ۶۲ درصد این میزان به 
اتحادی��ه اروپا می رود. موادی مانن��د عناصر نادر خاکی، منیزیم، 
آنتیمونی و گرافیت طبیعی نمونه هایی هستند که از چین تامین 
می ش��وند. نیوبیم از برزیل، برلیوم و هلیوم از امریکا، پالادیوم از 
روس��یه و ایریدوم، پلاتینوم، رودیوم و روتنیوم از افریقای جنوبی 

به کشورهای عضو اتحادیه وارد می شوند. 
ب��ه ای��ن ترتیب تمرک��ز تولید در کش��ورهایی خ��اص امکان 
جایگزین��ی مب��دأ واردات را برای اتحادیه س��خت می کند، این 
در حالی اس��ت که امکان بازیافت این مواد زیاد نیس��ت و اینها 
چالش های��ی اس��ت که اروپا در ای��ن زمینه با آنها روبه روس��ت؛ 
چالش هایی که می تواند برای کشورهای مستعد تولید این مواد، 

فرصت  چشمگیری تلقی شود. 
تولید آزمایشی در ایران  �

امیر صباغ، مدیریت اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری در سازمان 

سعه  و تو
ی  ز س��ا ن نو د معا

معن��ی  صنای��ع  و 
در  گفت وگو با صمت این مواد را ایران)ایمی��درو( 

و در ای��ن باره گفت: این مواد در بیش��تر تش��ریح کرد 
باتری ابزار های تکِ یا در صنایعی صنایع فناورانه همانند 

مانن��د هوافضا و الکترونیک کاربرد دارد و به دلیل توس��عه تولید 
خودروهای الکتریکی اهمیت بیشتری هم پیدا می کند چون در 
ساخت آهنربایی که در باتری خودروهای الکتریکی قرار می گیرد 

به آنها نیاز است. 
وی ادامه داد: تا ۳ س��ال پیش، ش��رکت های چینی تمام نیاز 
جهان به این مواد را تامین می کردند اما این کش��ور برای اینکه 
از صنایع استراتژیک خود دفاع کند، ۳سال پیش تعرفه صادرات 
 ای��ن عناصر را ب��الا برد و برای تن��اژ ص��ادرات محدودیت قائل

 شد. 
در نتیجه ش��رکت های امریکایی، اروپایی، ژاپنی، اس��ترالیایی 
و کانادایی ش��روع به توس��عه تولید این مواد کردند اما همچنان 

بیشتر عرضه آنها از سوی چین است. 
در ایران نیز چیزی ب��ه عنوان معدن این عناصر نادر و حیاتی 

ی��م  ر ا م��ا ند ا
اکتش��افاتی در این زمینه 

انجام ش��ده و معادنی شناسایی 
ش��ده اند که قابلی��ت تولید عناصر کمی��اب را به 

صورت محصول جانبی دارند. 
به طور مثال در بوکسیت جاجرم، پودر آلومینا برای مواد اولیه 
تولید ش��مش آلومینیوم تولید می ش��ود که در باطله آن تلنیوم 

یافت می شود.
صباغ در توضیح بیشتر فعالیت های ایران درباره تولید مواد خام 
حیات��ی افزود: ایمیدرو در این زمینه طرحی تعریف کرده و آقای 

غلامرضا ملاطاهری نیز مجری آن است.
 در طرح یادش��ده، به وس��یله مرکز تحقیقات و فرآوری کرج 
در س��ال گذش��ته، بخش��ی از این عناص��ر را به طور آزمایش��ی 
تولید کردیم اما مس��ئله این اس��ت که بین تولید آزمایش��گاهی 
و تولید صنعت��ی، فاصله زیادی وجود دارد. در تولید آزمایش��ی 
 برخ��لاف تولید صنعتی، نرخ تمام ش��ده محصول اهمیت زیادی 

ندارد. 
در تولی��د صنعتی باید تقاضای بازار و اقتصادی بودن محصول 
را در نظ��ر گرف��ت؛ کاری ک��ه چینی ها اس��تاد آن هس��تند. در 
ص��ورت تکمیل مطالعات مجری یادش��ده و در صورت اقتصادی 
 ب��ودن محص��ول، امیدواری��م در ای��ران وارد ف��از صنعت��ی هم

 شویم. 
مدیریت اقتصادی و توسعه س��رمایه گذاری در پایان این نکته 
خاطرنش��ان کرد: چالشی که در فاز صنعتی وجود دارد این است 
 که بازارهای آن بس��یار انحصاری و تقاضا برای آن بسیار محدود

 است.
 ضمن اینکه ای��ن محصولات در داخل ای��ران مصرفی ندارند 
و بیش��تر صادراتی هس��تند، در حالی که چین، ه��م بزرگترین 
تولیدکنن��ده و صادرکنن��ده و هم بزرگتری��ن مصرف کننده این 
محصولات اس��ت اما چون ایران مصرف��ی ندارد در صورت تولید 

باید همه محصول را صادر کند که ریسک کار را بالا می برد. 

مهم ترین صادرکنندگان کنس��انتره م��س در خاورمیانه، ایران و 
ترکیه هس��تند. روند صادرات ایران در یک دهه گذشته، صعودی و 
ترکیه بدون تغییر بوده اس��ت. گفتنی است، سهم ایران از صادرات 
کنسانتره خاورمیانه در سال های ۱۳۸۰ تا ۱۳۹۵ خورشیدی)۲۰۰۱ 
ت��ا ۲۰۱۶ میلادی( به تدریج افزایش یافت. واردات کنس��انتره مس 
ب��ه خاورمیانه رقم اندکی اس��ت و در نتیج��ه خاورمیانه به خالص 

صادرکننده کنسانتره تبدیل شده است.
ب��ه گزارش اخبار فل��زات، خاورمیانه از مناطقی اس��ت که امکان 
بهره من��دی از ذخای��ر مس جهان را داش��ته اس��ت. با ای��ن وجود، 

پراکندگ��ی ذخایر مس این منطقه به گونه ای اس��ت که تنها برخی 
از کش��ورها، قابلیت بهره برداری از معادن مس این منطقه را دارند. 
ایران، ترکیه و عربس��تان سعودی، مهم ترین کشورهای تولیدکننده 
کنس��انتره مس در خاورمیانه به ش��مار می روند که ایران با اختلاف 
چش��مگیری بزرگترین تولیدکننده است. صادرات کنسانتره مس از 
خاورمیانه، با وجود افت و خیزهای چش��مگیر در س��ال های ۲۰۰۱ 
تا ۲۰۱۶میلادی، س��یری صعودی را پش��ت سر گذاش��ت و با نرخ 
رش��د سالانه ۱۲/۶ درصدی، از حدود ۱۷۵ هزار تن در سال ۲۰۰۱ 
می��لادی ب��ه بیش از ی��ک میلیون تن در س��ال ۲۰۱۶ رس��ید. در 

مقاب��ل، واردات کنس��انتره به خاورمیانه، با توج��ه به افزایش حجم 
تولی��د کنس��انتره مس در ای��ران و ترجیح ترکیه به ص��ادرات این 
محصول معدن��ی و واردات کاتد برای تامین تقاضای خود، س��یری 
نزولی داش��ت و از حدود ۱۰۸ هزار تن در س��ال ۲۰۰۱ میلادی با 
نرخ رشد س��الانه ۱۰/۳درصدی کاهش یافت و به کمتر از ۲۲ هزار 
تن در س��ال ۲۰۱۶ میلادی رسید. مهم ترین صادرکننده کنسانتره 
مس از خاورمیانه، ایران و ترکیه هس��تند که در بازه ۱۶ ساله مورد 
بررسی، همواره صادرات خود را حفظ کردند. متوسط سهم صادرات 
ایران از مجموع صادرات کنسانتره خاورمیانه، در بازه یادشده، حدود 

۲۶ درصد بود و این رقم برای ترکیه به ۶۴ درصد می رس��د. س��هم 
صادرات کنسانتره مس ایران و ترکیه از مجموع صادرات خاورمیانه 
در س��ال ۲۰۱۶میلادی، به ترتیب برابر با ۵۹ و ۲۴ درصد بود. این 
امر نش��ان دهنده رشد تولید و صادرات کنسانتره مس ایران طی ۱۶ 
سال اخیر است. علاوه بر ایران و ترکیه، عمان نیز صادرات کنسانتره 
خود را از س��ال ۱۳۸۷ خورش��یدی)۲۰۰۸ میلادی( آغاز کرده و به 
مرور حجم آن را افزایش داده اس��ت. حجم صادرات کنسانتره مس 
عمان در س��ال ۲۰۰۸میلادی، برابر با ۲۰ هزار تن بود که در س��ال 

۲۰۱۶ به بیش از ۱۰۰ هزار تن رسید.

سهم صادرات کنسانتره خاورمیانه از تجارت جهانی، ۳/۲ درصد است

فسفرعناصر نادر خاکی سبک فلورسنت آنتیموان
اسکاندیوممنیزیمگالیومباریت 
سیلیکون متالگرافیت طبیعیژرمانیومبرلیوم

تانتالیومرزین طبیعیهافنیومبیسموت
تنگستننیوبیمهلیومبورات

وانادیومفلزات گروه پلاتینوم عناصر نادر خاکی سنگینکبالت
سنگ فسفات ایندیومزغال کک 

این جدول نشان دهنده 27 ماده خام حیاتی )CRM( است که در فهرست سال 2017 میلادی گنجانده شده است

 ۲۷ نوع ماده معدنی
  که تولید و صنعت اروپا 

بر آن استوار است

نگاهی به آنچه اتحادیه اروپا با عنوان »مواد خام حیاتی« معرفی می کند
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امیر خرمی شاد
معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو

یک خاطره از ایده آفرینی 

سازمان صنایع استرالیا پیش بینی کرد
افزایش ۲۰درصدی نرخ 
فلز سرخ تا سال ۲۰۲۰ 

میلادی
ب��ر اس��اس آخری��ن پیش بینی ه��ای س��ازمان 
صنای��ع اس��ترالیا، انتظار م��ی رود تا س��ال ۱۳۹۹ 
خورش��یدی)۲۰۲۰ می��لادی(، نرخ آه��ن و روی 

کاهشی باشد اما نرخ مس افزایش خواهد یافت.
به گزارش مس پرس، این سازمان همچنین اعلام 
کرده که رش��د تولی��دات صنعتی جه��ان در نیمه 
نخس��ت امسال به اوج خود رس��یده و این احتمال 
تقویت ش��ده که قیمت ها به طورکلی در اوج چرخه 

خود قرار دارند.
درباره »روی« یک عامل دیگر نیز تاثیرگذار است؛ 
قیمت های بالا باعث تشویق راه اندازی معادن جدید 
می شود. درنتیجه انتظار می رود نرخ این فلز تا سال 

۲۰۲۰ میلادی به ۱۷ درصد کاهش یابد.
گ��زارش منابع و انرژی همچنی��ن بیان می کند: 
مس ممکن است این روند را نادیده بگیرد و کندی 
رش��د عرض��ه تولیدات معدن��ی، ق��ادر نخواهد بود 
تقاضای رو به رش��د از سمت زیرساخت های انرژی 
را پاس��خ دهد. از این رو، انتظار می رود در بازارهای 
جهان��ی، نرخ مس از ۶ هزار و ۴۶۲ دلار به ازای هر 
تن در س��ال جاری، با بیش از ۲۰ درصد رش��د به 
میانگی��ن ۷ ه��زار و ۹۱۰ دلار در هر تن در س��ال 

۲۰۲۰میلادی افزایش یابد.

تجربه شیرینی که من در زمینه ایده آفرینی دارم 
به حدود ۲۰ س��ال پیش یعن��ی زمانی برمی گردد 
که مدیرعامل یکی از ش��رکت های بزرگ با ۱۰۰۰ 
نفر پرس��نل بودم؛ شرکتی که نزدیک به ۲۵ تا ۳۰ 
درص��د محص��ول آن صادراتی بود. در نخس��تین 
س��الی که کار خود را آغاز کردم، با بررس��ی اولیه 
متوجه شدم حدود ۴۵ مهندسی که در این شرکت 
مش��غول هستند پس از پایان س��اعت کاری که ۴ 
بعدازظهر بود، ۲ تا ۳ س��اعت همچنان در شرکت 
می مانند تا از مزایای اضافه کاری برخوردار ش��وند 
که البته ماندن آنها کارایی نداشت و فقط به منظور 

سپری شدن زمان و دریافت اضافه کاری بود. 
به همین منظور جلس��ه ای با مهندس��ان برگزار 
ک��ردم و به آنها اعلام ک��ردم از این پس هیچ یک 
از ش��ما اج��ازه ماندن در ش��رکت ب��رای دریافت 
اضاف��ه کاری ندارید اما هم��ان رقمی را که در ازای 
اضافه کاری در ش��رکت دریافت می کردید، به شما 
می دهم فقط از شما می خواهم در زمان مفیدی که 
در ش��رکت حضور دارید، آنچه فکر می کنید سبب 
ارزش آفرینی می ش��ود را مطرح کنید تا شرکت از 
آن بهره من��د ش��ود. در این زمینه ب��ا هیات مدیره 
صحبت کردم و آنها ه��م نظر من را پذیرفتند؛ هر 
چند کارگران واکنش مثبتی نشان ندادند و شورای 
کار، این اق��دام را غیرقانونی خواند و اعلام کرد در 
این صورت باید مزایای مش��ابه ب��ه کارگران تعلق 
بگی��رد. برای جلب رضایت کارگ��ران در جمع آنها 
این مثال را آوردم که هر ش��رکتی حکم یک انسان 
زنده را دارد و همان گونه که برای هر انسان زنده ای 
زندگی بدون دس��ت و پا ممکن نیس��ت، برای یک 
ش��رکت هم بقا بدون کارگران ممکن نیست چون 
کارگران برای ش��رکت حکم دست و پا را دارند. به 
همین ترتیب مهندس��ان و متخصص��ان نیز حکم 
مغز، چشم و گوش ش��رکت را دارند. اگر دیوانه ای 
به سمت شما س��نگی پرتاب کند، نخستین جایی 
که از آن مراقبت می کنید س��ر و صورت تان است و 
هر قدر هم که دس��ت و پا مهم باشد به وقت خطر 
اولویت شما مراقبت از مغز ، چشم و گوش تان است. 

این مثال، کارگران را قانع کرد. 
در ادامه، از مهندس��ان ایده های بسیاری دریافت 
ک��ردم که ۳ نمونه آن موثر افتاد و باعث ش��د ۲۰ 
س��ال پیش در پایان س��ال، یک میلیارد تومان به 
س��ود ش��رکت اضافه ش��ود. این رقم یک میلیارد 
تومان هزینه ای که بابت اضافه کار انجام نش��ده به 
مهندس��ان داده می شد را پوش��ش داد و علاوه بر 
آن ب��ا مجوزی که از هیات مدیره داش��تم، مزایای 
غیرنق��دی را به کارگران اختص��اص دادم و به آنها 
گفت��م این کالاه��ا از مح��ل ایده هایی اس��ت که 
مهندس��ان ارائه کردن��د. این روند در ۶س��الی که 
مدیر آن ش��رکت بودم، ادامه داشت و حتی گاهی 
کارگران از من می پرس��یدند حقوق مهندس��ان را 
اضافه نمی کنم؟ در واقع منافع حاصل از ایده ها به 

کل شرکت رسیده بود. 

یادداشت 

خبر

وزارت بازرگانی چین اعلام کرد یک ش��کایت در سازمان تجارت 
جهانی درباره فهرس��ت تعرفه پیش��نهادی واش��نگتن بر کالاهای 

چینی به ارزش ۲۰۰ میلیارد دلار تنظیم کرده است.
به گزارش ایس��نا به نقل از رویت��رز، وزارت بازرگانی چین اعلام 
کرد این کش��ور هفته گذش��ته به دنبال تهدی��د امریکا برای وضع 
تعرفه ۱۰ درصدی بر واردات کالاهای چینی به ارزش ۲۰۰ میلیارد 
دلار، علیه یکجانبه گرایی امریکا به سازمان تجارت جهانی شکایت 

کرد.
پیش از این نیز ش��ریکان تجاری بزرگ امریکا از جمله اتحادیه 
اروپ��ا، چین و ژاپن، نگرانی عمیق خود را نس��بت به تدابیر امریکا 
ب��رای وضع تعرفه های جدید روی واردات خودرو و قطعات خودرو 

در سازمان تجارت جهانی)WTO( ابراز کرده بودند.
دولت ترامپ با انتقاد از عملکرد س��ازمان تجارت جهانی، مدعی 
شده این نهاد در مسائل تجاری حاکمیتی مداخله می کند و چین 
برخلاف قولی که در زمان پیوس��تن به سازمان تجارت جهانی در 
س��ال ۱۳۸۰ خورش��یدی)۲۰۰۱ میلادی( داده بود، در گش��ایش 

اقتصاد خود کوتاهی کرده است.
دونالد تاس��ک، رییس ش��ورای اروپایی نیز روز دوشنبه در چین 
گفت: س��ازمان تجارت جهانی به مقررات جدی��دی درباره انتقال 

اجباری فناوری و یارانه های صنعتی نیاز دارد.
تاس��ک و ژان کلود یانکر، رییس کمیسیون اروپا در انتظار دیدار 
با لی کی کیانگ، نخست وزیر چین و نشست سالانه رهبران چین و 

اتحادیه اروپا در پکن هستند.
یانک��ر در کنفرانس مطبوعاتی مش��ترک با مقامات چینی گفت: 

چی��ن می داند چطور اقتصاد خود را توس��عه ده��د و اگر بخواهد، 
می تواند این کار را انجام دهد.

شکایت چین از امریکا روی میز سازمان تجارت جهانی

 س��ال گذش��ته، صادرات لیتیوم از شیلی 
ب��ه عنوان کش��وری که بزرگترین ذخایر ش��ناخته 
ش��ده این فلز س��فید را در جهان دارد، رشد کرد و 
لیتیوم چهارمین ماده معدنی شد که از شیلی صادر 
می ش��ود. این در حالی است که رتبه های نخست تا 
س��وم صادرات مواد معدنی این کشور به ترتیب به 

مس، مولیبدن و سنگ آهن اختصاص دارد. 
در حال��ی که لیتی��وم ماده ای کلی��دی در تولید 
باتری هایی به ش��مار می آید ک��ه انرژی خودروهای 
الکتریکی را تامین می کنند، ارقامی که کمیس��یون 
مس شیلی)Cochilco( منتشر کرده است، نشان 
می ده��د ارزش محموله ه��ای لیتی��وم صادراتی با 
کشتی از شیلی در سال گذشته میلادی به ۶۸۴/۲ 
میلیون دلار رسید. این رقم نسبت به سال پیش از 
آن)۲۰۱۶میلادی( ۴۷ درصد رشد داشت و در سال 

۲۰۱۶ میلادی ۴۶۵ میلیون دلار بود. 
مس همچنان اصلی ترین ماده معدنی صادراتی در 
شیلی است و ۸۹ درصد کل ارزش صادرات معدنی 

این کشور را به خود اختصاص می دهد.
 در س��ال گذشته، ارزش مسی که از شیلی صادر 
ش��د ۳۳/۹ میلیارد دلار ب��ود. در همین حال ارزش 
ص��ادرات مولیبدن ب��ه ۱/۲ میلی��ارد دلار و ارزش 
ص��ادرات س��نگ آهن به بیش از ی��ک میلیارد دلار 

رسید. 
ت  م��ا مقا

تحلیلگ��ران  و 
معتقدن��د  ش��یلیایی 

لیتیوم این ظرفی��ت را دارد 
که به دومین ماده معدنی صادراتی شیلی 

تبدیل شود. 
ح��دود ۶ ماه پیش و اوایل س��ال جاری میلادی، 
کورفرو)س��ازمان دولتی توس��عه تولید ش��یلی( با 
شرکت ش��یلیایی »اس کیوامِ« قراردادهایی منعقد 
کرد که بنا بر آن، این ش��رکت خصوصی مجوز دارد 
ظرفیت تولید لیتیوم خود را توس��عه دهد و آن را از 
۴۸هزار تن به ۷۰ هزار تن در سال برساند و به ۱۰۰ 

هزار تن تا سال آینده میلادی ارتقا دهد. 
این در حالی اس��ت که چین در تلاش اس��ت در 
این ب��ازار بیش از این پیش��روی کند. این کش��ور 
درحال حاض��ر ج��زو ۵ تولیدکننده برت��ر لیتیوم به 
شمار می آید اما در گزارشی که وب سایت کوآرتز در 
این زمینه در ۳۰ مه)۹ خرداد( منتش��ر کرد، آمده 
که شرکت چینی»تیانجی لیتیوم« به تازگی بیش از 
۴میلیارد دلار به شرکت اس کیوامِ پرداخت کرده تا 

دومین سهامدار بزرگ این شرکت شود. 
ای��ن ق��رارداد این فرص��ت را برای چی��ن فراهم 
م��ی آورد تا کنترل موثری بر بیش از نیمی از تولید 

کنونی لیتیوم در جهان داشته باشد.

قعیت  � مو
ه  ی�ژ زمین شناسی و

هم��ه ذخای��ر لیتی��وم ش��یلی در ش��وراب ها و 
قس��مت های پایین دشت های نمک پهناوری که در 
شمال این کشور گسترده ش��ده اند، یافت می شود. 
 این ش��ورابه ها تنها نیاز به فضای کافی برای تبخیر 

دارند. 
برعکس ش��یلی، ذخایر اس��ترالیا که بنا بر گفته 
س��ازمان زمین شناس��ی امری��کا اکن��ون بزرگترین 
تولیدکنن��ده لیتیوم جهان اس��ت، در س��نگ های 

سخت پیدا می شود.
 در نتیج��ه، هزینه ف��رآوری لیتیوم در اس��ترالیا 
نسبت به شوراب های شیلی بیشتر است. در نتیجه 
شیلی با توجه به این موقعیت ویژه زمین شناسی، از 
طرح هایی برای توسعه صنایع پایین دست و صنعت 

باتری لیتیومی خبر داده است. 
سرجیو هِرناندِز، معاون مدیرعامل کمیسیون مس 

شیلی 
در م��اه گذش��ته در 
این باره به رس��انه ها 
تا سال ۲۰۳۵  گفت: 
خورش��یدی(  می��لادی)۱۴۱۴ 
ارزش این صنعت در ش��یلی به حدود 
۱۰ میلیارد دلار می رس��د. ای��ن ارزش، ترکیبی از 
محصولات کربنات و هیدروکسید لیتیوم و همچنین 

محصولات با ارزش افزوده مانند کاتدهاست. 
بن��ا ب��ر گفت��ه موسس��ه »بنِچ م��ارک مینِرال��ز 
اینتلی جِن��س« در هر حال س��رمایه گذاران درباره 
موج��ی از پروژه های لیتیومی جدی��د که به تازگی 
آغاز ش��ده و از استرالیا تا ایالت نوِادای امریکا پیش 
رفته و می خواهد از جریان رو به رشد قیمت ها بهره 

ببرد، اظهار نگرانی می کنند. 
به��ای کربنات لیتی��وم به عنوان ی��ک ماده خام 
کلیدی در باتری های لیتیوم یون در ۱۲ ماه گذشته 
۴۰ درص��د افزایش داش��ته ک��ه برآم��ده از تولید 

خودروهای الکتریکی است. 
در همین حال در س��ال جاری میلادی که حدود 
۶ ماه آن س��پری شده، ارزش سهام ها در بزرگترین 
تولیدکنن��ده لیتی��وم جه��ان کاهش داش��ته، این 
در حالی اس��ت که در سال گذش��ته میلادی رشد 

چشمگیری را تجربه کرده بود. 

بن��ا ب��ر داده های منتش��ر ش��ده در ویکی پدیای 
انگلیسی، رتبه کش��ورهای برتر تولیدکننده لیتیوم 
در س��ال گذش��ته میلادی  نس��بت به سال پیش 
از آن)۲۰۱۶می��لادی( تغییری نداش��ته اس��ت. در 
س��ال ۲۰۱۶ میلادی نی��ز مانند ۲۰۱۷، اس��ترالیا، 
ش��یلی، آرژانتی��ن، چی��ن و زیمبابوه ب��ه ترتیب ۵ 
تولیدکننده برتر بودند. براس��اس ارقام منتشرش��ده 
در همی��ن منبع در س��ال ۲۰۱۶می��لادی، پرتغال 
 و برزی��ل ب��ه ترتی��ب رتبه ه��ای شش��م و هفتم را 

داشتند.
 در این س��ال کل تولی��د معادن لیتی��وم جهان 
۳۶ه��زار تن ب��ود که از این می��زان ۱۴هزار و ۳۰۰ 
تن به اس��ترالیا، ۱۲هزار تن به شیلی، ۵هزار و ۷۰۰ 
ت��ن به آرژانتی��ن، ۲هزار تن به چی��ن، ۹۰۰ تن به 
زیمبابوه، ۲۰۰ تن به پرتغال و ۲۰۰ تن نیز به برزیل 

اختصاص داشت. 
نم��ودار، کش��ورهایی را که بیش��ترین لیتیوم را 
 در س��ال گذش��ته می��لادی تولی��د کردند، نش��ان 

می دهد. 
منب��ع، داده های نمودار س��ازمان زمین شناس��ی 
امریکاس��ت. در خط عمودی، میزان تولید در واحد 
میلیون نش��ان داده شده و در خط افقی، از چپ به 
راست، استرالیا، ش��یلی، آرژانتین، چین و زیمبابوه 
به عنوان بزرگترین تولیدکنندگان معرفی شده اند. 

پژوهشگران، مهندسان و کارشناس��ان معدن تصمیم دارند ۱۰ سال 
دیگر یخ ماه را حفاری کنند. آنها تصمیم دارند با کمک این یخ، اکسیژن، 

آب و سوخت موشک بسازند.
به گزارش مهر به نقل از اس��پیس، جمعی از دانشمندان، مهندسان و 
کارشناسان معدن مشغول تهیه نقشه اولیه سخت افزار و ماموریت هایی 
برای اکتشاف یخ آب در قطب های ماه هستند. یخ را می توان به اکسیژن، 
آب مایع و س��خت موش��ک تبدیل کرد. اس��تفاده از ذخای��ر این منابع 
ک��ه به عقیده پژوهش��گران در قطب های ماه به وفور یافت می ش��ود، به 
فضانوردان کمک می کند در ماه زنده بمانند و از سوی دیگر برای تاجران 

فضایی نیز س��ودآور است. به عنوان مثال ش��رکت یونایتد لانچ الِاینِس 
)United Launch Alliance( در سال ۱۳۹۵ خورشیدی)۲۰۱۶ 
می��لادی( اع��لام کرد به ازای هر کیلوگرم س��وخت موش��ک که از مواد 
موجود در ماه س��اخته ش��ده و به مدار زمین آورده ش��ود، ۳ هزار دلار به 
توس��عه دهنده پرداخت می کند. این شرکت همچنان بر پیشنهاد خود 
پابرجاس��ت. صنعت ماهواره های مخابراتی نیز نخستین بازاری است که 
از سوخت تهیه شده از ماه استقبال می کند. به همین دلیل، دانشمندان، 
مهندس��ان و مکتش��فان طرفدار حفاری در ماه، مشغول بررسی ویژگی 
یخ ماه به عنوان یک کالای تجاری هستند. برای این منظور به اطلاعات 

بیش��تری درب��اره مخازن یخ، نح��وه توزیع آن، غلظ��ت، کمیت، مکان، 
عمق و ویژگی ه��ای ژئوتکنیکال نیاز دارند. همچنین باید ش��بکه های 
اس��تخراج و فرآوری را طراحی کنند و بس��ازند. در همین راستا فیلیپ 
متزگر، یکی از سیاره شناس��ان در انس��تیتو فضایی فلوریدا در اورلاندو 
می گوید: فاصله کمی تا حفاری در ماه داریم.  بسیاری از کشورها تمایل 
دارند در س��طح ماه فعالیت کنند اما به گفت��ه متزگر، حفاری در ماه ۱۰ 
س��ال دیگر آغاز می ش��ود زیرا باید زمان مورد نیاز برای دس��ته بندی و 
بررسی منابع را در نظر گرفت. پس از آن باید فناوری های مورد نیاز برای 
 اس��تخراج نیز بررس��ی ش��ود. چنین فعالیت هایی به ۱۰ سال زمان نیاز 

دارد.
اما درحال حاضر بزرگترین مشکل در این حوزه، شکل یخ در ماه است 

زیرا روش حفاری این منبع با توجه به شکل یخ تعیین می شود.

دانشمندان ۱۰سال دیگر ماه را حفاری می کنند

 لیتیوم
  چهارمین ماده معدنی صادراتی شیلی می شود
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مس ارزان شد
میزان تولید معادن مس در جهان در ۳ماه نخست سال 
جاری میلادی، ۷درصد افزایش یافت و نرخ این فلز در هر 

تن ۶۸۰ دلار ارزان شده است.
به گزارش ایس��نا، براس��اس جدیدترین گزارش گروه 
مطالع��ات بین المللی م��س )ICSG(، تولیدکنندگان 
معادن مس جهان در ۳ ماه نخس��ت سال جاری میلادی 
بی��ش از ۴میلی��ون و ۹۵۴ هزار تن م��اده معدنی تولید 
کردن��د که این میزان در مدت مش��ابه س��ال گذش��ته 

۴میلیون و ۶۲۸ هزار تن بوده است.
از ای��ن میزان، ۲میلیون و ۷۰۷ هزار و ۴۰۰ تن در قاره 
امریکا، یک میلیون و ۲۰ هزار و ۸۰۰ تن در آس��یا، ۵۰۷ 
ه��زار و ۶۰۰ تن در افریقا، ۴۵۵ ه��زار تن در اروپا و ۲۶۳ 

هزار و ۲۰۰ تن در اقیانوسیه تولید شده است.
بر اس��اس اعلام ایمیدرو، تولیدکنندگان جهانی مس 
در ۳ماه نخس��ت س��ال جاری میلادی ۵میلیون و ۹۰۷ 
هزار تن مس تصفیه ش��ده تولید کردند. این رقم در مدت 
مش��ابه س��ال گذش��ته ۵میلیون و ۷۳۷ هزار تن بود که 

نشان دهنده افزایش ۳درصدی است.
در همین مدت، ظرفیت معادن مس جهان به ۶میلیون 
و ۷۴ هزار تن رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

حاکی از رشد ۲درصدی است.
بن��ا بر این گزارش، نرخ جهانی م��س در ماه های اخیر 
با کاهش روبه رو ش��ده اس��ت؛ به طوری ک��ه نرخ این فلز 
از ح��دود ۶۸۸۰ دلار بر تن در ماه آوریل به حدود ۶۲۰۰ 

دلار بر تن در ماه جاری میلادی)ژوئیه( رسیده است.

پوسکو به کمک فولادساز 
چینی می آید

پوس��کو آی س��ی تی)POSCO ICT( ک��ه ی��ک 
ش��رکت تابع پوسکو کره جنوبی اس��ت اعلام کرد شبکه 
کنترل های خ��ودکار و جرثقیل های هوش��مند را برای 
واح��د نورد پیوس��ته و نورد گرم ش��رکت آه��ن و فولاد 
ش��اگانگ جینگتان��گ چین)SJUIS( در اس��تان هبی 

نصب می کند.
 SJUIS ،به گ��زارش چیلان به نقل از اس��تیل مینت
از س��ال ۱۳۸۸ خورشیدی )۲۰۰۹ میلادی( سالانه ۹/۷ 
میلیون تن فولاد ویژه خودروس��ازی، لوله های فولادی و 

ورق های فولادی تولید می کند.
با اس��تفاده از فناوری ش��رکت پوس��کو، SJUIS قادر 
خواهد بود شبکه لجستیک و ساخت کارخانه را خودکار 

کند.
براس��اس گزارش ها، این فولادس��از چینی با فناوری 
جدید قادر خواهد بود خطوط تولید و شبکه لجستیک را 

به طور کامل و اتوماتیک کنترل کند.
در دی ۱۳۹۶ )ژانوی��ه ۲۰۱۷( کارخانه تابع پوس��کو 
همچنین یک شبکه چرثقیل های خودکار را برای اسکله 

SJUIS نصب و راه اندازی کرد.
ش��رکت آلمان��ی Schneider و همینطور ش��رکت 
دانیلی ایتالیا برای این مناقصه اعلام آمادگی کرده بودند 
که در نهایت پوسکو پذیرفته شد و این فناوری را ارائه کرد.

پوس��کو آی س��ی تی ارائه دهن��ده خدم��ات فناوری 
اطلاعات و مهندسی اس��ت که شبکه های آی تی را برای 

شرکت ها و کارخانه های فولاد طراحی می کند.
فولادس��ازان چینی علاق��ه زیادی ب��ه کارخانه های 
هوش��مند پی��دا کرده ان��د. چینی ه��ا برنامه بازس��ازی 
بخش های مختلف را از س��ال ۱۳۹۴ خورشیدی)۲۰۱۵ 
میلادی( در دس��تور کار قرار داده ان��د تا با کمبود عرضه 
مقابله کنند و با ارتقای بهره وری، رقابت پذیری خود را در 
بازار افزایش دهند. به همین دلیل کارخانه های هوشمند 

برای چینی ها اهمیت زیادی پیدا کرده است.
این شرکت تابع پوسکو در سال ۲۰۱۵ میلادی نیز یک 
توافقنام��ه همکاری فنی با گ��روه آهن و فولاد هبی امضا 
کرده بود تا شبکه های پردازش آهن و فولاد تانشان را که 

یکی از شرکت های تابع هبی است اصلاح کند.
پوس��کو آی س��ی تی به تازگی جرثقیل های اتوماتیک 
شرکت آهن و فولاد تانگشان را نیز راه اندازی کرده است.

آرامش بازار طلا پس از 
کاهش ۱۲ دلاری قیمت

قیم��ت ط��لا در معاملات روز چهارش��نبه تحت تاثیر 
بالا مان��دن ارزش دلار امریکا، نزدیک به پایین ترین نرخ 
یک س��ال گذشته ایستاد. به گزارش ایسنا، هر اونس طلا 
برای تحویل فوری در معاملات روز جاری بازار س��نگاپور 
تغییر چندانی نداش��ت و در ۱۲۲۷/۷۸ دلار قرار گرفت. 
بهای معاملات این بازار روز سه ش��نبه یک درصد سقوط 
ک��رد و ب��ه ۱۲۲۵/۵۸ دلار رس��ید ک��ه پایین ترین نرخ 
از ژوئیه)نیم��ه تیر تا نیمه مرداد( س��ال گذش��ته بود. در 
بازار امریکا، ه��ر اونس طلا برای تحویل در اوت ثابت بود 
و ۱۲۲۷/۸۰ دلار معامله ش��د. به��ای معاملات این بازار 
روز سه ش��نبه ب��ا ۱۲/۴۰دلار یا یک درص��د کاهش، در 
۱۲۲۷/۳۰ دلار بس��ته ش��ده بود که پایین ترین نرخ در 
یک س��ال گذش��ته بود.= یوئیچی ایکه میزو، مدیر شعبه 
توکیوی بانک آی سی بی سی استاندارد )ICBC( اظهار 
کرد: رش��د ارزش دلار به دنبال اظهارات جروم پاول، نرخ 
طلا را با کاهش روبه رو کرد. س��رمایه گذاران در بازارهای 
نوظه��ور، کالاها را فروخته و دلار خریداری می کنند زیرا 
س��رمایه گذاری باثباتی به نظر می رسد. تا زمانی که این 
رون��د ادامه دارد، وضعیت دش��واری ب��رای کالاها وجود 

خواهد داشت.

اخبار

بررسی ها نشان می دهد شرکت ایتالیایی طراح و سازنده کاپ جام 
جهانی از حدود ۵ کیلوگرم طلا در این کاپ استفاده کرده است.

به گزارش فارس به نقل از راشاتودی، یکی از جنجالی ترین مسائل 
جام جهانی درباره جنس کاپ، میزان طلای مورد استفاده در آن و 

ارزش واقعی آن است.
بدون اغراق بس��یاری از طرفداران فوتبال همواره نس��بت به نرخ 
واقع��ی کاپ ج��ام جهانی و رقم دقیق طلای مورد اس��تفاده در آن 

کنجکاو بوده اند.
می��لادی(  س��ال ۱۳۴۹ خورش��یدی)۱۹۷۰  در  کنون��ی  کاپ 
برِتون��ی«  ایتالیایی»اس��تابیلیمِنتو آرتیس��تیکو  توس��ط ش��رکت 
)Stabilimento Artistico Bertoni( طراحی و برای نخستین 

بار در جام جهانی آلمان غربی در س��ال ۱۳۵۳ خورش��یدی)۱۹۷۴ 
میلادی( رونمایی شد.

گازانیجی��ا، ط��راح این کاپ می گوید: من برای س��اخت آن از دو 
تصویر ورزشکار و جهان الهام گرفتم.

کاپ قبل��ی با نام جولز ریمت، پ��س از ۳دوره قهرمانی برزیل در 
جام جهانی در س��ال های ۱۹۷۰، ۱۹۵۸ و ۱۹۶۲ میلادی)۱۳۵۳، 
۱۳۳۷ و ۱۳۴۱ خورش��یدی( به تیم ملی برزیل اهدا شد چراکه در 
آن زمان رس��م بود هر تیمی که ۳دوره قهرمان جام جهانی ش��ود 
کاپ ج��ام جهانی را برای همیش��ه نگه دارد. البته در س��ال ۱۳۶۲ 
خورش��یدی)۱۹۸۳ میلادی( این کاپ از برزیل دزدیده شد و هیچ 

وقت کشف نشد.

کاپ فعل��ی ۳۶/۸ س��انتی متر بلندی دارد و قط��ر کف آن ۱۲/۵ 
سانتی متر است. وزن کامل این کاپ ۶۱۷۵ گرم است و ۴۹۲۷ گرم 
طلای ۱۸ عیار در آن به کار رفته اس��ت. البته در کف این کاپ دو 
لایه مرمر سبز برای پایدار بودن آن مورد استفاده قرار گرفته است.

بنا بر اعلام موسسه بولیون استار)BullionStar( سنگاپور، میزان 
۴۹۲۷ گ��رم طلای ۱۸ عیار برابر ب��ا ۳۶۹۵/۲۵ گرم طلای خالص 
معادل ۱۱۸/۸ اونس اس��ت. این موسس��ه مدعی اس��ت با احتساب 
 ه��ر گ��رم طلا به ن��رخ ۴۰ دلار، ای��ن کاپ ۱۵۰ ه��زار دلار ارزش 

دارد.
از ای��ن کاپ تاکنون ۱۴ ب��ار در جام های جهانی ۱۳۵۳ تا ۱۳۹۷ 
خورش��یدی )۱۹۷۴ تا ۲۰۱۸ میلادی( اس��تفاده شده و فیفا به هر 

کش��وری که برنده جام جهانی فوتبال می ش��ود، یک کپی از کاپ 
اصلی هدیه می دهد.

همه چیز درباره کاپ جام جهانی

 ثم�ن رحیمی راد: روس��یه دومین 
کشوری اس��ت که بزرگترین ذخایر زغال 
س��نگ جه��ان را دارد، اما ح��الا یکی از 
معادن متروک زغال این کش��ور در شهر 
چلیابینس��ک در مرکز کش��ور، به یکی از 
آلوده ترین مناطق روس��یه تبدیل شده و 
به ایجاد تنش میان مردم محلی و شرکت 

مالک معدن انجامیده است.
 علت ای��ن تنش، آتش س��وزی دائمی 
در معدن زغال س��نگی است که تعطیل 
 ش��ده، اما دود حاص��ل از آن هوا را آلوده 

می کند.
 س��ال ها تلاش مسئولان برای دست و 
پنجه نرم کردن با این مش��کل بی نتیجه 
ب��وده، اما حالا ش��رکت صاح��ب معدن 
می گوید راه حلی برای آن پیدا کرده، این 
در حالی است که مردم محلی می گویند 
ای��ن راه ح��ل ب��رای برطرف ک��ردن یک 
مش��کل محیط زیس��تی به ایجاد مشکل 

محیط زیستی دیگری منجر می شود. 
به گزارش صمت به نقل از بی بی س��ی 
انگلیس��ی، گفته می ش��ود مع��دن زغال 
س��نگ در نزدیکی ش��هر چلیابینس��ک 

روسیه، بزرگترین معدن روباز اوراسیاست 
که حالا پس از ۸۰ س��ال تعطیل شده و 

آتش گرفته است.
 در این معدن، زغال س��نگ در فضای 
باز دچار آتش سوزی خود به خودی شده 
و دود برآم��ده از آن ب��رای مردم منطقه 
دردسر درست کرده و حالا مسئولان باید 

راه چاره ای پیدا کنند. 
ش��رکت صاحب معدن گفته می خواهد 
برای رفع این مش��کل میلیون ها تن گِل 
را ب��ه دیواره��ای معدن بریزد تا س��طح 
از فضای��ی در  را  و گل  بپوش��اند  را  آن 
۲۰ کیلومتری معدن زغال س��نگ تامین 
می کند؛ جایی که تاسیسات بزرگی برای 
اس��تخراج مس در حال س��اخت است و 
سالانه ۲۸ میلیون تن خاک حاوی مس از 
آن خارج می شود و ۹۹/۵ درصد از خاکی 
 که بی��رون آورده می ش��ود، دورریختنی 

است. 
خاکی که از عمق زمین خارج می شود، 
با آب مخلوط اس��ت و ب��ه معدن قدیمی 
زغال سنگ آورده می شود تا آنجا ریخته 
ش��ود، ام��ا م��ردم چلیابینس��ک از این 

راه حل و البته همه پروژه اس��تخراج مس 
خشمگین هستند.

 آنه��ا ب��ر پلاکاردهایی ک��ه در تجمع 
اعتراض��ی به پروژه اس��تخراج مس حمل 
 می کردن��د، نوش��تند می خواهی��م نفس

 بکشیم. 
فعالان محیط زیس��ت می گویند تلنبار 
ک��ردن گل حاصل از اس��تخراج مس در 
مع��دن قدیمی زغال س��نگ، بهترین راه 
ب��رای خ��لاص ش��دن از ش��ر نخاله های 
ساختمانی اس��ت اما معترضان می گویند 

راه حل خطرناکی است. 
ولادیمی��ر کازانتس��ف، وکی��ل و یکی 
از معترض��ان اس��ت. او در ای��ن ب��اره به 
بی بی سی می گوید: در خاک معدن مس، 

مواد سمی وجود دارد و وقتی به 
مع��دن قدیمی زغال 
س��نگ ریخته شوند 
به آب های زیرزمینی 

نفوذ می کنند. 

چلیابینسک یکی از آلوده ترین شهرهای 
روس��یه اس��ت و ۸ دهه صنعتی س��ازی 
کارخانه ه��ای  ش��ده  باع��ث  ش��وروی 
س��اخته  اینج��ا  در  بس��یاری   کوچ��ک 

شود. 
سال هاس��ت ک��ه مس��ئولان می گویند 
در  منطق��ه  زیس��ت بومی  ش��رایط 
کنت��رل اس��ت و در ای��ن س��ال ها نی��ز 
دول��ت تاکی��د  ک��رده ک��ه لازم اس��ت 
 آتش س��وزی معدن زغال سنگ خاموش 

شود. 
پ��روژه انتق��ال گل بای��د ب��ه تایی��د 
سازمان های دولتی مرکزی هم برسد، اما 
مشاور محیط زیست دولت محلی می گوید 

درباره کارکرد این پروژه مطمئن است. 
مش��اور  بزروک��ف،  ویتال��ی 
محیط زیس��ت دولت محلی در 
گفت وگو با بی بی س��ی در این 
ب��اره می گوید: ما از راهنمایی 
اس��تفاده  کارشناس��ان 

 کردیم. 
قانون  براساس  چیز  همه 

انجام می ش��ود و اگر کارشناسان بگویند 
چیزی درس��ت نیس��ت محال اس��ت که 
دولت از آن حمای��ت کند. دولت بر روند 
کاره��ا نظارت دارد و هم��ه باید به دولت 

اعتماد کنند. 
محلی  دول��ت  مش��اور محیط زیس��ت 
چلیابینس��ک در حالی بر اعتماد به دولت 
تاکی��د می کند که چنی��ن چیزی در این 
منطقه کمیاب اس��ت. س��اخت کارخانه 
ذوب مس در این ش��هر اش��تباه دیگری 
اس��ت و به تخریب بیش��تر محیط زیست 

می انجامد. 
در همی��ن ح��ال مدی��ران کارخان��ه 
می گوین��د آلودگی ه��ای ای��ن کارخانه، 
مرب��وط ب��ه گذش��ته و زم��ان ش��وروی 
اس��ت و تجهی��زات جدید و م��درن، این 
 مش��کل را ن��دارد، اما معترض��ان متقاعد 

نمی شوند. 
حالا این ش��هر، نماد آلایندگی طبیعت 
توسط صنایع شده در حالی که صاحبان 
صنایع روس��یه ادعا می کنند برنامه های 
آنها س��الم اس��ت؛ چیزی که م��ردم رد 

می کنند.
 به این ترتیب دعوا بر سر پروژه قدیمی 
اس��تخراج زغال س��نگ و پ��روژه کنونی 

استخراج مس در این شهر ادامه داد. 
زغال سنگ در روسیه  �

گفتنی اس��ت روس��یه پ��س از امریکا 
دومین ذخایر بزرگ زغال س��نگ جهان 
را در اختیار دارد که برابر ۱۹درصد از کل 

ذخایر جهان است. 
مجم��وع ذخای��ر زغ��ال س��نگ ای��ن 
کش��ور برابر ۱۷۳ میلی��ارد تن و مجموع 
 ذخای��ر امری��کا براب��ر ۲۶۳ میلی��ارد تن

 است. 
زغال س��نگ همچنین بزرگترین منبع 
انرژی در روس��یه به شمار می آید و ۱۴/۴ 
درصد از برق کش��ور با سوخت این کانی 

تامین می شود. 
 ۱۳۹۶ س��ال  از  چن��د  ه��ر 
از قدرت  می��لادی(  خورش��یدی)۱۹۹۰ 
زغال س��نگ در روس��یه کاس��ته شده، 
ام��ا این کش��ور همچنان شش��مین 

تولیدکننده بزرگ جهان است.

اعتراض روس ها به آتش سوزی
 یک معدن زغال سنگ متروک

قیمت س��نگ آهن عیار بالا با تش��دید مقابله دول��ت چین با آلودگی 
هوا به وس��یله محدود کردن فعالیت صنعتی که خریداران این کشور را 
متقاض��ی کالاهای مرغوب تر خواهد کرد، ممکن اس��ت به ۱۰۰ دلار در 

هر تن صعود کند.
به گزارش ایسنا به نقل از بلومبرگ، سنگ آهن با عیار ۶۵ درصد پس از 
اینکه در مارس دچار کاهش نرخ شد، هر ماه رشد کرد و روز جمعه به ۹۱ 
دلار در ه��ر تن افزایش یاف��ت و با وجود افزایش اختلاف تجاری جهانی، 
همچنان روند صعودی خود را در س��ال جاری میلادی حفظ کرده است. 
در مقابل، س��نگ آهن با عیار ۶۲ درصد در محدوده ۶۰ دلار ثابت مانده و 

۱۴ درصد کاهش داشته است.
ب��ه گفته پل گری، نایب رییس بازارهای س��نگ آهن در ش��رکت وود 
مکنزی، در واکنش به تولید چین و سیاس��ت هایی که دولت این کش��ور 
اعلام کرده است، احتمال افزایش سنگ آهن به ۱۰۰ دلار در کوتاه مدت 
وج��ود دارد. با این حال این ش��رکت معتقد اس��ت س��نگ آهن مرغوب 
ب��رای مدت طولانی نمی توان��د در این نرخ بماند. در بازاری که عرضه آن 
افزایش می یابد، صادرات س��نگ آهن جهانی به ۱/۶ میلیارد تن در سال 
رس��یده و تمایل به خرید، به نفع شرکت های معدنی ریوتینتو و بی اچ پی 
بیلتون در اس��ترالیا و واله در برزیل خواهد بود که سنگ آهن مرغوب به 

بازار عرضه می کنند. چین پس از اعمال محدودیت های کم س��ابقه علیه 
کارخانه های فولادس��ازی در زمستان گذشته، فشارهای خود را افزایش 
داده و محدودیت فعالیت های صنعتی را گس��ترش داده و ظرفیت تولید 
در تانگش��ان که یک قطب کلیدی فولادسازی به شمار می رود را کاهش 
داده اس��ت. پ��ل گری، مدیر وود مکنزی انتظ��ار دارد اختلاف نرخ میان 
س��نگ آهن عیار بالا و شاخص نرخ س��نگ آهن در زمستان چین به ۲۶ 
درصد برس��د که اندکی بالاتر از دفعه گذش��ته خواهد بود. اس��تفاده از 
س��نگ آهن عیار بالا و موادی که ناخالصی کمتری دارند به ویژه آلومینا، 
کارخانه های فولادس��ازی را قادر می س��ازد فولاد بیشتری تولید کرده 

و همزم��ان میزان آلایندگی را کاهش دهند. سیاس��ت گذاران در چین 
اقدامات حفاظت از محیط زیس��ت را تشدید کرده و ماه جاری یک برنامه 

۳ساله به منظور مقابله با آلودگی هوا را اعلام کردند.
شرکت مالی »سیتی گروپ« نیز در گزارشی اعلام کرده شاخص نرخ 
سنگ آهن در ۳ماه چهارم که محدودیت های زمستانی برای فولادسازان 
به اجرا گذاش��ته می ش��ود به بالای ۷۰ دلار در هر تن صعود خواهد کرد. 
اس��تانداردهای محیط زیستی س��ختگیرانه و بهبود حاشیه سود، تقاضا 
ب��رای کالاهای دارای کیفی��ت مرغوب از جمله س��نگ آهن را افزایش 

خواهد داد.

سنگ آهن صعود می کند
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بهرام فرزاد
کارشناس زغال سنگ 

زغال سنگ و توافق آب و 
هوایی پاریس

کشف یک میلیون تن 
ضایعات قاچاق در چین

گمرک چین ح��دود یک میلیون ت��ن ضایعات که به 
ش��کل غیرقانونی در نیمه نخست امسال وارد شده است 
را شناس��ایی کرد. به گزارش ایسنا به نقل از رویترز، اداره 
کل گم��رک چین پس از اینکه دول��ت ۲۴ نوع ماده قابل 
بازیاف��ت از جمل��ه پلاس��تیک را ممنوع ک��رد، مقابله با 
ضایع��ات خارجی قاچاق را یک��ی از اولویت های خود در 
س��ال جاری میلادی قرار داده است. گمرک چین اعلام 
کرد ۲۷۶ مورد قاچاق ضایعات در نیمه نخس��ت امس��ال 
را شناس��ایی کرده که ۸۹ درصد نس��بت به سال گذشته 
افزایش داش��ته و ش��امل ۹۸۷ ه��زار و ۹۰۰ تن ضایعات 
بوده اس��ت. مقامات گمرک چین ب��ر عملیات مربوط به 
ضایع��ات خارجی، تج��ارت گونه ه��ای در معرض خطر 
انقراض و فرار مالیاتی واردکنندگان کالا متمرکز شده اند 
و در ۶ماه نخس��ت سال جاری میلادی در مجموع با ۹۶۳ 
مورد کالای قاچاق مقابله کرده اند که ارزش آن به بیشتر 
از ۲۰/۳۳ میلی��ارد یوان )۳/۰۳ میلیارد دلار( می رس��د.  
بزرگترین موارد کشف شده، قاچاق ۳۱۳هزار تن سرباره 
فولاد از سوی یک شرکت مستقر در شانگهای و ۲۰۰هزار 
تن پلاستیک و س��ایر ضایعات بوده که از سوی بازرسان 

گمرک در شانتو کشف شده است.

 ۱۹۵ کش��ور، توافق آب و هوایی پاریس را امضا کردند 
که امریکا و چین هم در گروه آنها هس��تند. این دو کشور 
که بزرگترین تولیدکنندگان گازهای گلخانه ای در جهان 
هس��تند با هدف جلوگیری از توس��عه انتش��ار گازهای 
گلخانه ای به این توافق پیوسته اند. این توافقنامه با هدف 
پیش��گیری از گرم شدن تدریجی کره زمین و آثار زیانبار 
آن از س��وی این کش��ورها در ۲۱ شهریور)۱۲س��پتامبر 
۲۰۱۵( امضا ش��د. بر اس��اس این توافق انتشار گازهای 
گلخان��ه ای باید در اندازه ای تثبیت ش��ود که متوس��ط 
گرمای کره زمین به نس��بت دمای زم��ان پیش از دوران 
صنعتی ش��دن در بیش��ترین حالت تا ی��ک و نیم درجه 
افزایش داش��ته باشد. زغال سنگ یکی از پر مصرف ترین، 
آلوده کننده ترین و ارزان ترین سوخت های فسیلی است 
که اس��تخراج و مصرف آن موجب انتش��ار مقادیر زیادی 
گازهای گلخانه ای می ش��ود و در گرم شدن تدریجی کره 
زمین بیش��ترین تاثیر را دارد. اس��تخراج هر متر مکعب 
زغال س��نگ بس��ته به کیفیت آن تا ۱۸ مت��ر مکعب گاز 
متان تولی��د می کند و مصرف آن نیز می��زان زیادی گاز 
کربنی��ک و گازه��ای گوگردی را تولی��د و به فضا منتقل 
می کند. زغال سنگ تامین کننده تا ۸۰ درصد برق بعضی 

کشورها و ۴۰ درصد برق جهان است. 
این در حالی است که توس��عه انرژی های تجدیدپذیر 
و خورش��یدی، رش��د کن��دی دارد و ح��ذف تدریج��ی 
نیروگاه ه��ای اتم��ی هم به توس��عه زغال س��نگ دامن 
زده اس��ت. قرار بود س��وخت اتمی جایگزی��ن تدریجی 
زغال س��نگ باش��د اما واقعه نی��روگاه چرنوبیل و حادثه 
فوکوشیما منجر به تعطیلی تعداد زیادی از این نیروگاه ها 
در امریکا، آلمان و ژاپن شد و پیش بینی می شود دست کم 
تا ۲۰ س��ال آینده مصرف زغال س��نگ به عنوان سوخت 
ارزان ام��ا آلوده کننده ب��رای نیروگاه ه��ا قابل جایگزین 
نباش��د و اجرای مفاد توافقنامه پاریس مش��کل است. در 
نتیجه باید ش��اهد گرم ش��دن تدریجی کره زمین و آثار 
زیانبار آن از جمله آب ش��دن یخ ه��ای قطبی، بالا آمدن 
آب اقیانوس ها، خشکس��الی و جاری ش��دن س��یل های 
مخرب در کره زمین باش��یم.  همچنی��ن به دلیل خروج 
امریکا از این پیمان بر س��ر مسائل اقتصادی و قادر نبودن 
بس��یاری از کشورها در اجرای مفاد این توافقنامه و اینکه 
در ش��رایط حاضر زغال سنگ ارزان ترین سوخت موجود 
در جهان است، جایگزینی آن با سوخت های دیگر بسیار 
هزینه بر است و اجرای مفاد توافقنامه آب و هوایی پاریس 
تا اندازه زیادی برای کش��ورهای متعهد، غیرعملی است. 
چنین به نظر می رس��د که تا پایان ذخایر قابل استخراج، 
مصرف زغال س��نگ ادامه داشته باشد و شاهد آثار زیانبار 
مص��رف آن روی ک��ره زمین باش��یم. در نهای��ت باید در 
جس��ت وجوی راه هایی باش��یم که با ادام��ه مصرف این 
ماده بتواند گازهای آلاینده حاصل از اس��تخراج و مصرف 
زغال س��نگ را به کمترین میزان برساند. یکی از راه هایی 
که حدود ۱۰ س��ال گذشته پیشنهاد شد، اخذ مالیات بر 
اس��اس میزان تصاعد گازهای مضر از صاحبان نیروگاه ها 
بود تا برای کم ش��دن میزان مالی��ات پرداختی به دنبال 
راه ها و فناوری هایی باش��ند که می��زان تصاعد گازهای 
خروجی حاصل از سوخت را کمتر کرده و مالیات کمتری 
پرداخ��ت کنند اما تاکنون اجرایی نش��ده و بنابراین باید 
منتظر ابداع راه های موثر و مفید دیگری باش��یم تا شاید 
بتوانیم از انتش��ار این آلاینده ها و آث��ار زیانبار آنها بر کره 

زمین جلوگیری کنیم. 

یادداشت

خبر

کارگران مع��ادن زغال س��نگ منطقه تکیبولی گرجس��تان در 
اعتراض به تعطیلی این معادن از سه شنبه گذشته تجمع کرده اند.

ب��ه گ��زارش صداوس��یما ب��ه نق��ل از آپس��نی، درپ��ی انفجار 
دوش��نبه گذش��ته در یک��ی از مع��ادن منطق��ه تکیبول��ی ک��ه 
۴کش��ته و ۶زخم��ی درپی داش��ت، دول��ت گرجس��تان فعالیت 
در هم��ه مع��ادن ای��ن منطق��ه را تعطیل و اع��لام کرد ت��ا اجرا 
 نش��دن مقررات ایمنی در ای��ن معادن، فعالیت آنه��ا باید متوقف

 شود.
کارگ��ران معترض می گویند بهتر اس��ت اقدام��ات ایمنی لازم، 
همزمان با فعالیت معادن انجام شود. کارگران معترض همچنین با 
اشاره به نقش مهم معادن زغال سنگ منطقه تکیبولی در فعالیت 
اقتصادی این منطقه و نیز اشتغال ساکنان آن اعلام کردند تعطیلی 
معادن زغال س��نگ تاثی��ر منفی بر زندگی م��ردم منطقه خواهد 

داشت.
منطقه »تکیبولی« در ۱۶۵ کیلومتری ش��مال غرب تفلیس قرار 

دارد.
۱۶فروردین امس��ال هم بر اثر ریزش یکی از معادن زغال سنگ 

این منطقه ۶نفر جان خود را از دست دادند.
س��ئول: واردات غیرقانونی دو کش��تی حامل زغال سنگ از کره 

شمالی را پیگیری می کنیم
وزارت خارجه کره جنوبی در بیانیه ای آورده اس��ت سال گذشته 
دو کش��تی با بار زغال س��نگ از کره ش��مالی وارد این کشور شده 
اس��ت. بر اس��اس این گزارش محموله های زغال سنگ در ماه های 
ژوئیه)نیمه تیر تا نیمه مرداد( و سپتامبر)نیمه شهریور تا نیمه مهر( 
از بندر وون س��ان کره ش��مالی به بندر کولمسک روسیه بارگیری 
شده و از آنجا به کشتی هایی با پرچم پاناما انتقال یافته و سپس به 

مقصد کره جنوبی بارگیری شده است.
کره جنوبی می گوید مس��ئله ورود دو کشتی حامل زغال سنگ 
به این کش��ور را که از کره ش��مالی بارگیری ش��ده است، پیگیری 

می کند.
به گزارش ایرنا خبرگزاری یونهاپ از کره جنوبی روز چهارشنبه 
گذش��ته به نقل از نوهکی��و دوک، س��خنگوی وزارت خارجه کره 
جنوبی گفت این مس��ئله در حال بررس��ی اس��ت و با هر خطایی 

برخورد خواهد شد.
همزمان وزارت خارجه کره جنوبی در بیانیه ای آورده است سال 
گذش��ته دو کشتی با بار زغال سنگ از کره شمالی وارد این کشور 

شد.
سپس این کشتی ها بار یادشده را در اکتبر در دو مرحله به بنادر 
اینچیون و پوهانگ انتقال داده اند. گفته می ش��ود فقط یکی از این 

کشتی ها که به پوهانگ رفته ۵ هزار تن بار زغال سنگ داشته که 
ارزشی معادل ۳۲۵ هزار دلار دارد.

س��خنگوی وزارت خارجه کره جنوبی گفت: بر اس��اس اطلاعات 
موج��ود، بازجویی از کس��انی که در انتقال این محموله ها دس��ت 
داش��ته اند، ش��روع ش��ده و کره جنوب��ی اجازه نق��ض تحریم ها را 

نمی دهد.
بر اس��اس قطعنامه ۲۳۷۱ شورای امنیت سازمان ملل، صادرات 

مواد معدنی از کره شمالی از جمله زغال سنگ ممنوع است.
کره ش��مالی اگرچ��ه در حال مذاک��ره با امریکا و ک��ره جنوبی 
بر س��ر خلع س��لاح ش��به جزی��ره و همچنی��ن صل��ح در منطقه 
اس��ت، ام��ا س��ئول و واش��نگتن اع��لام کرده ان��د تا تحق��ق این 
 م��وارد از تحریم ه��ا و فش��ارها ب��ر ای��ن کش��ور کاس��ته نخواهد

 شد.

تجمع کارگران معادن زغال سنگ گرجستان

امریکا روز دوشنبه ۵ شکایت جداگانه از شریکان تجاری خود 
که دست به اقدام تلافی جویانه تعرفه گمرکی زده اند، به سازمان 

تجارت جهانی ارائه کرده است.
به گ��زارش چیلان، ب��ه نقل از وب س��ایت خب��ری امریکایی 
دِهیل)TheHill( رابرت لایتزیر، نماین��ده تجاری امریکا اعلام 
کرد واش��نگتن علیه چین، اتحادیه اروپا، کانادا، مکزیک و ترکیه 
که هر ی��ک تعرفه های جدیدی علیه کالاه��ای صادراتی امریکا 

وضع کرده اند، اقامه دعوی کرده است.
بنابرای��ن گ��زارش لایتزی��ر افزود: ای��ن اقامه دع��وی به علت 

اق��دام تلافی جویانه این کش��ورها بر اعم��ال تعرفه های گمرکی 
رییس جمه��وری دونالد ترامپ بر آلومینیوم و آهن صادراتی این 
کشورها که به منظور منافع امنیت ملی امریکا وضع شده، انجام 

شده است.
نماینده تج��اری امریکا گفت: ای��ن اقدام ها)اعمال تعرفه های 
گمرکی آهن و آلومینیوم( بناب��ر قوانین امریکا و قوانین تجارت 

بین الملل، مشروع و موجه بوده است.

لایتزیر در ادامه گفت: به جای آنکه »شریکان تجاری امریکا« 

با ما برای رس��یدگی به یک معضل مش��ترک هم��کاری کنند، 
تعرفه های انتقام جویانه که کارگران، کش��اورزان و ش��رکت های 

امریکایی را مجازات می کند، برگزیده اند.
هیل نوش��ت: نماینده تجاری امری��کا گفت اقدام تلافی جویانه 
تعرفه گمرکی از س��وی ش��ریکان تجاری امریکا، آش��کارا نقض 
قوانین س��ازمان تجارت جهانی اس��ت. بنابراین گزارش، لایتزیر 
گفت: امری��کا تمام اقدامات لازم برای محافظت از منافع خود را 
به کار خواهد بس��ت و از شریکان تجاری خود می خواهیم به طور 
س��ازنده  بر مش��کلات بزرگ و ممتد به وجود آمده در بخش های 

فولاد و آلومینیوم متمرکز ش��وند. تارنمای خبری هیل در ادامه 
نوش��ت: در ماه مارس گذش��ته)نیمه اس��فند تا نیمه فروردین( 
دونالد ترامپ تعرفه گمرکی ۲۵ درصدی بر فولاد و ۱۰ درصدی 
بر آلومینیوم وارداتی به امریکا وضع کرد و شریکان تجاری امریکا 
نیز میلیاردها دلار تعرفه گمرکی بر انواع کالاهای صادراتی امریکا 
وضع کردند. هیل نوش��ت: اوایل آوریل گذشته، چین بین ۱۵ تا 
۲۵ درص��د تعرفه گمرکی بر کالاهای واردات��ی امریکا به ارزش 
۳میلیارد دلار وضع کرد، در ۲۱ژوئن)۳خرداد( نیز ترکیه نزدیک 

به ۲میلیارد دلار تعرفه گمرکی بر محصولات امریکا اعمال کرد

امریکا از شریکان تجاری خود به سازمان تجارت جهانی شکایت کرد

ثم��ن رحیمی راد:  با پیروزی دونالد ترامپ در 
پنجاه و هشتمین انتخابات ریاست جمهوری ایالات 
متحده امریکا در س��ال ۱۳۹۵خورش��یدی)۲۰۱۶ 
می��لادی( بازار فلزات گرم ش��د و س��رمایه گذاران 
این بازار از طرفداری او از کس��ب و کارهای امریکا 
بس��یار خرسند بودند اما حالا پس از گذشت حدود 
ی��ک س��ال و نی��م از ورود ترامپ به کاخ س��فید، 
مس و دیگر فلزات اساس��ی از سیاس��ت های او در 
تنگن��ا قرار گرفته اند؛ تنگنای��ی که برآمده از جنگ 
تجاری امریکا و چین است و باعث شده قطار رشد 
اقتص��ادی جهان به تدریج از خط خارج ش��ود. این 
در حالی اس��ت که انتظار می رود بخش هایی مانند 
عرض��ه و تقاضا به ویژه درب��اره مس بر آنچه جنگ 

تجاری بر بازارها تحمیل می کند، غلبه کند. 
بازگشت مس به پیش از ترامپ  �

ب��ه گزارش صمت به نقل از بلومبرگ، بهای مس 
به قیمتی که یک سال پیش داشت، سقوط کرده و 
نسبت به اوج خود در ماه گذشته میلادی ۱۶درصد 
کاهش یافته اس��ت. کاهش قیمت، تنها دامن مس 
را نگرفته و همه فلزات اساس��ی، دو هفته گذش��ته 
را در ضرردهی س��پری کردن��د. این ضرر برآمده از 
تعرفه هایی ب��ود که بر واردات کالاه��ای امریکایی 
ب��ه ارزش ۲۰۰ میلیون دلار اعمال ش��د و س��هام 
ش��رکت های معدنی نیز از این اتفاق تاثیر پذیرفت. 
برای مثال س��هام ش��رکت گلنکور در س��وئیس و 

کازمینرال��ز در قزاقس��تان ۴ درصد افت کرد. حتی 
ط��لا که ی��ک دارایی به ش��مار می آید، ب��ه دلیل 
احس��اس خطر نسبت به معامله فلز زرد، افت بها را 

تجربه کرد که به رشد ارزش دلار منجر شد. 
س��یمون گامبرین��ی، اقتص��اددان فع��ال حوزه 
کامودیتی ها در موسس��ه انگلیسی کپتال اکونومیکز 
در این باره می گوید: افزایش نرخ مس پس از ورود 
ترامپ به کاخ س��فید، به این دلیل بود که او وعده 
نوسازی اساس��ی را در زیرس��اخت ها داده بود، در 

حالی که این وعده عملی نشد. 
سایر فلزات اساسی در مسیر مس  �

سی ان ان نیز در گزارش��ی در این زمینه، کاهش 
بهای فلزات اساس��ی را در چند هفته گذش��ته که 
متاث��ر از جنگ تج��اری چین و امریکاس��ت تایید 
می کن��د و در این باره می نویس��د: از ابتدای س��ال 
ج��اری میلادی تاکن��ون که بیش از ۶ م��اه از آن 
س��پری ش��ده، س��نگ آهن و دیگر فلزات اساسی 
۱۱ درصد افت ن��رخ را تجربه کردند. »روی« نیمه 
نخس��ت س��ال جاری میلادی را بدون کاهش نرخ 
س��پری کرد و ش��اخص فلزات صنعت��ی بلومبرگ 
همانن��د آلومینیوم و نیکل در روز چهارش��نبه ۲۰ 
تیر)۱۱ ژوئی��ه( در پایین ترین نرخ خ��ود از مرداد 

۱۳۹۶)اوت ۲۰۱۷( بسته شد. 
نیاز بازار، عامل اساسی تغییرات  �

پروی��ز امانی��ان، تحلیلگر ب��ازار فل��زات پایه در 

گفت وگ��و با صمت عرضه و تقاضا را نس��بت به هر 
عام��ل دیگری موثرتر می داند و در این باره توضیح 
می ده��د: از زمان��ی ک��ه ترام��پ رییس جمهوری 
امریکا ش��د روند صعودی نرخ مس شروع شد زیرا 
ترامپ در ش��عارهای انتخاباتی خود وعده نوسازی 
زیرس��اخت ها و فعال سازی صنایع غیر فعال را داده 
ب��ود. خوش بینی برآم��ده از این وع��ده به صورت 
مقطعی در یک سال و نیم پیش نرخ فلزات اساسی 

را تقویت کرد.
 در همین حال چندی پس از آغاز ریاست جمهوری 
ترامپ و در سال ۲۰۱۷میلادی)۱۳۹۶خورشیدی( 
در دو مع��دن ب��زرگ مس جه��ان از جمله معدن 
اسکوندیدا در شیلی اعتراض  کارگری اتفاق افتاد و 
اوایل س��ال ۲۰۱۷ میلادی)فصل آخر سال ۱۳۹۵( 

این معدن به مدت یک ماه تعطیل شد. 
گراس��برگ دیگر معدن بزرگ جهان که سومین 
معدن بزرگ تولیدکننده مس به ش��مار می آید به 
این دلیل که رییس جمهوری اندونزی با خام فروشی 
مخالف بود با شرکت امریکایی فریپورت مک موران 
که بهره بردار آن اس��ت، دچار کش��مکش ش��د. در 
نتیجه ای��ن چالش ها در س��ال گذش��ته میلادی، 
نرخ مس رشد چش��مگیری را تجربه کرد و از آنجا 
که مس را به عنوان پیش��انی فلزات می شناس��یم، 
تغییر نرخ این فلز، بهای س��ایر فلزات را نیز از خود 
 متاثر کرد و در نهایت به رش��د چش��مگیری منجر

 شد. 
وی ادام��ه داد: این روند تا پایان س��ال گذش��ته 
میلادی در دی۱۳۹۶ ادامه داش��ت اما با آغاز سال 
۲۰۱۸می��لادی کارشناس��ان دو نکته را گوش��زد 
 کردند؛ یکی اینکه بسیاری از کشورهای صنعتی به 
ویژه چین در حال تولید خودروهای برقی هس��تند 
که مصرف مس زیادی را می طلبد و از س��وی دیگر 

تنش ها در اسکوندیدا ادامه دارد. 
پس نرخ ب��الای ۷هزار دلار برای مس پیش بینی 
ش��د اما در نیمه س��ال ۲۰۱۸میلادی و همزمان با 
وق��وع جنگ تج��اری امریکا و چی��ن، نرخ مس به 
همان میزان دوره پیش از ریاست جمهوری ترامپ 

بازگشته است.
 تاثیر جنگ تجاری ب��ر کاهش نرخ مس از آنجا 
ناشی می شود که چین کشوری بزرگ و توانمند در 
عرصه صادرات و واردات اس��ت، در نتیجه در تولید 
برخی کالاها که مس هم در آنها مصرف می ش��ود 

رتبه نخست را دارد. 
در همی��ن حال این کش��ور در ۳ماه دوم س��ال 
جاری می��لادی، ضعیف ترین رش��د اقتصادی و در 
ماه گذشته میلادی)ژوئن( ضعیف ترین رشد تولید 
را در ۲س��ال گذش��ته تجربه کرد و جنگ تجاری، 
اصلی ترین عامل این ضعف ها بود. کاهش تولیدات 
کارخان��ه ای در چین، این پی��ام را برای بخش های 
دیگر دارد که مس و کالاهای مشابه دیگر کمتر به 

چین وارد و مصرف می شود. 
این تحلیلگر در ادامه به پیش بینی خود از آینده 
بازار پرداخت و در این باره گفت: با نگاهی دقیق تر 
به آنچه از گذشته شرح داده شد، می توان گفت در 
ی��ک دهه پیش رو نیاز به مس در جهان به ش��دت 
افزای��ش پیدا می کند. از س��ویی اگر تنش هایی که 
در معادن وجود دارد همچنان در س��ال های پیش 
رو ادامه پیدا کند، بر چالش��ی مانند جنگ تجاری 

اثرگذار خواهد بود. 
هر چن��د درحال حاضر به ص��ورت کوتاه مدت و 
مقطعی، جنگ تجاری تاثیر خود را بر بازار گذاشته 
اما تاثیر نهایی آن در چند ماه آینده معلوم می شود 
 و بای��د منتظ��ر کن��ش و واکنش چی��ن و امریکا 

بود.
 در خوشبینانه ترین حالت در کوتاه مدت می توان 
برای مس ن��رخ بین ۶۲۰۰ تا ۶۵۰۰ دلار در تن را 
پیش بینی کرد اما نرخ مس را در میان مدت، حجم 
تقاض��ا و عرضه و پس از آن نتیجه کش��مکش های 

چین و امریکا نشان می دهد.
 بازارها به جنگ تج��اری نگاه نمی کنند بلکه به 
نیازشان نگاه می کنند و نیاز بازار تعیین کننده اصلی 
نرخ حتی در جنگ تجاری اس��ت. اگ��ر آمار تولید 
مس چی��ن در ماه جاری و آینده میلادی نس��بت 
به ماه گذش��ته میلادی بهبود پیدا کند می توان به 

۳ ماه چهارم سال جاری میلادی نیز امیدوار بود. 

نرخ فلزات با ترامپ اوج گرفت، با او نیز سقوط می کند؟
نگاهی به این روزهای فلزات اساسی در بازار جهانی
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ابوالقاسم شفیعی
رییس هیات مدیره انجمن سنگ ایران

بازارهای صادراتی را از 
دست ندهیم

پالایش طلای ونزوئلا در 
ترکیه

بان��ک مرکزی ونزوئلا به منظ��ور دور زدن تحریم های 
امری��کا که مان��ع انجام فعالیت های بانک��ی کاراکاس در 
س��وئیس می ش��ود، پالایش طلا را در ترکیه آغاز خواهد 
کرد. به گزارش ایس��نا به نقل از راشاتودی، ویکتور کانو، 
وزیر معدنکاری ونزوئلا اظهار کرد این توافق میان ترکیه 
و بان��ک مرکزی ونزوئلاس��ت زیرا اگر ط��لای ونزوئلا به 
س��وئیس ارسال شود، ممکن اس��ت به دلیل تحریم های 
امریکا بلوکه ش��ود. بانک مرکزی ونزوئ��لا از معدنکاران 
کوچک در جنوب این کشور طلا خریداری کرده و سپس 
این فلز ارزش��مند را برای استفاده به عنوان طلای پولی، 
پالایش می کن��د. کاراکاس که با یک بح��ران اقتصادی 
وخیم دس��ت و پنجه نرم می کند، در تلاش برای تقویت 
ذخای��ر بین المللی خود اس��ت. وزیر معدن��کاری ونزوئلا 
مش��خص نکرد ک��دام ش��رکت های ترکی��ه در این امر 
مش��ارکت می کنند و چه میزان طلا از سوی آنها پالایش 
خواهد ش��د. با این حال کانو گف��ت: ونزوئلا ۹/۱ تن طلا 
در س��ال جاری میلادی از معدنکاران کوچک خریداری 

کرده است.

کش��ور ایران از نظر ذخایر م��واد معدنی در رتبه دهم 
جهان ق��رار دارد و دارای ۴۰میلیارد ت��ن ذخایر قطعی 
و شناخته ش��ده اس��ت.  در این میان ذخایر سنگ های 
تزئین��ی ایران اف��زون بر ۴میلیارد تن اس��ت که ایران را 
در جای��گاه چه��ارم یا پنج��م از نظر ذخای��ر قطعی قرار 
می دهد.  مقام نخست در حوزه گرانیت از نظر تنوع رنگ 
به کش��وری مانند بلژیک می رس��د به ویژه در رنگ های 
صورتی، سبز، سفید مایل به قرمز و... و افغانستان دارای 
گرانیت های صورتی و سبز اس��ت.  در تراورتن نیز ایران 
دارای رنگ های قرمر، خاکستری و نارنجی است؛ ترکیه 
دارای رنگ های س��فید و کرم اس��ت و درباره مرمریت ها 
نیز همین گونه اس��ت. در ایران ۶هزار کارخانه سنگبری 
وجود دارد و ماش��ین آلات معدنی و فرآوری سنگ های 
تزئینی در وضعیت خوبی به س��ر می برند اما نقطه ضعف 
ایران در این زمینه، نداش��تن توانای��ی لازم در صادرات 
اس��ت یعنی کش��ورهایی که یک پنجم ذخای��ر ما را نیز 
ندارن��د از نظر صادرات از ما پیش��ی گرفته اند. در س��ال 
۶۸کش��ور ترکیه ۴۰ میلیون دلار صادرات س��نگ های 
تزئینی داش��ت و ایران ۸۰میلیون دلار اما اکنون ترکیه 
از محل صادرات س��نگ به ۲میلی��ارد و ۶۰۰میلیون تن 
رس��یده و ما توانسته ایم ۲۰۴میلیون تن صادرات داشته 
باشیم.  ترکیه ۷۵درصد صادرات سنگ خود را خام انجام 
می دهد و تنها ۲۵درصد آن را فرآوری می کند. وضعیت 
کشورهای دیگر صادرکننده س��نگ های تزئینی نیز به 
همین شکل است زیرا کش��ورهای واردکننده سنگ به 
دنبال برش سنگ در اندازه های مورد نیاز خود هستند و 
به دنبال خرید سنگ برش خورده نیستند.  به این دلیل، 
س��ختگیری در اینکه سنگ حتما به صورت برش خورده 
صادر شود اصرار اشتباهی است و بازارهای جهانی را از ما 
می گیرد؛ بازارهایی که به زحمت و با صرف هزینه بسیار 
توانسته ایم به دست آوریم.  با توجه به شرایط بازار، اطلاق 
نام خام فروشی در صادرات برخی مواد معدنی، نادرست 
اس��ت و این باور باید تغییر کند. نکته دیگر اینکه میزان 
تولید و کشش و تقاضای بازار داخلی باید سنجیده شده و 
اطلاعات آن به روز شود تا تصمیم گیری برای اجازه صدور 
 س��نگ های تزئین��ی، راحت تر و به مصلح��ت نزدیک تر

 باش��د.  نکته مهمی که باید در نظر گرفت این اس��ت که 
ب��ا روی کار آمدن مواد مصنوعی مانن��د کامپوزیت ها و 
س��نگ های مصنوعی، معلوم نیس��ت بازار جهانی هم تا 
چند سال دیگر به این مواد معدنی که می تواند برای کشور 
ارزآوری داش��ته باشد روی خوش نشان دهد؛ اتفاقی که 
ب��رای گچ افتاد و با م��واد و مصنوع��ات، از کاربرد آن در 
ساختمان سازی بسیار کاسته شد و لوله های سبز و سفید 
 جایگزین لوله های فلزی در انتقال آب و فاضلاب ش��دند.

در ش��رایطی ک��ه وزارت خزان��ه داری امریکا به س��تاد 
جن��گ علیه ای��ران تبدی��ل ش��ده، هر دلار ص��ادرات 
برای ای��ران یک دلار اس��ت و نباید ب��ا محدودیت های 
حساب نش��ده مانع صادرات س��نگ ش��د.  در دولت نهم 
و ده��م با مصوب��ه ای ص��ادرات ۹۶۰هزار تنی س��نگ 
تزئین��ی به ۵۴۰هزار تن رس��ید و غرف��ه داران ترکیه در 
نمایش��گاه س��نگ خود ب��ا بنرهای ب��زرگ، محدودیت 
دولت ایران برای صادرات س��نگ را با خط چینی نوشته 
بودن��د و در غرفه ه��ای خود در معرض دی��د عموم قرار 
 داده بودن��د تا چینی ها از خرید س��نگ ای��ران منصرف 
ش��وند.  هر تصمیمی که دول��ت می گیرد باید به اینگونه 

عواقب آن هم فکر کند. 

یادداشت

خبر

واحدهای بزرگ تولیدکننده مس کش��ور در بهار امسال با رشد ۵۰ 
درصدی تولید مس کاتد نس��بت به مدت مشابه سال گذشته به رقم 
۵۳ هزار و ۲۳۳ تن دست یافتند و از این رو برای دستیابی به جایگاه 
دهم جهانی با تولید ۶۵۵ هزار تن در افق ۱۴۰۵ چش��م انداز مناسبی 

پیش رو است.
به گزارش ایرنا، بررس��ی داده های آماری سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران نش��ان می دهد خرداد امسال تولید کاتد 
مس در مجتمع سرچشمه و میدوک)کرما( ۱۹ هزار و ۷۶۱ تن بود که 

در مقایسه با خرداد سال گذشته ۱۰۹ درصد رشد کرد.
جمهوری اس��لامی ای��ران با برخ��ورداری از ۲۱ میلیون تن ذخیره 
قطعی مس، ۳/۱درصد از ذخایر جهانی این فلز سرخ را در اختیار دارد 
و سیاس��ت خود را برای دستیابی به جایگاه دهم جهانی با تولید ۶۵۵ 
هزار تن در افق ۱۴۰۵ دنبال می کند. بر پایه افق پیش بینی شده، در 
س��ال ۱۴۰۱ ظرفیت تولید هلدینگ مس به ۴۲۵ هزار تن می رسد و 

با احتس��اب لیچینگ به ۵۲۵ هزار تن افزایش می یابد، بنابراین انتظار 
می رود در سال ۱۴۰۵ این ظرفیت به ۶۵۵ هزار تن برسد.

رشد ۵۶ درصدی تولید آند �
میزان مس  آند تولیدی در ۳ ماه نخست امسال به ۷۰ هزار و ۸۷۱ 
تن رس��ید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد ۵۶ درصدی را 
نش��ان می دهد. در خرداد، مجتمع سرچشمه و خاتون آباد)کرمان( در 
مجموع ۲۵ هزار و ۵۹۷ تن  آند تولید کردند که در مقایس��ه با خرداد 
سال گذشته افزایش ۹۶ درصدی را ثبت کرد. سرانه کنونی تولید مس 
کش��ور ۱۶ هزار و ۱۰۰کیلوگرم اعلام ش��ده است. این میزان در سال  
۱۳۹۲ حدود ۱۰هزار و ۷۰۰ کیلوگرم بود. افزایش تولید ۱۰ درصدی 
کنسانتره مس بر پایه بررس��ی جداول آماری، بهار امسال در مجتمع 
میدوک، سرچشمه)کرمان( و سونگون)آذربایجان شرقی( ۳۱۳ هزار و 
۲۷۳ تن کنس��انتره مس تولید شد که در مقایسه با دوره مشابه سال 
گذش��ته، افزایش ۱۰ درصدی را نشان می دهد. این واحدها در خرداد 

۱۰۰هزار و ۲۰۱تن کنسانتره تولید کردند که نسبت به خرداد ۱۳۹۶ 
رشد ۱۰ درصدی داشت.

برنامه س��ال ۱۴۰۵ در بخش مس، دس��تیابی به سرانه ۲۲ هزار و 
۵۰۰ کیلوگرم تولید کاتد است؛ در حالی که رقم متوسط سرانه تولید 

جهانی نزدیک به ۲۴ هزار کیلوگرم)۴ تن( است.
اکنون ظرفیت تولید س��الانه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن کنسانتره 
مس در کش��ور وج��ود دارد و برای برنامه توس��عه در این بخش به ۲ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تن کنس��انتره نیاز است؛ نکته قابل توجه آنکه در 

این صورت مازاد کنسانتره نیز نخواهیم داشت.
استخراج سنگ مس �

آمارهای ایمیدرو نش��ان می دهد در ۳ماه نخست امسال در مجتمع 
س��ونگون، سرچش��مه و می��دوک ۴۵میلیون و ۸۱۲ه��زار و ۷۵۰تن 
سنگ مس استخراج شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 

۱۲درصدی را ثبت کرد.

عملکرد این واحدها در خرداد، ۱۴میلیون و ۳۳۶هزار و ۷۳۰تن بود 
که در مقایسه با خرداد۹۶ به میزان ۶ درصد افزایش داشت.

استخراج ۱۴/۱ میلیون تن سنگ سولفیدی مس
میزان سنگ سولفیدی مس اس��تخراجی در ۳ماه مورد بررسی در 
واحدهای میدوک، سرچشمه و سونگون به رقم ۱۴میلیون و ۱۸۲هزار 
و ۴۵۵ت��ن رس��ید که در مقایس��ه با دوره مش��ابه س��ال ۹۶ افزایش 

۸درصدی داشت.
میزان س��نگ سولفیدی اس��تخراجی این واحدها در خرداد امسال 
۴میلیون و ۶۱۸هزار و ۴۱۳تن بود که نس��بت به عملکرد خرداد ۹۶ 
افزایش ۸درصدی را ثبت کرد. س��ال گذش��ته، برنامه فروش بیش از 
۸۰ هزار میلیارد ریال مس تحقق یافت و امس��ال دستیابی به فروش 
۹۵هزار میلیارد ریالی از س��وی شرکت ملی صنایع مس ایران ترسیم 
ش��ده که نسبت به عملکرد سال گذشته نزدیک به ۲۰ درصد افزایش 

مورد انتظار است.

رشد ۵۰ درصدی تولید مس کاتد در بهار امسال

 سنگ سنگیـن نوسانات ارز
 پیش پای صنعت سنگ

رییس فراکسیون معدن مجلس شورای اسلامی  گفت:  فرآوری 
س��نگ های تزئینی در کشورهای دیگر مصداق خام فروشی مواد 
معدنی اس��ت و بازگشت آن بعد از فرآوری به داخل کشور نکته 

منفی بزرگی به شمار می رود.
ب��ه گزارش خانه ملت،  داریوش اس��ماعیلی درباره مش��کلات 
معدنداران سنگ های ساختمانی و تزئینی و رکود در این بخش ، 
اظه��ار کرد:  همواره بر این باور بوده ایم تا زمانی که خام فروش��ی 
موضوع اصلی اقدام های ما باش��د همواره با  مش��کلاتی از جمله 

رک��ود روب��ه رو خواهیم ب��ود . رییس فراکس��یون معدن مجلس 
ش��ورای اسلامی با بیان اینکه دلیل اینکه درحال حاضر در زمینه 
س��نگ آهن مش��کل نداریم و دچار رکود نیس��تیم این است که 
در داخل کش��ور ف��رآوری می کنیم،  گفت:  ام��روز کارخانه های 
کنسانتره،  گندله،  آهن اسفنجی و شمش در حال تولید هستند.  
درحال حاضر خوش��بختانه گلایه فولادس��ازان از ما این است که 
چرا به آنها اجازه نمی دهیم فولاد را به  صورت کامل صادر کنند.
رییس کمیته معدن کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 

اس��لامی با اشاره به اینکه در گذش��ته سنگ آهن به  صورت خام 
صادر می شد،  هر روز قیمت ها روی آنها تاثیرگذار بود و اشتغال و 
ارزش اف��زوده را برای خارجی ها ایجاد می کرد،  گفت:  تا زمانی که 
  دس��ت اندر کاران به این فکر باشند که سنگ های تزئینی،  قیمتی 
و نیمه قیمتی را به ش��کل خام صادرکنند هر روز باید  با این گونه 
مسائل روبه رو ش��وند. نماینده مردم سروستان،  کوار و خرامه در 
مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه پیشنهاد و تاکید ما این 
اس��ت که در زمینه س��نگ های تزئینی فرآوری در داخل کشور 

انجام ش��ود؛ هرچند که این موض��وع به حمایت دولت نیاز دارد، 
 عنوان کرد:  چرا باید سنگ مرمر،  گرانیت و مرمریت کشور ما به 

ایتالیا و چین صادر شود و فرآوری شده آن به کشور برگردد؟
وی با بیان اینکه فرصت مناس��بی وجود دارد تا به امر فرآوری 
سنگ های تزئینی و ساختمانی ورود کنیم،  تصریح کرد:  فرآوری 
س��نگ های تزئینی در کشورهای دیگر مصداق خام فروشی مواد 
معدنی اس��ت و بازگشت آن بعد از فرآوری به داخل کشور، نکته 

منفی بزرگی به شمار می رود.

اسماعیلی:  
صادرات سنگ های ساختمانی برای فرآوری، مصداق بارز خام فروشی است

بررسی مشکلات تولیدکنندگان سنگ در حاشیه نمایشگاه بین المللی سنگ، معدن و ماشین آلات وابسته 

 سیرآنوش موس�وی: در کشور تعداد بیشماری 
از معادن سنگ پراکنده است. همین مسئله باعث شده 
که صنعت س��نگ در ایران، از جایگاه ویژه ای برخوردار 
باش��د ام��ا درحال حاضر اعمال تحریم های یک س��ویه 
امریکا علیه ایران و نوسان  نرخ ارز باعث شده که فعالان 
این حوزه با مشکلات عدیده ای روبه رو شوند. نمایشگاه 
بین المللی س��نگ، معدن و ماشین آلات وابسته، ۲۸ تا 
۳۱ تیر در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 
برگ��زار ش��د. به این نمایش��گاه رفتیم ت��ا از نزدیک با 
مش��کلات فعالان این حوزه آشنا ش��ویم. آنها بیشتر از 
ثبات نداشتن نرخ ارز شکایت دارند و از مسئولان انتظار 

دارند هرچه سریع تر این مشکل را رفع کنند.
چالش ه�ای صادرکنن�دگان در ش�رایط  �

تحریم
در این زمینه، احمد شریفی، دبیر انجمن سنگ ایران 
در گفت وگو ب��ا صمت، گفت: اعم��ال تحریم های یک 
س��ویه امریکا علیه ایران باعث ایجاد نوسان در نرخ ارز 
ش��د. از این رو واحدهای فرآوری به جای اینکه قطعات 
م��ورد نیاز را خری��داری کنند اقدام ب��ه تعمیر قطعات 
گذشته می کنند زیرا خرید قطعه با دلار ۱۰هزار تومانی 

برای تولیدکنندگان صرفه اقتصادی ندارد.
وی معتقد اس��ت نبود ثبات در نرخ ارز به مهم ترین 

چالش فعالان صنعتی تبدیل شده است.
دبیر انجمن س��نگ ایران با اش��اره به ۳برابر ش��دن 
ن��رخ حمل ونقل بار در ش��رایط تحریم ها، بیان کرد: در 
شرایط کنونی، فعالان صنعت سنگ در بخش صادرات 
با مشکلات عدیده ای روبه رو هستند. یکی از مهم ترین 
چالش های آنها فراهم نبودن ماشینهای حمل بار است. 
در واق��ع کالای ب��ا کیفیت برای ص��ادرات داریم اما به 

دلیل نب��ود کانتینر نمی توانیم کالاه��ای تولیدی را به 
مقصد برسانیم.

شریفی با بیان اینکه بیشتر خریداران خارجی حاضر 
نیس��تند کالا را از کش��تی هّای ایرانی تحویل بگیرند، 
گفت: این بی میلی در خرید کالای ایرانی ناش��ی از این 
اس��ت که آنها نمی خواهند در آینده با امریکا مش��کل 
داشته باشند. در ش��رایط کنونی، مبادلات بانکی برای 
ایرانیانی که مجوز شرکت خارجی دارند نیز دشوار شده 

است. 
انتظار تولیدکنندگان از مسئولان اجرایی �

همچنین در این زمینه، علی رضایی، یکی از مدیران 
شرکت تولیدکننده سیس��تمهای گرمایشی و تابشی و 
کوره های خش��ک کن س��نگ در صنعت، در گفت وگو 
ب��ا صمت، گفت: درحال حاضر تخص��ص لازم در تولید 
ماش��ین آلات معدن��ی داری��م اما ج��و روانی ناش��ی از 
تحریم ها باعث ش��ده اس��ت در ۲ماه گذشته در تامین 

قطعات با مشکل روبه رو شویم. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که برای هموار شدن 
مس��یر تولید از مس��ئولان ارش��د چه انتظاراتی دارید، 
اف��زود: درحال حاضر تولیدکنن��دگان از نبود نقدینگی 
رن��ج می برن��د. از این رو لازم اس��ت دولت ب��رای رفع 
این مش��کل ش��رایط را برای اعطای تسهیلات با سود 
قاب��ل قب��ول فراهم کند. ع��لاوه بر ای��ن دولت هر چه 
س��ریع تر باید ش��رایط را برای ایجاد ثب��ات در نرخ ارز 
فراه��م کن��د زیرا تغیی��ر لحظه ای ن��رخ ارز پیامدهای 
 زی��ادی را ب��رای تولیدکنن��دگان ب��ه هم��راه آورده

 است.
به گفته این فعال اقتصادی، نوسان  ایجاد شده در نرخ 
ارز، باعث ش��ده که تولیدکنندگان در تامین مواد اولیه 

برای تولید با مش��کل روبه رو شوند. نرخ قطعات نسبت 
ب��ه ۲ماه گذش��ته بیش از ۳برابر افزای��ش پیدا کرده و 
همین مسئله بدون تردید انگیزه را برای تولیدکنندگان 

کاهش داده است. 
رضایی با بیان اینکه در شرایط فعلی امکان صادرات 
صفر شده اس��ت، گفت: تولیدکنندگان نمی توانند کالا 
تولی��د کنند، از این رو به فکر صادرات هم نیس��تند. ما 
تلاش زی��ادی کردیم تا تولیدات خ��ود را در بازارهای 
روسیه، آذربایجان، گرجستان، تاجیکستان و... معرفی 
کنیم. حال که زمان آن رس��یده است و نتایج مذاکرات 
خود را مش��اهده می کنیم نمی توانیم محصولی با نرخ 

مناسب تولید کنیم. 
وی در توضی��ح ن��وع فعالی��ت شرکت ش��ان، گفت: 
تولیدات ما این امکان را فراهم می کند که مصرف انرژی  
فسیلی کاهش پیدا کند، به عنوان مثال سیستم های ما 
۶۰درصد مصرف گاز و۹۰درصد مصرف برق را کاهش 

می دهند، از این رو دیگر نیازی به موتورخانه نیست. 
این فعال صنعت س��نگ تصریح کرد: نبود ارز کافی 

در کشور باعث ایجاد این شرایط در بازار شده است. 
مالیات، کمر تولیدکنندگان را شکست �

محمود علای��ی، مدیرعامل ش��رکت تولیدکنندگان 
ماش��ین آلات معدن��ی ک��وه برش نی��ز در نمایش��گاه 
بین المللی س��نگ، معدن و ماش��ین آلات وابس��ته، در 
گفت وگو با صم��ت، گفت: تولیدکنندگان در ش��رایط 
فعلی، به اصطلاح با س��یلی صورت خود را س��رخ نگه 
می دارند تا وضعیت موجود را حفظ کنند اما مسئولان 
به ج��ای اینکه از آنه��ا حمایت کنند هر س��ال میزان 

مالیات را افزایش می دهند. 
ب��ه گفت��ه وی، لازم اس��ت ش��رایطی فراهم ش��ود 
ک��ه مالی��ات برحس��ب درآم��د از 

تولیدکنندگان اخذ ش��ود اما متاس��فانه ب��ه این مهم 
توجه نش��ده اس��ت و س��الانه میزان دریافت مالیات از 

تولیدکنندگان افزایش پیدا می کند.
ای��ن فعال اقتصادی با بیان اینکه س��ال گذش��ته با 
آسودگی قطعات مورد نیاز شرکت را تامین می کردیم، 
گفت: نوسان  نرخ ارز، باعث شد در تامین قطعات مورد 
نیاز با چالش های عدیده روبه رو شویم. هم اکنون تقاضا 
برای خرید داریم اما از آنجایی که تولید برای ما صرفه 
اقتص��ادی ندارد رون��د صادرات را متوق��ف کرده ایم تا 

ببینیم در آینده چه اتفاقی رخ می دهد. 
خارجی ها با ریال خرید می کنند �

در همین زمینه محمد گیلانی، مدیرعامل ش��رکت 
کوه الماس نیز در این نمایش��گاه در گفت وگو با صمت، 
افزود: س��نگ مرمر ای��ران در جهان کمیاب اس��ت، از 
ای��ن رو طرفداران زیادی دارد. مش��تریان س��نگ مرمر 
ما ثابت و بیش��تر از کش��ورهای چین، ایتالیا و روسیه 

هستند.
وی در پاس��خ به این پرس��ش که گفته می ش��ود با 
افزایش نرخ ارز، صادرات می تواند رونق بگیرد. آیا شما 
از ای��ن فرصت برای توس��عه صادرات به��ره گرفته اید، 
گف��ت: طرف های قرارداد ما درک درس��تی از ش��رایط 
اقتصادی ایران دارند. نمایندگان ش��رکت های خارجی 
ت��لاش می کنند محصولات ما را ریالی خریداری کنند، 
در این ش��رایط ض��رر متوجه تولیدکنن��دگان داخلی 

می شود.
به گفته گیلانی، نوس��ان  نرخ ارز باعث ش��ده اس��ت 
تولیدکنندگان در بلاتکلیفی محض باش��ند و ندانند با 

چه قیمتی کالای تولیدی خود را بفروشند.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه سنگ، بستر مناسبی 
برای توس��عه صادرات دارد، تصریح کرد: در س��ال های 
گذش��ته که نرخ دلار پایی��ن و ثابت بود 

کالاه��ای درجه دوم چینی، ب��ازار داخلی را در انحصار 
خود در آورده بودند و بیشتر ساختمان ها با این کالاها 
س��اخته می ش��دند اما ما می توانیم از شرایط تحریم به 
نفع تولید داخلی بهره بگیریم و کالاهای ساخت داخل 

را جایگزین کالاهای درجه چندم چینی کنیم. 
وی تصری��ح کرد: جایگاه ایران در تولید س��نگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی جهان قابل توجه اس��ت. از این رو 

باید تلاش کنیم این جایگاه را حفظ کنیم.
بی نی�ازی ای�ران در ح�وزه س�نگ های  �

تزئینی
احمد حس��ینی، مدیرعامل ش��رکت سروش توسعه 
معادن البرز نی��ز در گفت وگو با صمت، افزود: ایران در 
حوزه س��نگ های تزئینی جزو کشورهای غنی به شمار 
می رود. بیشترین معادن سنگ ایران، مرمریت و تراورتن 
هستند اما در بخش سنگ های گرانیت مشتریان خوبی 
نیز در بازار خارجی جذب کردیم. کیفیت س��نگ های 
گرانی��ت ایران قاب��ل رقابت با بازارهای جهانی اس��ت، 
به ش��رطی که در فرآیند فرآوری، استانداردهای جهانی 

را رعایت کنیم.
وی با بیان اینکه بر اس��اس توانمندی ها، بازار هدف 
تعیین می ش��ود، تصریح کرد: بازار هدف ما کشورهای 
آسیای میانه است که خوشبختانه در این زمینه موفق 
بودی��م اما اگر به لح��اظ کیفی و کمی، ظرفیت خود را 
ب��الا ببریم می توانیم بازارهای اروپایی را نیز از آن خود 

کنیم.
حسینی در پایان با بیان اینکه باید معماری ایرانی و 
اس��لامی را زنده کرد، گفت: سنگ، روح طبیعت را در 
خانه ها زنده می کند. از این رو تلاش می کنیم در مرحله 

فرآوری، استانداردها را رعایت کنیم. 
عمده تولید ما سنگ گرانیت است و ازآنجایی که این 
سنگ مقاومت زیادی در برابر فرسایش و عوامل طبیعی 

دارد بیشتر در فضای بیرونی کاربرد دارد.
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موانعی برای نوسازی پالایشگاه ها

سال های گذشته در حالی سپری شد که 
ایران تلاش کرد از ظرفیت پالایشگاه های 
را  بهره ب��رداری  بیش��ترین  کش��ور 
داش��ته باش��د. با ای��ن حال نب��ود برخی 
زیرس��اخت ها و قدیمی ب��ودن دانش فنی 
در پالایش��گاه های کشور در مسیر اجرای 
این سیاس��ت مش��کلاتی ایجاد ک��رد. با 

اینکه برنامه ریزی هایی برای رش��د تولید پالایش��گاه ها انجام شد، به جز ستاره خلیج فارس 
پالایشگاه جدیدی در کش��ور راه اندازی نشده است. البته برنامه ریزی شده پالایشگاه های 
قدیمی نوس��ازی را در دس��تور کار قرار دهند اما در این زمینه هم مش��کلات و موانع جدی 
وجود دارد. برخی پالایشگاه ها مانند پالایشگاه آبادان، تهران و شازند در طرح های توسعه ای 
قرار دارند. س��رمایه در گردش پالایش��گاه ها بس��یار کاهش یافته و این موضوع باعث شده 
بودجه ای که برای نوس��ازی اختصاص یافته در دیگر بخش ها هزینه ش��ود. به این ترتیب 
بودج��ه نوس��ازی از محل هزینه کرد اصلی خود خارج می ش��ود و در نتیج��ه این امر روند 
فرس��ودگی و قدیمی بودن شبکه تولید ادامه پیدا می کند. براساس برنامه هایی که از طرف 
وزارت نفت اعلام شده، پالایشگاه های کشور باید برای تولید بنزین یورو ۴ و ۵ تجهیز شوند. 
این موضوع نیازمند افزایش س��رمایه گذاری، نوسازی و ارتقای فناوری است. بر این اساس 
جدی ترین نیاز پالایش��گاه ها اکنون نوسازی و افزایش س��طح فناوری به شمار می رود. در 
صورتی که دولت بتواند این نیاز پالایشگاه های کشور را برطرف کند، می توان برای افزایش 
تولید و ارتقای س��طح کیف��ی محصولات نیز برنامه های اجرایی در نظر گرفت. متاس��فانه 
س��ال ها اس��ت که برنامه ریزی ها برمبنای ظرفیت های اجرایی کش��ور انجام نمی شود. در 
پ��ی این موضوع فاصله پروژه ها از اهداف در نظر گرفته ش��ده نیز بیش��تر ش��ده اس��ت. بر 
این اس��اس توس��عه تولید بر مبنای اهداف کلان کش��ور نبوده و برنامه های اجرایی با نیاز 
صنعتی هم خوانی ندارد. اگر این ش��یوه برنامه ریزی در س��ال های آینده تغییر نکند، مسیر 
تولیدکننده از آنچه در کش��ور به آن نیاز داریم فاصله بیش��تری خواهد گرفت وبه دنبال آن 
تولید بدون اهداف کلان کش��ور رش��د می کند و توس��عه صنعتی و اقتصادی را با مشکلات 

جدی روبه رو می سازد.

یادداشت

 امیر مه�رزاد: پس از اینکه امریکا اعلام 
کرد قص��د دارد ش��دیدترین تحریم ها را علیه 
ای��ران اعم��ال کند، ف��روش نفت ب��ه یکی از 

جدی ترین دغدغه های کشور تبدیل شد.
ب��ا ای��ن حال پ��س از گذش��ت چن��د روز، 
دیدارهای س��طح بالا بین مس��ئولان ایرانی و 

روسی نتیجه داد. 
روس��یه اعلام کرد حاضر است خرید نفت از 
ایران را افزایش دهد و به ازای آن محصولات و 

کالاهای مورد نیاز ایران را تامین کند.
هرچند این سیاس��ت انتقادهایی را به دنبال 
داش��ت اما باید پذیرفت که در دوره تحریم دو 
آسیب به کش��ور وارد می شود؛ آسیب نخست 
مرب��وط ب��ه غیرش��فاف ب��ودن برخ��ی روابط 
اقتصادی و آس��یب دوم نیز کمبود محصولات 

و تجهیزات مورد نیاز مردم است.
ب��ر ای��ن اس��اس تهات��ر نف��ت ب��ا روس��یه 
درحال حاضر بهترین سیاس��تی است که ایران 
به وس��یله آن می تواند هم نفت تولید ش��ده را 
ص��ادر و هم محص��ولات و تجهیزات مورد نیاز 

را وارد کند.
حس��ن مرادی، کارش��ناس ارشد حوزه نفت 
تهاتر نفت را بهترین راهکار در ش��رایط کنونی 
می داند و معتقد است این شیوه از طرف امریکا 
قابل ردیابی نیست و امریکا نمی تواند مانع این 

تجارت شود.
تهاتر نفت، بهترین راهکار کنونی �

م��رادی درباره موض��وع تهاتر نف��ت با کالا 
بی��ن ای��ران و روس��یه گف��ت: ای��ن یک��ی از 
بهتری��ن راهکارهایی اس��ت ک��ه تحریم بر آن 
اث��ر نمی گذارد؛ به عبارت دیگ��ر امریکا به هیچ 
طریقی نمی تواند مس��یر تهاتر را ب��رای ایران 

مسدود کند.
 این برنامه تنها در صورتی لغو می ش��ود که 

روسیه از آن خارج شود.
وی با بیان اینکه ایران به دلیل سیاس��ت های 
بین المللی ک��ه در پیش گرفته با کش��ورهای 

بسیاری ارتباط نزدیک دارد، گفت: کشور پیش 
از این نیز تحریم را تجربه کرده و این ش��رایط 

برای ما جدید نیست.
 ایران دوس��تانی دارد که در ش��رایط سخت 
همیش��ه همراه��ی اش کرده اند. ع��لاوه بر این 
شرایط جهانی به گونه ای پیش می رود که رفتار 
صلح جویانه ایران به دنیا ثابت شده و مشخص 
اس��ت که امری��کا به دنبال دش��منی و افزایش 

تنش ها است.
این کارشناس حوزه نفت با بیان اینکه یکی از 
جدی ترین نیازهایی که اکنون در کشور داریم، 
تقویت بخش خصوصی اس��ت، اف��زود: بخش 
خصوصی در تحریم های پیشین به دلیل برخی 
سیاست ها توان کافی نداشت اما اکنون می توان 
با تقویت ای��ن بخش و افزایش سیاس��ت های 
 حمایت��ی تاثیر تحریم ها را ب��ه کمترین میزان 

رساند. 
به گفت��ه م��رادی بخش خصوص��ی علاوه بر 
اینکه منافع خود را در کش��ور تقویت می کند 
و به دنبال افزایش سود از فعالیت های اقتصادی 
است باید منافعی هم برای دولت و مردم داشته 

باشد.
در ای��ن زمین��ه یک��ی از سیاس��ت هایی که 
دول��ت می تواند اجرا کند این اس��ت که بخش 
خصوصی را ملزم به فروش نفت کند؛ به عبارت 
دیگر دولت در قبال فروش نفت، سیاست های 
تش��ویقی و حمایتی برای ای��ن بخش در نظر 

بگیرد.
از شرایط پیش  رو عبور می کنیم �

مرادی ب��ا بی��ان اینکه ش��رایط پیش روی 
اقتصاد ایران ساده نیس��ت اما می توانیم از آن 
عب��ور کنیم، توضیح داد: ایران پیش از این هم 
با فشارهای اقتصادی و سیاسی بسیاری همراه 

بوده است. 
این دوره نیز مانند دوره های گذش��ته سپری 
خواهد ش��د. البت��ه موضوعات��ی در این دوره 
مطرح اس��ت که پیش از این چنین بحث هایی 

در میان نبود.
 ای��ران زمانی در مقابل کش��ورهای بس��یار 
قدرتمند جهان ایس��تاد و تجربه ۸ س��ال دفاع 

در کارنامه کشور وجود دارد.
با این حال امروز مردم کشور توسعه اقتصادی 
و صنعتی می خواهند و زیرساخت های مناسبی 
نیز برای این توس��عه وجود دارد. شاید پیش از 
این چنین زیرس��اخت هایی در کشور نداشتیم 
اما اکنون این زیرس��اخت ها وجود دارد و مردم 
توقع دارند با استفاده از منابع موجود کشور به 

توسعه مناسبی برسد.
این کارش��ناس نف��ت با بیان اینک��ه امریکا 
قص��د دارد با ایجاد ممنوعیت خرید نفت ایران 
اقتصاد ما را فلج کند، گفت: راه های بس��یاری 
برای ف��روش نفت وج��ود دارد و اقتصاد ایران 

فلج شدنی نیست.
امروز زیرس��اخت هایی در بخش تولید کشور 
فراهم است که قابل مقایسه با گذشته نیست و 
می توان با تکیه بر این زیرس��اخت ها و استفاده 
 از ت��وان بخ��ش خصوصی کش��ور را مدیریت 

کرد.
مرادی که سال ها در حوزه انرژی کشورهای 
جه��ان س��وم پژوه��ش ک��رده در ادام��ه این 
گفت وگ��و توضیح داد: ایران در جهان به عنوان 
کش��ور جهان س��وم ش��ناخته می ش��ود، این 
در حال��ی اس��ت که م��ا کارخانه ه��ای بزرگ 

پتروشیمی داریم. 
برق ایران در داخل کش��ور تامین می شود و 

به تازگی به فناوری ساخت توربین های سیکل 
ترکیبی در کلاس جی رسیده ایم.

 علاوه ب��ر این دس��تاوردهای بس��یاری در 
ح��وزه انرژی اتم��ی داریم. ص��ادرات خدمات 
 فنی و مهندس��ی ایران س��الانه میلیون ها دلار

 است.
 دلیل اصلی تحریم های یک طرفه امریکا این 
است که ایران در سال های گذشته رشد کرده 
و توان داخلی به حدی رس��یده که می توان با 
ات��کا به آن کش��ور را مدیریت کرد. وی با بیان 
اینکه کشورهای قدرتمند جهان حاضر نیستند 
رش��د کش��ورهای دیگر را نظاره کنند، توضیح 
داد: ایران در حوزه تولید علم و شیوه های نوین 
بهره برداری از نفت و گاز دس��تاوردهای بزرگی 

دارد.
 ای��ن موض��وع ب��رای امری��کا و بس��یاری 
به ش��مار  تهدی��د  ب��زرگ  کش��ورهای   از 

می رود.
هرچن��د اقتصاد ایران اکنون ب��رای مقابله با 
امریکا بسیار کوچک اس��ت اما شیوه مدیریت 
کشور و تامین زیرساخت های خاص باعث شده 
امریکا برای تحریم های دوباره علیه ایران هویت 

جهانی خود را به حراج بگذارد.
نفت هزین�ه امور ج�اری را تامین  �

کرد
این کارش��ناس نفت با بیان اینکه ممارست 
در دس��تیابی به ارزش افزوده بیش��تر از تولید 
نفت موضوعی است که می تواند اقتصاد ایران را 

بیمه کند، گفت: نگاهی به وضعیت کشورهای 
توسعه یافته نشان می دهد عمده این کشورها با 
اس��تفاده از مزیت های جغرافیایی، نفت، گاز و 
معادن مرزهای توسعه را سپری کرده اند. عمر 
نفت در ایران به بیش از ۱۰۰ سال می رسد اما 
متاس��فانه این سرمایه هزینه امور جاری کشور 

شده است.
 م��رادی توضی��ح داد: اگر کش��ور بتواند بار 
هزینه ای امور جاری را با توان بخش خصوصی 
تامین کند و این بخش نیز در پروژه ها به سود 
مورد نیاز خود دست یابد، می توان از پول نفت 
برای دس��تیابی به دانش فنی و افزایش ارزش 

افزوده استفاده
کرد. این موضوع اگر در ایران محقق شود، به 
طور قطع می توان گفت هیچ کدام از کشورهای 
 منطق��ه ت��وان رقاب��ت ب��ا ای��ران را نخواهند 

داشت.
وی در ادام��ه گف��ت: دول��ت ب��رای رف��ع 
آسیب های زلزله کرمانشاه از پول نفت استفاده 
کرد، این در حالی است که اگر بخش خصوصی 
به توان کافی رسیده بود، می توانست کرمانشاه 
را پ��س از زلزله آباد کند و خودش نیز از انجام 

»پروژه های آبادانی« منتفع شود. 
متاس��فانه هنوز بخش خصوصی در ایران به 
ق��در کافی قدرت اقتصادی پی��دا نکرده و این 

کارها هنوز شدنی نیست.
 کشور باید در مسیر تقویت بخش خصوصی 

حرکت کند.

 اقتصاد ایران
 از تحریم ها عبور می کند


